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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد فعالیت ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت های واجد شرایط واگذار 
نماید.

بدینوسیله از کلیه شرکت های واجد صلاحیت دعوت بعمل می آید حداکثر تا تاریخ 97/08/10 
جهت خرید و دریافت اسناد مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند لازم به ذکر است کلیه مراحل مناقصه از طریق سامانه 
یاد شده انجام شده و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی در سامانه، مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق 
سازند. بدیهی است آخرین مهلت بارگزاری پیشنهادات حداکثر تا ساعت 13:30َ روز دوشنبه 
مورخ 97/08/21 و زمان بازگشایی نیز طبق جدول زمان بندی اعلام شده، در سالن کنفرانس 
دستگاه مناقصه گزار خواهد بود و یک نفر نماینده مناقصه گران می تواند با ارائه معرفی نامه کتبی 

و معتبر در جلسه بازگشایی پاکات مناقصه حضور یابد.
مناقصه گر مکلف است معادل مبلغ اعلام شده تضمین معتبر بر اساس مفاد اسناد مناقصه 

)موارد ذکر شده در شرایط و اسناد مناقصه( به دستگاه مناقصه گزار تسلیم نماید.
به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش و یا کمتر از میزان مقرر و نیز پیشنهادهای 
فاقد امضاء، مشروط و پیشنهادهایی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود مطلقاً 

ترتیب اثر داده نخواهد شد.
دستگاه مناقصه گزار در رد یا قبول یك یا تمامی پیشنهادها مختارمی باشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه درج گردیده است. 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس : 021-41934 

 آدرس و تلفن دفاتر ثبت نام درسامانه:
1.  قم خیابان توحید بلوار شاهد جنب میدان امام حسین )ع( ابتدای بلوار جمهوری دفتر خدمات 

پیشخوان دولت )عادل کربلایی( 025-38904901
2.  قم میدان سعیدی پل نیروی هوایی نبش کوچه 1 ساختمان کیمیا دفتر خدمات پیشخوان 

دولت )ابوالقاسم فرخ زاد( 025-36703534

اداره مناقصات و قراردادها -025-38800230

در نظر دارد نسبت به مناقصه عمومی جهت اجرای پروژه ها به شرح ذیل اقدام 
نماید :

مهلت و نشانی خرید اسناد مناقصه :
دریافت اسناد مناقصات فوق الذکر صرفاً از طریق سامانه ستاد ایران به نشانی 

SETADIRAN.IR از تاریخ 97/8/5 لغایت 97/8/10 قابل دسترش باشد.

مهلت و نشانی تسلیم پیشنهادها:
  SETADIRAN.IR پیشنهادها باید حداکثر تا پایان وقت اداری مورخ 97/8/22 در سامانه

ارائه گردد.
توجه : مناقصه گران میبایست پاکت الف ) اصل ضمانت نامه شرکت در مناقصه ( 
را به صورت مهر و موم شده حداکثر تا تاریخ 97/8/22  به دبیرخانه اداره کل راه و 

شهرسازی استان قم تحویل نمایند.
محل و زمان افتتاح پیشنهاد مناقصه )الف،ب،ج(:

کمیسیون مناقصه راس ساعت 8/30 مورخ 97/8/23 و در محل سالن جلسات 
اداره کل راه و شهرسازی قم تشکیل و پیشنهاداتی که تا موعد مقرر وصول گردیده 

باز و مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.
همچنین متقاضیان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به اداره 
پیمان و رسیدگی و یا به سایت اینترنتی اداره کل راه و شهرسازی استان قم 
 iets.mporgir و یا پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی qom.mrud.ir
مراجعه نمایند. ارائه کد کاربری ثبت نام در پایگاه اطلاع رسانی مناقصات جهت 

درج اطلاعات برنده مناقصه الزامی می باشد.
اداره کل راه و شهرسازی قم به آدرس: قم - ما بین عوارضی قم -تهران وکاشان 
- جنب نمایندگی ایران خودرو - تلفن تماس: 3 - 02536660001 شماره فاکس 

02536656061

اداره كل راه و شهرسازی استان قمشركت توزیع نیروی برق استان قم

واحد پیمان و رسیدگی اداره كل راه و شهرسازی استان قم روابط عمومی شركت توزیع نیروی برق استان قم

 فراخوان مناقصه یک مرحله ای عمومی 2 - 97 )نوبت اول(آگهی مناقصه عمومی )طرح های تملک دارائی سرمایه ای( )نوبت دوم(

طیبه سیاوشی:

چوب لای چرخ دولت نمی گذاریم

چرا اعضای کابینه یک به یک از کنار رییس جمهور می روند؟ 

روحانی سر سازش با اصلاح طلبان ندارد

حساب های مسدود دایی باز شدند

امام جمعه موقت تهران:

هیچ دولتی با مچ گیری نمی تواند 
مسیر اصلاحی را طی کند

آیا نخست وزیر پاکستان حسن نیت خود را به ایران اثبات می کند؟ 

پرونده  میرجاوه
 آزمون عمران خان 

امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه »خطاهای گذشته 
را بیان و راه های اصلاح را مشخص کنیم«، گفت: به همه 
جناح های سیاسی توصیه می کنم که اگر بخواهید به 
تواند مسیر  نمی  باشید هیچ دولتی  دنبال مچ گیری 
اصلاحی را طی کند.حجت الاسلام سید محمد حسن 

ابوترابی فرد در خطبه های نماز جمعه این هفته تهران با 
بیان اینکه »بودجه آیینه ای برای چگونگی اداره کشور 
و  توانایی  با  اگر می خواهید  است«، گفت: می گویند 
چگونگی عمل کسانی که یک کشور را اداره می کنند 

آشنا شوید، به بودجه آن کشور نگاه کنید...

ربوده شدن 14 نفر از نیروهای هنگ مرزی جمهوری اسلامی در میرجاوه و انتقال آنان به خاک پاکستان، ضمن اینکه 
مجددا موضوع امنیت مرزی را برجسته کرد، محک و آزمونی برای »عمران خان« نخست وزیر جدید این کشور است تا 
حسن نیت خود را به ایران اثبات کند. از زمان ربوده شدن نیروهای هنگ مرزی کشورمان در نقطه صفر مرزی با پاکستان 
چند روز می گذرد اما هنوز اقدام جدی و در خور انتظار از سوی این کشور همجوار صورت نگرفته است. بامداد 24 مهرماه 
بود که خبر ربوده شدن چند تن از بسیجیان و نیرو های هنگ مرزی میرجاوه در یک پایگاه مراقبتی مرزی در رسانه های 

مختلف انعکاس یافت و پس از آن، گروهک تروریستی »جیش العدل« با انتشار دو تصویر از نیروهای ربوده شده ...
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قائم مقام شهردار قم گفت: یکی از رویکردهای اصلی سازمان باید این باشد که کار موازی با 
نهادهای فرهنگی شهر انجام ندهد، سازمان باید به حوزه هایی وارد شود که نهاد دیگری از پس آن 
بر نیاید و یا باری بر زمین مانده باشد و آن را بلند کند.ابراهیم معتمدی در مراسم معارفه مدیرعامل 
جدید سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم، با تاکید بر اینکه حوزه فرهنگی در شهرداری باید به 
جایگاه اصلی خود برسد اظهار کرد: نگاهی که امروز در حوزه فرهنگی در شهرداری ها به وجود آمده 
سبقه زیادی ندارد و به همین خاطر برخی همچنان درگیر همان شرایط و پیشینه گذشته هستند 
که این مساله کار در حوزه فرهنگی در شهرداری را سخت تر می کند.وی ساماندهی امور فرهنگی 
و ایجاد انسجام و هماهنگی در فعالیت های این بخش را جزو ماموریت های اصلی سازمان فرهنگی 

شهرداری عنوان کرد و افزود: باید کاری بشود ...

یکی از مراجع تقلید با اشاره به برنامه ریزی دشمنان برای تضعیف حوزه علمیه و مرجعیت 
گفت: در قضیه اخیر فیضیه، بررسی ها نشان داد که این اتفاق تصادفی نبوده و با برنامه ریزی 
انجام شده است. لذا باید هوشیاری خود را بالا ببرید و اجازه ندهید حوزه و مرجعیت را 
تضعیف کنند.آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه های علمیه، 
با اشاره به ظرفیت بالای حوزه و لزوم استفاده از این ظرفیت برای ساماندهی و مدیریت بهتر 
حوزه گفت: یکی از کارهایی که باید انجام شود این است که سنّت های حوزه را حفظ کنید 
تا تحت الشّعاع دیگر فرهنگ ها قرار نگیرد؛ چرا که حوزه خود فرهنگ مستقلی دارد و باید 
این فرهنگ و سنّت حفظ شود.این مرجع تقلید که دبیری شورای عالی حوزه در سال های 

گذشته را نیز در کارنامه خدمات حوزوی خود دارد...

قائم مقام شهردار قم:

سازمان فرهنگی ورزشی از کار موازی 
با نهادهای فرهنگی پرهیز کند

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه:

اجازه ندهید حوزه و مرجعیت را 
تضعیف کنند 

یک عضو هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
می گوید CFT و همچنین دیگر لوایح مرتبط با FATF مغایرتی با 
سیاست های کلی نظام ندارد و پیوستن به آن در جهت منافع ملی 
کشور است. مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
 FATF گفت و گو با ایرناپلاس می  افزاید: من موافق لوایح مربوط با
هستم و نظرات کارشناسی خود را نیز در جلسات هیأت عالی 

نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام گفته ام...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: یکی از ضعف هایی که در 
نظام سیاسی خود با آن مواجه هستیم، شامل همه گروه ها و بخصوص 
خود دولت و نظام حاکمیتی ما می شود. هنوز بحث منافع ملی برای 
جامعه سیاسی ما نهادینه نشده است. ما در شرایط خطیر به دلیل عدم 
توجه به منافع ملی، گاهی اوقات فضا را برای دشمنان فراهم می کنیم 
که از این شرایط بر علیه ما استفاده می کنند.»غلامرضا ظریفیان«، 

درباره اهمیت تشکیل تیم اقتصادی دولت...

مجید انصاری:

CFTمغایرتی با سیاست های 
کلی نظام ندارد 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب: 

هنوز منافع ملی برای جامعه 
سیاسی ما نهادینه نشده است 
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باید بسترهای کلیدی 
کسب درآمدهای بی ضابطه 
رانتی از بین رود

فرشاد مومنی اقتصاددان :

ولادت امام موسی كاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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شناسه آگهی 
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رقبای سیاسی دولت فشار می آورند تا باج گیری کنند
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دریغ از کمی درایت 
 این روزها زائران ایرانی به جای رفتن به زیارت در کربلا 
و نجف در صف دریافت دینار ایستاده اند. آنها در ایران ریال 
داده اند و که در عراق دینار بگیرند اما حالا به علت محدود 
بودن بانک های ارائه دهنده دینار به زائران، رسما مردم دچار 
مشکل شده اند و بلبشوی عجیبی در کشور عراق ایجاد 

شده است.نمی دانم مسؤولان این همه درایت را از کجا آورده اند؟ تقریبا همه می دانند 
وقتی عقربه های تاریخ اربعین را نشان می دهد، بخشی از ایرانی ها راهی عراق می شوند به 
زیارت امام حسین بروند. این را همه می دانند اما گویا مسؤولان کشور حواسشان به این 
خیل آدم نیست. آیا آنها نمی دانستند تمام کسانی که در ایران ریال داده اند قطعا در عراق 
به دنبال گرفتن دینار هستند و باید این تعداد را مدیریت کرد. الان ببیند در کشور عراق، 
عراقی ها شاهد این هستند که ایرانی ها برای گرفتن چند دینار به سر و کله هم می زنند.

واقعا نمی شد این معنا را بهتر مدیریت کرد. اصلا چه احتیاجی بود دولت در ماجرای دینا 
گرفتن مردم وارد صحنه شود و این بلبشو را ایجاد کند.روز چهارشنبه  صحنه هایی از 
تجمع مردم مقابل بانک ملی در عراق منتشر شد. واقعا دردناک بود. بی تدبیری را می شد 
به راحتی در این تصاویر دید. البته که بانک ملی فقط مجری است و اشکال اصلی بر ساز و 
کارهای بانک مرکزی است که نه فقط در این مورد که قضایای ارزی نیز شاهدش بودیم.

واقعا به دلمان  مانده است که در این کشور یک کار درست ببینم. کاری که هم آغازش 
درست است و هم پایانش. چقدر قرار است غافلگیر شویم نمی دانم.برف و باران می آید 
می گویند غافلگیر شدیم. زلزله می آید می گویند غافلگیر شدیم احتمالا در برابر هجوم 
مردم برای گرفتن دینار در کشور عراق را هم از واژه غافلگیری استفاده می کنند.به خدا که 
اگر کار به مردم سپرده شده بود خودشان بهتر از مسؤولان این ماجر را مدیریت می کردند. 
معمولا در بسیاری از کشورهای جهان وقتی مردم می فهمند کار به دست مسؤولان 
سپرده شده است خیال شان راحت می شود که قرار است کارها در مسیر درست و قانونی 
خود انجام شود در ایران اما وقتی گفته می شود قرار است مسؤولان مدیریت کاری را به 
عهده بگیرند باید دل شوره بگیریم که چه می شود و چه نمی شود.اگر نمی توانید نکنید و 
اجازه بدهید مردم کارها را انجام دهند. چند اربعین دیگر باید بیاید و برود که شما بدانید 
در این هفته منتهی به اربعین مردم بسیاری از مرز ایران خارج می شود و به عراق می روند 
و بعد از چند روز دوباره به کشور بر می گردند.آیا واقعا مدیریت این کار اینقدر سخت است؟ 
چرا هر سال باید شاهد مشکلات ویزا، پاسپورت و ارز باشیم؟ یعنی کسی نیست در عرض 
یک سال فکری به حال این یک هفته بخصوص کند؟آرزو به دل ماندیم تا دراین کشور 

کاری به درستی انجام شود.  

 خاشقجی، پیامدهای جهانی 
ودغدغه های واقعی ترامپ

 قتل فجیع  قاشقچی در سرکنسولگری سعودی 
دریک  را  ترامپ  رخداد،  وهمزمانی چند  دراستانبول  
شرایط، کاملا معکوس همچون بازیکنان یک تیم  بازنده 

ای که در دقیقه اخر بازی ودقیقا دروقت اضافه  بازی ، یک گل به خودی، اعصاب وروان 
همه متحدین ترامپ رابنفع حمایت ازارزشهای حقوق بشری و مظلومیت  قتل یک 
خبرنگارمنتقد  سعودی ،هدایت نموده است .-دراین میان قتل قاشقچی، چندین  موج 
سنگین و طوفانی غیر قابل کنترل همچون ابری بهاره ،راباتراکمی از زایشهای جدید 
رادرداخل خودبوجوداورده و زمینه های جدیدی ازتحولات غیرقابل پیش بینی راایجاد 
نموده است وخودمسبب امواج چندگانه شده است .مادراینجااثار وپیامدهای این امواج را 
مورد بررسی و واکاوی قرار می دهیم : موج اول: انعکاس اثار ناشی ازفرایند پروسه تحقیقات 
جنایی اززوایای پنهان و ابعاد نامرئی جنایت هولناکی که مراحل شکل گیری طبییعی 
پروسه  تحقیقات و  اجزای ان وقرائن وادله های مندرج در این پرونده ،انرژیهای تخریبی 
فراوانی  را علیه پنهانکاری و رسوائیهای  جدیدموجوددر لایه های مقاصد  شوم  توطئه 
گران این فاجعه شنیع رابطور روزانه  متبلور می نماید . موج دوم: شخصیت  قاشقچی 
بعنوان یک ستون نویس  رسانه ای وبسیار تاثیرگذار در  روزنامه واشنگتن پست واثار 
گسترده ای که  قتل فجیع  او درداخل محافل  تصمیم ساز وحقوق بشری امریکا  وغرب 
بهمراه داشته است  وبخصوص انتشار جزئیات  متعددی از نحوه قتل شنیع قاشقچی 
نیزبگونه ای که گواه یک رویکرد متعمدانه ازسوی تیم محمدسلمان  بوده است ،انهم 
بانشر تدریجی ومتوالی ابعاد کشف پروسه تحقیقات ،همچون بمب های هیدروژنیک ،پس 
لرزه های بسیار سنگین تری  رادرعرصه جهانی و افکارعمومی جهان را همچون زلزله 
های با چندین ریشتری  سنگین تر راخلق می نماید .موج سوم: بروز رخداد در مکانی 
بسیار حساس  که ازمصونیت دیپلماتیک  برخوردار بوده وبویژه نوعی  از جنایت سازمان 
یافته ومنحصربفرد توسط یک دولتمردی سرکش وبی محابا علیه امنیت کشور دیگری 
بطور کاملا فاحش وگستاخانه ای حاکمیت انراموردهدف قرارداده است که بطور روشن  
درتاریخ چندین دهه مناسبات کشورها این نوع جنایت بی نظیر وسابقه دومی نداشته 
است وبشدت مناسبات بین المللی وفیمابین  کشورها را متاثر و شکننده ساخته است.

موج چهارم:  دراستانه انتخابات میاندوره ای کنگره امریکادر۶ نوامبر  ،اثار ویرانگر حقوق 
بشری ان بشدت توازنات و  معادلات داخلی وخارجی امریکا را متاثر ساخته و هردوحزب 
جمهوریخواه ودمکرات رادربرابر این اقدام هولناک ،منسجم تر ودچار وحدت رویه ساخته 
وعملا ترامپ که درمرحله اول بگونه ناشیانه در صدد تبرئه جانی و قاتل و عوامل اجرایی 
برامده بودواحساس می کردبتواند انرا باتوصیف نمودن بعنوان یک عمل خودسرانه ،ابعاد 
انرا کنترل ونهایتا انرا منجمدوازدستور کار خارج سازد ولیکن بعلت ظرفیتهای متنوع 
وحساسیت امیزی که این رخداد چندوجهی بوجود اورده است ،عملا ترامپ را درشرایطی 
کاملالغزنده قرارداده و بهیچ نحو اقدامات مدیریتی مرحله اول که با نوعی گفتمان تبرئه 
سازی مسئولین سعودی مواجه بود و ظرف ۴۸ ساعت راهبردخودرامجبور شد ،تغییر داده 
و باتحدید دامنه تحقیقات واعلام مسئولیت موضوع توسط متصدیان ان ،درصددسیاست 
پیشی گرفتن تعیین ضرب العجل وبیان حقایق با فرصت ۷۲ ساعته دادن به پادشاهی 
سلمان ازطریق پمپئو ،بسرعت خودرااز عوارض همنوازی ان  باخانواده  سلمان ،جداساخته 
تا گرفتارپیامدهای شکننده ان نگردد. موج پنجم: موج ویرانگری دیگری که ناشی از 
خاستگاه وپیامدهای جبری وشکننده  این رخدادکه بطور ناگهانی درداخل خانواده 
سعودی ببار اورده است وملک سلمان را درشرایط شدیدا تنگنای برای  جابجایی ناخواسته 
ناشی ازاین زلزله توام باطوفان  سهمگین رابوجوداورده است که بعلت فروپاشی های 
ناهنجار قبلی  ناشی ازبهم ریختگی  ساختارهای سنتی  و فراهم نبودن زمینه های 
جدید  وساختارهای جایگزین مطلوب  ،ملک سلمان رابین انتخاب های سخت ودشوار  
،دچارنوعی دودلی توام بانگرانی مفرط ساخته است .گزینه های دشوار فراروی ترامپ: 
-ترامپ درپرتو فقدان مشاورینی حاذق وعاقل ونبود  درایت های مناسب  و کارویژه های 
پخته سیاسی ، شرایط کاملا  متزلزل و لغزنده ای را درخصوص  گزینه های  فراروی  
خود  داشته و دست هایش برای انتخاب مناسب  بین گزینه های  بدازبدتر نیز بصورت 
کاملا شکننده ای بسته است،ترامپ سه گزینه سخت ودشواربشرح زیردارد :گزینه یک: 
رویکرد تسریع دادن به بستن پرونده  بحران قتل هولناک  قاشقچی که این امر بااعلام 
اتمام نتایج تحقیقات ازسوی ترکیه و پذیرش مسئولیت ان توسط سعودی می تواندشکل 
گیردکه بعلت  خلاء شدیدتکنیکی، قابل رویت نیست.گزینه دو: خاستگاه ترامپ مبتنی 
برنوعی پذیرش مسئولیت  قتل توسط بخشی ازدولتمردان سعودی بعلت ایجاد سطحی 
ازاصطحکاک بین خانواده سلمان و مغایرت با منافع ولابیگری نتانیاهو ،احتمالا بطورشکلی 
اجرا شود ولیکن بطور واقعی عینیت نخواهد یافت.گزینه سوم : ترامپ بمنظور کسب نتایج 
بهتردرانتخابات میاندوره ای ۶ نوامبر  ناگزیز برحفظ همراهی جمهوریخواهان و دمکراتها 
ودفاع برجسته و متابعت از احترام به ارزشهای حقوق بشری و اعمال قدرت ازطریق 
بازروهای نفوذخود درحاکمیت سعودی بوده و با ایجاد یک نوع تغییرواصلاحات جزئی 
در مجموعه خاندان سلمان که  با جانمایی عناصر جدید  شکل می گیرد   ،بدین وسیله 

خودراازنتایج یک شکست برهاند 
نتیجه گیری : بنظرمیرسد گزینه دوم درمرحله فعلی دردستور کارترامپ  قراردارد واز 
عصر جمعه ۲۷ مهرماه  که عربستان مسئولیت کلی قتل قاشچقی رادرسرکنسولگری 
خوددراستانبول پذیرفته است ،این امر وجریان خبری ،موجب شد همچنان ازدوسوی 
متفاوت بشدت دردستورکار رسانه ها ومحافل حقوق بشری جهان بطورفعالی تعقیب و 
ادامه یابد.   ازیک سو همچنان سئوالات کشورهاومحافل حقوق بشری، نسبت به تناقضات 
وابهامات قتل بگونه بارز تری  درخصوص ابعاد مختلف قتل قاشقچی  افزایش یافته است.

ازدیگرسوهمچنین کشور پذیرنده قاشقچی یعنی  ترکیه نیز نارضایتی خودرابا اصراربرادامه 
پیگیری بطورجدی وتاکیدبر ادامه پروسه تحقیقات و اینکه نسبت به قتل با اراده لازم 
، پاسخگو خواهد بود وپروسه تحقیق را بطور جدی ترتا رسیدن به نتیجه  تحقیقات 
کامل  وکشف حقایق بیشتر پرونده ازجمله کشف جسد قاشقچی استمرار داده وهمچنین 
بگونه ای نارضایتی ضمنی خودرااز رفتارعربستان رانیزاعلام  داشته است. بنظرمی رسد 
ادامه موج سنگین فشار برترامپ شرایط رابگونه ای پیش خواهد برد که اداره اورا مجبور 
خواهدساخت  تا دراستانه انتخابات میاندوره ای کنگره  ۶ نوامبربا ملحوظ نمودن ابعاد 
واثار بوجودامده ناشی ازاین قتل هولناک درعرصه داخلی امریکا وبین المللی ،عملا بگونه 
ای باتطبییق مفاد مندرج درگزینه سوم خودرااز اثار مخرب این پرونده خلاصی سازد. 
دراین میان نقش محافل حقوق بشری ورسانه های امریکادرقالب حمایت از قانون 
مگنیتسکی  واروپادرچهارچوب دفاع ازکنوانسیون کنسولی ۱۹۶۳،وترکیه درچهارچوب 
صیانت ازامنیت وحاکمیت خود  وقطر درپرتو منازعه کهنه خودباریاض همچنان در 
حال  افشان سازی این پرونده ، بعنوان پیشقراول تحولات این جریان  ،اقدامات کم 
سابقه ای رادردستورکار خودداشته  و اثار وپیامدهای ان درعرصه جهانی  نیز غیر قابل 

اغماض  است.
* سفیر پیشین ایران دراوکراین

محمود واعظی :

انتخاب وزرا تصمیم شخص رئیس جمهور است 
رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: آقای روحانی خودشان وزرا را انتخاب کردند 
و هیچ کسی نقشی در انتخاب آن ها نداشت فقط گزارشات را به آقای رئیس جمهور 

تقدیم کردیم. 
سید محمود واعظی   درباره انتقاد برخی از کنشگران سیاسی مبنی بر اینکه وی 
و محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه در انتخاب وزرای پیشنهادی نقش 
اساسی داشتند، گفت: انتخاب وزرا تصمیم شخص رئیس جمهور است.رئیس دفتر 
رئیس جمهور تاکید کرد: آقای نوبخت هم هیچ نقشی در انتخاب وزرا نداشتند و اگر 
هم داشتند مانند سایر اعضای کابینه و افراد حاضر در دولت بوده و مورد مشورت قرار 
گرفته است.وی ادامه داد: در این مورد به هیچ عنوان بحث بنده مطرح نیست، بحث 
دفتر رئیس جمهور و ماموریت هایی که ایشان به آن واگذار می کنند، مطرح است. 
واعظی گفت: هرگاه رئیس دولت بخواهد تصمیمی در مورد مسائل اقتصادی، سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی بگیرد از دفتر تمهیدات و مقدمات لازم آن را فراهم می کنند. وی 
افزود: به طور مثال رئیس جمهور می خواهند هفته دیگر به مجلس بروند و سخنرانی 
کنند برای همین کار، از وزرا، متخصصین و دانشگاهیان نظرخواهی کردند، آیا ایشان 
عینا همان ها را خواهند گفت؟ خیر، جمع بندی نظرات را مطرح می کنند. رئیس دفتر 
رئیس جمهور درباره ساز و کار انتخاب وزرا، عنوان کرد: آقای رئیس جمهور خواستند 
با گروه های مرجع برای انتخاب این چهار وزیر مشورت کنیم،  کمیته را تشکیل دادیم 
که به یک لیست پانزده نفره رسیدیم، در این کمیته به نتایجی دست یافتیم؛ ابتدا فکر 
می کردیم افرادی مناسب هستند که نبودند و یا برخی ها خودشان تمایلی نداشتند و 

نهایتا به یک لیست پنج ، شش نفره رسیدیم.

وزیر ارشاد:

شکوه حماسه اربعین باید 
در ابعاد بین المللی برجسته شود

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: شکوه و جلوه حضور میلیونی اقشار مختلف 
مردم ایران در حماسه اربعین حسینی باید در ابعاد بین المللی معرفی و برجسته شود.

 سید عباس صالحی روز پنجشنبه در بدو ورود به فرودگاه شهدای ایلام با اشاره به 
ثبت نام بیش از یک میلیون و ۷00 هزار نفر در سامانه سماح یادآور شد: هر سال بر 
اشتیاق مردم برای حضور در این مراسم که شکوه و جلوه خاصی از اقتدار شیعیان عالم 
است، افزوده می شود.وی اضافه کرد: مردم ایلام در چند سال اخیر پذیرای زوار اربعین 
حسینی بوده اند و این افتخار نصیب مردم استان است که در صف مقدم خدمت 

رسانی با زائران اباعبدالله الحسین )ع( باشند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اینکه بخشی از دلایل بازدید از مهران، 
شرایط موجود در مرز و نحوه تردد زوار حسینی است، تاکید کرد: وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از زوایای مختلف با بحث اربعین حسینی ارتباط دارد و سازمان حج و 
زیارت نیز به دلیل پاره ای از وظایف ذاتی خود در خصوص زائران اربعین حضور فعال 

داشته و دارد.
وی اظهار کرد: تلاش می شود نمایشگاه ها و برنامه های پیش از اربعین حسینی، 
همزمان با این مراسم و بعد از آن بتواند این حماسه را در فضای مطهر این سرزمین که 

مفتخر به تردد زوار حسینی است، برجسته کند.

ظریف در گفت وگوی تلفنی با همتای عراقی خواستار شد

تسهیل شرایط زائران اربعین در مرزهای عراق 
وزیر امور خارجه کشورمان در گفت وگو تلفنی با همتای عراقی خود مساعدت هر 
بیشتر دولت آن کشور را برای تسهیل شرایط زائران اربعین بویژه در مرزهای دو کشور 

خواستار شد. 
محمد جواد ظریف در گفت وگویی تلفنی با محمد علی الحکیم، ضمن تبریک 
انتخاب وی به عنوان وزیر امور خارجه جدید عراق و آرزوی موفقیت برای او، ابراز 
امیدواری کرد که روابط خوب دو کشور همسایه در تمامی ابعاد و در جهت منافع دو 

ملت گسترش یابد. 
وی با تشکر از مهمان نوازی گرم دولت و مردم عراق از زائران عتبات عالیات و 
شرکت کنندگان در راهپیمایی اربعین حسینی که نماد عظمت و تکریم اهل بیت )ع( 
و سمبل همراهی و اتحاد دو ملت است، کمک و مساعدت هر چه بیشتر دولت عراق 
را برای تسهیل شرایط زائران اربعین بویژه در مرزهای دو کشور از جمله مرز مهران 

خواستار شد. 
محمد علی الحکیم وزیر امور خارجه عراق هم در این گفت وگو ضمن تشکر از وزیر 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، با اشاره به روابط بسیار خوب و دیرینه دو ملت 
ایران و عراق بر تقویت و گسترش بیش از پیش روابط دو جانبه تاکید کرد. وی زائران 
اربعین را مهمانان دولت و ملت عراق خواند و نسبت به ارائه تسهیلات لازم به آنها در 

طول سفر به عتبات عالیات اطمینان داد.

عبدالله ناصری :

باید دولت و مجلس باهم یکی شوند 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: باید دولت و مجلس باهم یکی شوند و در ذیل 

آن همدلی و انسجام ملی مطرح شود.
»عبدالله ناصری«، فعال سیاسی اصلاح طلب، درباره ضرورت تشکیل کابینه دولت 
اظهار داشت: نکته ای که در انتخاب وزرا در تیم اقتصادی باید مورد توجه دولت قرار 
گیرد، هماهنگی و کاردانی این تیم است. دکتر روحانی باید توصیه هایی که اقتصاددانان، 
کنشگران اقتصادی، سیاسی و بخش خصوصی در این زمینه به وی می دهند را در 

انتخاب های خود مبذول کند.
وی در ادامه بیان کرد: هماهنگی، کاردانی و توانمندی در تیم اقتصادی مهم تر 
از هر موضوعی برای شرایط فعلی کشور است که باید به آن توجه شود. هماهنگی، 
داشتن برنامه و منسجم بودن چه در شرایط تحریم و چه شرایط غیر تحریم، موضوعی 
است که حتما در انتخاب تیم اقتصادی باید به آن توجه کافی وجود داشته باشد.این 
فعال سیاسی مطرح کرد: باید دولت و مجلس باهم یکی شوند و در ذیل آن همدلی 
و انسجام ملی مطرح شود.ناصری اشاره کرد: دو سال است که اصلاح طلبان این 
موضوع را مطرح کرده اند و افراطی های مقابل علیه آن موضع گیری کرده اند. اگر این 
گفتگوی ملی و انسجام ملی شکل بگیرد متعاقب آن تفاهم بین دولت و مجلس هم 

شکل خواهد گرفت.

امام جمعه موقت تهران:

هیچ دولتی با مچ گیری نمی تواند 
مسیر اصلاحی را طی کند

امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه »خطاهای گذشته را بیان و راه های اصلاح را 
مشخص کنیم«، گفت: به همه جناح های سیاسی توصیه می کنم که اگر بخواهید به 

دنبال مچ گیری باشید هیچ دولتی نمی تواند مسیر اصلاحی را طی کند.
حجت الاسلام سید محمد حسن ابوترابی فرد در خطبه های نماز جمعه این هفته 
تهران با بیان اینکه »بودجه آیینه ای برای چگونگی اداره کشور است«، گفت: می گویند 
اگر می خواهید با توانایی و چگونگی عمل کسانی که یک کشور را اداره می کنند آشنا 
شوید، به بودجه آن کشور نگاه کنید، امروز هم بدون تردید مشکلات ما از نحوه تعیین 

بودجه و بودجه ریزی نشات می گیرد.
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: بنده توصیه ام به شخص رئیس جمهور محترم 
آن است که بیایید در چند لایحه بودجه باقی مانده از دولت، بودجه ریزی بر اساس 
عملکرد و اهداف را پایه ریزی کنید که یک حرکت انقلابی خواهد بود و در آینده شما 

را ستایش خواهند کرد.

مجید انصاری:

CFTمغایرتی با سیاست های کلی نظام ندارد 
یک عضو هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام می گوید CFT و 
همچنین دیگر لوایح مرتبط با FATF مغایرتی با سیاست های کلی نظام ندارد و 

پیوستن به آن در جهت منافع ملی کشور است. 
مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت و گو با ایرناپلاس 
می  افزاید: من موافق لوایح مربوط با FATF هستم و نظرات کارشناسی خود را نیز در 

جلسات هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام گفته ام.
به گفته او بررسی CFT همچنان در دستورکار هیأت عالی نظارت مجمع قرار دارد 
و روز شنبه آینده جلسه بعدی برگزار خواهد شد.انصاری تعجیل هیأت عالی نظارت در 
بررسی لوایح مرتبط با FATF را رد می کند و می گوید: اتفاقاً هیأت عالی نظارت چون 
عجله نکردند، نظر هیأت درباره یکی از این لوایح دیرتر از نظر شورای نگهبان اعلام شد 

که به عقیده من دارای اشکال قانونی است.
او اظهار امیدواری کرد CFT در هیأت عالی نظارت تصویب شود چرا که به 
اعتقاد انصاری مغایرتی با سیاست های کلی ندارد و پیوستن به آن در جهت منافع 

ملی نیز هست.

نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران 
در سازمان ملل متحد، جامعه جهانی را به 
اجرای رای دیوان بین المللی دادگستری 
در شکایت ایران از آمریکا فراخواند و از 
کشورها خواست از کمک به دولت خاطی 

بپرهیزند. 
غلامعلی خوشرو عصر پنج شنبه در 
سخنرانی خود در مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد با موضوع گزارش دیوان بین 
المللی دادگستری این مطلب را مطرح 

کرد.
وی به نقش اساسی دیوان بین المللی 
دادگستری به عنوان رکن قضایی سازمان 
ملل متحد در حل و فصل مسالمت آمیز 
اختلافات و پاسداشت نظم حقوقی بین 

المللی در جامعه بین المللی اشاره کرد. 
خوشرو برجام را یکی از دستاوردهای 
مهم دیپلماسی چند جانبه دانست که به 
تایید شورای امنیت سازمان ملل رسیده 
شورای  قطعنامه ۲۲۳۱  افزود:  و  است 
امنیت بر لزوم تسهیل و توسعه ارتباطات 
اقتصادی و تجاری با ایران تاکید می کند 
و از همه دولتهای عضو خواسته است که 

برجام را اجرا کنند. 
بار  فاجعه  این  اکنون  داد:  ادامه  وی 
را  کشورها  حاکمیت  آمریکا  که  است 
نادیده می گیرد و آنها را نه برای نقض 
دلیل  به  بلکه  امنیت  شورای  قطعنامه 

پایبندی به آن تهدید و تنبیه می کند .
نماینده ایران در سازمان ملل متحد، 
خروج آمریکا از برجام و اعمال تحریم ها از 
سوی آن کشور را نقض قطعنامه ۲۲۳۱ و 
مغایر با اصول منشور این سازمان از جمله 
اصل عدم مداخله در امور داخلی کشورها 
دانست و گفت: جمهوری اسلامی ایران 
برای مقابله موثر و حقوقی با سیاست های 
استکباری آمریکا در نقض قواعد حقوق 
بین الملل و برای حفظ حقوق کشورمان 
بر اساس موافقتنامه دو جانبه با آمریکا، 
به دیوان بین المللی دادگستری مراجعه 
کرده و خواستار صدور قرار موقت از سوی 

دیوان شد .
خوشرو افزود: دیوان در سوم اکتبر با 

اجماع، چنین قراری را صادر و آمریکا را 
ملزم کرد بر اساس تعهدات این کشور به 
موجب عهدنامه مودت از اقدامات محدود 
کننده خودداری کند. همچنین دیوان 
به  آمریکا  توجهی  بی  که  کرد  تصریح 
برخی از حقوق مصرح ایران در عهدنامه 
مودت ممکن است دارای نتایج جبران 

ناپذیر باشد. 
وی تاکید کرد: به ویژه دیوان اعلام کرد 
اقدامات آمریکا می تواند دارای آثار جدی 
مخرب بر سلامتی و زندگی افراد بوده و 
همچنین ایمنی هواپیمایی غیر نظامی 
را تهدید کند. به همین دلیل قرار موقت 
نقش  تواند  می  دیوان  سوی  از  صادره 
از وقوع ضررهای  مهمی در پیشگیری 

جبران ناپذیر به حقوق ایران داشته باشد. 
سفیر ایران در سازمان ملل متحد با 
بیان اینکه تصمیم اجماعی دیوان بر قانونی 
نبودن تحریم های آمریکا ضد مردم و 
کشور گواهی می دهد، تصریح کرد: دیوان 
در قرار الزام آورخود تصریح کرده است 
این قرار موجد تعهدات حقوقی بین المللی 

برای طرف های دعوا خواهد بود. 
خوشرو خاطرنشان کرد: آمریکا ملزم به 
پایبندی به قرار دیوان بوده و هرگونه عدم 
پایبندی آن کشور مستوجب مسئولیت 
المللی است. دیوان ازطرفین دعوا  بین 
موجب  که  اقداماتی  از  است  خواسته 
وخامت یا گسترش دعوا شود، اجتناب 

کنند . 
وی به صراحت اعلام کرد: تحریم های 
آمریکا که پس از ۱۳ آبان اعمال خواهد 
شد، در زمره اقدامات ممنوعه ای قرار می 
گیرد که موجبات گسترش دعوا را فراهم 
ساخته و از نظر دیوان، اقدامات متخلفانه 

بین المللی محسوب خواهد شد.
ایران  اسلامی  جمهوری  نماینده 
همچنین از سایر دولت ها خواست که از 
کمک به آمریکا در اعمال محدودیت های 
ضد انسانی و فرا-قانونی بپرهیزند چرا که 
همراهی این کشورها در چنین مواردی به 
نقض قرار دیوان انجامیده و به منزله کمک 

به دولت خاطی محسوب خواهد شد.

یک عضو فراکسیون امید درباره نظر این فراکسیون درباره وزرای پیشنهادی از سوی 
دولت گفت: است، قصد نداریم چوب لای چرخ دولت بگذاریم و قرار است در راستای 
تقویت دولت گام برداریم، معتقدم آن » دو،دو« و آن » چهار،چهار« که در مجلس گفته 

شد کاملا احساسی بود و به هیچ عنوان رأی گیری معقول مجلس را نشان نمی داد.
سوی  از  پیشنهادی  وزرای  به  نسبت  مجلس  فضای  درباره  سیاوشی  طیبه 
رئیس جمهور، گفت: سیستم سیاسی در کشور مدرن نیست و سنتی است، روند انتخاب 

وزرای پیشنهادی را می دانید، انتخاب کنندگان هم در همین راستا تصمیم می گیرند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: فراکسیون امید 

یک سری معیارهایی را برای ارزیابی وزرا در نظر دارد که بسیار خوب است. 
وی ادامه داد: ما به عنوان فراکسیونی که حامی دولت است، قصد نداریم چوب 
لای چرخ دولت بگذاریم و قرار است در راستای تقویتدولت گام برداریم، معتقدم آن » 
دو،دو« و آن » چهار،چهار« که در مجلس گفته شد کاملا احساسی بود و به هیچ عنوان 
رأی گیری معقول مجلس را نشان نمی داد.این عضو فراکسیون امید تاکید کرد: نمایندگان 
نباید بر اساس احساسات تصمیم گیری کنند. ما تا بعد از ظهر شنبه بررسی های خود را 

انجام و نتیجه را اعلام خواهیم کرد؛ البته امیدوارم این نتایج با احساسات آمیخته نشود 
و در چارچوب نظرات کارشناسی و معقول ارزیابی شده باشد.وی ادامه داد: جلسه ای را با 
آقای شریعتمداری داشتیم ارزیابی ها صورت گرفت ما نظرات و سوال های خود را با ایشان 
در میان گذاشتیم.سیاوشی خاطرنشان کرد: به دلیل مطالباتی که مردم دارند یک سری 

ملاک ها برای ما مهم هستند و در اولویت قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه امروز پاکدستی و توان مدیریتی وزرا و مسئولان در افکار عمومی 
مطرح است، گفت: مردم  با معضلات اقتصادی دست و پنجه نرم می کنند باید آنچه که در 
جامعه مطرح است و خواست افکار عمومی است برای نمایندگان در سطح بالا قرار گیرد.

نماینده مردم تهران درباره وزرای پیشنهادی رئیس جمهور، عنوان کرد: به غیر از  آقای 
شریعتمداری با سه وزیر دیگر آشنایی چندانی ندارم، آقای دژپسند هم در سازمان برنامه 

و بودجه حضور داشته اند.
وی ادامه داد: شناخت چندانی از آقای اسلامی ندارم ایشان باید بیشتر در کمیسیون ها 
و فراکسیون ها حضور پیدا کند و پاسخگوی سوالات باشد. آقای رحمانی هم نماینده 

مجلس بوده و برخی از نمایندگان با وی آشنایی دارند.

نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد: 

آمریکا ملزم به اجرای رای دیوان بین المللی است 

طیبه سیاوشی:

چوب لای چرخ دولت نمی گذاریم

اخبــار سرمقاله

شان یادداشت در  کرد:  اظهار  امید  فراکسیون  سخنگوی 
شخصیتی مثل آقای جهانگیری نیست که بخواهد جایی 

بماند که اجازه کوچکترین اقدامی را نداشته باشد. 
بهرام پارسایی درباره انتظارات خود از دولت گفت: 
انتظار از دولت این است که به طور شفاف مشخص 
کند که آیا اصلا مشاوره پذیر هست یا نیست. دوما اگر 
مشاوره پذیر هست طرف مشاوره اش برای انتخاب وزرا چه 

کسی است.
نماینده مردم شیراز با بیان اینکه در همین ماجرای 
معرفی وزرا هیچ مشورتی با فراکسیون امید نشده است، 
تصریح کرد: اصلاح طلبان آقای رئیس جمهور را حمایت 
کردند اما رئیس جمهور در یک جلسه ای گفتند که من 
اصلا از کسی کمک نخواستم. وقتی که رئیس جمهور 
امید  فراکسیون  کند  معرفی  را  کابینه  می خواست 
نظرسنجی کرد و با توجه به شاخص ها و پارامترهایی، نظر 
همه اعضا را راجع به کابینه دور قبل خواست و به دولت 

تقدیم کرد اما هیچ اثری نداشت.
سخنگوی فراکسیون امید خاطرنشان کرد: به عنوان 
مثال آقای طیب نیا یکی از افرادی بود که از نظر فراکسیون 
نمره خیلی خوبی گرفته بود اما اثری نداشت،  پیشنهاد 
شخص هم نداده بودیم بلکه فقط شاخص داده بودیم که 
یک وزیر باید این شاخصه ها را داشته باشد و اما لحاظ 
نکردند و بنابراین چون ما تجربه این را داریم گفتنِ بعد از 

آن هم اثری ندارد.
وی درباره مباحثی که درباره استعفای جهانگیری 
به گوش می رسد، گفت: با توجه به صحبتی که آقای 
جهانگیری داشت به نظر من استعفایش باید همزمان با 
صحبتش می بود. وقتی کسی می گوید من توانم در دولت 
به این میزان است، درنتیجه در شان شخصیتی مثل 
آقای جهانگیری نیست که بخواهد جایی بماند که اجازه 

کوچکترین اقدامی را نداشته باشد.
این عضو هیات رئیسه کمیسیون اصل نود مجلس 

افزود: آقای جهانگیری حداقل الان که هست مسئولیت 
بخشی از مشکلات را باید به گردن بگیرد ولی وقتی اختیار 

ندارد چرا اینجا می ماند و فقط هزینه پرداخت می کند؟
وی با اشاره به زمانی که نرخ ارز ۴۲00 تومانی در 
نیز  تومان  ارز ۴۲00  همان  گفت:  شد،  اعلام  کشور 
مشخص است که اراده و تصمیم آقای جهانگیری نبوده 
است چون کسی که اجازه تعویض رئیس دفتر خود را 
هم ندارد قطعا نمی تواند ارز ۴۲00 را هم تصویب بکند، 
درنتیجه درجایی دیگر تصویب شده و ایشان اعلام کرد و 
همه هم این را به پای ایشان تمام کردند و هزینه سنگینی 

را هم داد.
پارسایی با بیان اینکه جهانگیری نماینده اصلاح طلبان 
در دولت است، گفت: به نظر من الان هم وقتی اختیاری 
ندارد ماندنش در دولت بجز هزینه چیزی ندارد. حداقل 
مشی دولت هم همانطور که برای ما تقریبا مشخص است 

برای جامعه هم مشخص می شود.

سخنگوی فراکسیون امید: 

در شأن جهانگیری نیست جایی بماند که اختیاری ندارد

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با تاکید بر اینکه »عربستان در جایگاهی نیست 
که علیه ایران حرف بزند«، خاطرنشان کرد که عربستان 

افتضاح بزرگ تاریخی را در قتل خاشقجی انجام داد.
علاءالدین بروجردی با اشاره به تحریم های اخیر 
آمریکا از جمله تحریم دو نفر به بهانه ارتباط با طالبان 
گفت: کشور ما زخم خورده طالبان است. دنیا فراموش 
نمی کند که طالبان دیپلمات های ما را در مزار شریف 
شهید کردند. طالبان از مجموعه گروه هایی است که به 
جای استفاده از ابزارهای سیاسی و منطقی و روش های 
متداول از سلاح استفاده می کند. ما همواره مخالف 
البته که آمریکایی ها هم دنبال بهانه  طالبان بودیم 

هستند.

وی افزود: جمهوری اسلامی ایران در طول ۴0 سال 
گذشته با تحریم های اولیه و ثانویه آمریکا مواجه بود، 
اما توانست در طول این سالیان تحریم ها را هوشمندانه 
مدیریت کند به طوری که آنها را تبدیل به فرصت 
کرد که اگر عملا تحریم های آمریکا نبود ما به این 
حد از پیشرفت در عرصه نظامی و فناوری های نوین 
نمی رسیدیم.بروجردی همچنین در واکنش به اقدام 
اخیر عربستان در قرار دادن نام سپاه پاسداران و سردار 
سلیمانی در لیست گروه های تروریستی گفت: عربستان 
در جایگاهی نیست که علیه ایران حرف بزند. عربستان 
خود متهم ردیف اول است اما می خواهد افکار عمومی 
دنیا را منحرف کرده و از این حرف ها می زند. سردار 
سلیمانی افتخار ملی ماست و مبارزه ایشان با تروریسم 

بیشترین سهم و نقش را در بین کلیه کشورهای منطقه 
داشته است.

این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
اینکه »عربستان نماد تروریسم  بر  با تاکید  مجلس 
دولتی است«، افزود: عربستان افتضاح بزرگ تاریخی 
را در قتل خاشقجی روزنامه نگار فعال سیاسی انجام 
داد. عربستان این فرد را به صورت وحشیانه در یکی از 
نمایندگی های رسمی اش در خاک ترکیه به قتل رساند 
و ماهیت واقعی اش را نشان داد. البته این در مقابل 
کشتار وحشیانه هزاران زن و کودک بیگناه در یمن 
چیزی نیست. عربستان باید پاسخگوی افکار عمومی 
جهان باشد و حتی به دلیل جنایت هایش در دادگاه 

بین المللی محاکمه شود.

نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس گفت: امید 
مردم، سرمایه ای اجتماعی است که باید برای بازگرداندن 
این سرمایه از دست رفته اقدامات اجرایی در سه قوه 

مجریه، مقننه و قضایی اتفاق بیفتد.
سعید باستانی با اشاره به حساسیت ها و انتظارات 
عمومی از مسؤولان کشور، گفت: شاخصهای حساسیت 
بر  مشتمل  مسئولان  به  مردم  بی اعتمادی  علل  و 
ناکارآمدی ها و بهره وری پایین، باندبازی ها و فساد اداری 
و اقتصادی، عزل و نصب های مدیریتی، بی عدالتی و 
با مفاسد، فقدان سیستم ها و  بی تفاوتی در برخورد 
سامانه های جامع اداری و اطاله دادرسی در دستگاه 

قضایی است.
مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  عضو  این 
نارضایتی مردم و دوری سرمایه اجتماعی از مسئولان 

کشور و شفاف و صادق نبودن مسئولان با جامعه را در 
تداوم نابسامانی ها موثر دانست و افزود: تداوم این چرخه 
مانع از اعتماد جامعه به مسئولان و ناتوانی مسئولان 
برای آرام کردن شرایط کشور می شود. قوای سه گانه 
باید با آسیب شناسی زیرمجموعه های خود دلایل ایجاد 
مشکلات و چالش و ناکارآمدی ها را برای مردم تشریح 
کرده و از برنامه های قوه خود برای اصلاح فرآیندها 

بگویند.
به گفته نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس، 
تبدیل شاخص های نارضایتی جامعه به ارقام کمی قابل 
اندازه گیری را نشانه ای مبنی بر عزم مسئولان برای 
بازگردان اعتماد از دست رفته سرمایه اجتماعی دانست 
و افزود: با تعریف فساد و شاخصهای آن گزارش های 
واقعی از روند برخورد با مفسدان اداری و اقتصادی به 

مردم داده شود همچنین گزارشهای واقعی از نحوه و 
چگونگی شناسایی مفسدان و ساز و کارهای بستن 
منافذ فساد و مجازات مفسدان به سرمایه اجتماعی داده 
شود. انتشار آمار و اطلاعات درست و واقعی از فساد و 
بستن راه های مفسده انگیز تاثیر بسزایی در بازگردان 

اعتماد از دست رفته مردم به نظام دارد.
مختلف  رده های  در  مسئولان  صداقت  باستانی، 
مدیریتی با مردم را در جلب اعتماد جامعه به مسئولان 
تاثیرگذار دانست و افزود: در روابط مسئولان با مردم 
به جز مسائل امنیتی نباید هیچ مسئله پنهانی وجود 
داشته باشد به عبارت روشن تر مسئولان باید مردم را 
در جریان ریزترین مسائل تحت مدیریت خود و برنامه 
دستگاه تحت مدیریتشان برای از بین بردن مشکلات و 

کاستی ها بگذارند.

علاءالدین بروجردی: 

عربستان در جایگاهی نیست که علیه ایران حرف بزند

نماینده تربت حیدریه:

صداقت با مردم در جلب اعتماد جامعه به مسئولان تاثیرگذار است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: یکی از ضعف 
هایی که در نظام سیاسی خود با آن مواجه هستیم، شامل 
همه گروه ها و بخصوص خود دولت و نظام حاکمیتی ما می 
شود. هنوز بحث منافع ملی برای جامعه سیاسی ما نهادینه 
نشده است. ما در شرایط خطیر به دلیل عدم توجه به منافع 
ملی، گاهی اوقات فضا را برای دشمنان فراهم می کنیم که 

از این شرایط بر علیه ما استفاده می کنند.
تیم  تشکیل  اهمیت  درباره  ظریفیان«،  »غلامرضا 
تاکید دارد  اقتصادی دولت اظهار کرد: دولت اصرار و 
چیزی که در برخورد با آمریکا رخ داده یک جنگ تمام 
عیار اقتصادی است. سازماندهی، پیگیری و برنامه ریزی 
برای چنین شرایطی عمدتا در وزارتخانه ها انجام می شود 
بنابراین ضرورت این سرعت عمل در این قسمت احساس 
می شود. باید هرچه سریعتر تیم اقتصادی تشکیل و 

تدابیری برای این وضعیت اندیشیده شود.
وی در ادامه افزود: دولت تاکید کرده است که در 

تحریم های ۱۳ آبان با مساله ویژه ای رو به رو نمی شویم 
چون فرایند تحریم ها مدت هاست که شروع شده است. 
روز ۱۳ آبان بخش های دیگری از این تحریم ها اعمال 
می شود که به نظر می رسد، روند شوک آمیزی نداشته 
باشد.ظریفیان بیان کرد: به اعتبار همین مساله که وارد 
جنگ اقتصادی شده ایم، دولت باید هرچه زودتر برای 
حوزه اقتصادی تعیین و تکلیف می کرد که پیشقراول در 

برخورد با سیاست های ظالمانه آمریکا است.
وی تاکید کرد: وقتی وزارتخانه ای وزیر ثابت پیدا می 
کند در ستاد خود می تواند قوی تر و منسجم تر مسائل 
را سازماندهی و نظم لازم را برای این شرایط فراهم کند. 
مجلس هم باید هر چه سریعتر در این بخش نقش خود 
را ایفا کند تا بتوان زودتر این کاستی که در ستاد اقتصادی 

دولت احساس می شود، را سازماندهی کرد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا کشور در این برهه 
زمانی نیاز به همدلی و کنار گذاشتن نگاه های فراجناحی 

دارد، بیان کرد: این یک اصل تجربه و پذیرفته شده جهانی 
است که هر وقت جامعه ای با مساله عام و مرتبط با کل 
منافع ملی رو به رو می شود، طبیعتا همه باید کمک 

کنند؛ حتی اگر اختلاف نظر هایی وجود دارد.
این فعال سیاسی گفت: یکی از ضعف هایی که در 
نظام سیاسی خود با آن مواجه هستیم، شامل همه گروه 
ها و بخصوص خود دولت و نظام حاکمیتی ما می شود. 
هنوز بحث منافع ملی برای جامعه سیاسی ما نهادینه 
نشده است. ما در شرایط خطیر به دلیل عدم توجه به 
منافع ملی، گاهی اوقات فضا را برای دشمنان فراهم می 

کنیم که از این شرایط بر علیه ما استفاده می کنند.
ظریفیان در پایان بیان کرد: آنها می خواهند در عرصه 
اقتصادی جامعه ما را با مشکلات سنگینی رو به رو کنند 
و در این زمینه هم گام های عملی جدی برداشته اند 
که تنها در حد شعار و تهدید نیست. در این شرایط باید 

نگاهی همدلانه به مسائل داشته باشیم.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب: 

هنوز منافع ملی برای جامعه سیاسی ما نهادینه نشده است 

اکبر قاسمی

مصطفی داننده



3  شنبه -پنجم آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4675

روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد؛ 
تمهیدات جدید بانک مرکزی برای ارز زائران اربعین حسینی 

مدیرعامل بانک مسکن خبر داد؛ 
افزایش 3۸ درصدی پرداخت وام مسکن 

اقتصاد    ی

وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی : 

تکمیل و واگذاری مسکن مهر، مطالبه جدی 
متقاضیان است 

وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی با اشاره به خواسته رئیس جمهوری درباره اجرای 
»طرح بازآفرینی شهری«، تکمیل و واگذاری مسکن مهر را مطالبه جدی متقاضیان 
دانست و تاکید کرد: تحرک بخشیدن به بخش مسکن و حمل ونقل می تواند در توسعه 

و اشتغال در کشور موثر باشد. 
»محمد اسلامی« در نخستین نشست خود با معاونان و مدیران کل راه و شهرسازی 
استان ها تأکید کرد: سهم وزارت راه و شهرسازی در توسعه، اشتغال و تولید در کشور 

مهم و قابل  توجه است و کم  کاری این وزارتخانه تأثیر مستقیم بر زندگی مردم دارد. 
وی بیان داشت: تحرک بخشیدن به حوزه ها در زیرساخت های مسکن و شهرسازی و 

همه شقوق حمل  ونقل باید مورد توجه این وزارتخانه قرار گیرد.
و  راه  وزارت  عملکرد  و  سازمان دهی  اهمیت  به  شهرسازی  و  راه  پیشنهادی  وزیر 
شهرسازی در بخش مسکن و شهرسازی اشاره کرد و بیان داشت: برنامه ششم توسعه 
برای اقشار ضعیف و آسیب پذیر 500 هزار واحد، کم درآمد 900 هزار واحد و اقشار با 
درآمد متوسط چهار میلیون و 500 هزار واحد مسکن در نظر گرفته که با توجه به مطالبه 

جدی رئیس جمهوری در این مورد باید برای آن پاسخ روشن داشته باشیم.
وی، اجرای طرح بازآفرینی شهری و رفع معضلات حاشیه  نشینی را جزء مطالبات 
جدی رئیس جمهوری عنوان کرد. اسلامی تاکید کرد: درخصوص مسکن مهر اگرچه 
برخی کمبودها و نواقص ناشی از مسئولیت دیگران است، اما وقفه و سنواتی شدن 
آنها به جز استهلاک و بحرانی کردن مطالبات اجتماعی دستاورد دیگری در بر نخواهد 

داشت.
وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی ادامه داد: پاسخگویی به مطالبات مردم درخصوص 
مسکن مهر از سوی رئیس جمهوری مورد تأکید قرار داشته و در ملاقات با نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی نیز همواره مورد پیگیری قرار دارد.
 توسعه راه های روستایی

وی در ادامه با اشاره به اهمیت توسعه و نگهداری راه های روستایی مخصوصا در 
مناطق محروم کشور اشاره و تأکید کرد: توسعه راه های روستایی نیاز به یک اقدام 

جهادی به ویژه در مناطق محروم دارد که باید با حداقل دیوان سالاری شتاب گیرد.
اسلامی خاطرنشان کرد: در استان مازندران به مدلی دست  یافتیم که می توان با 
اتصال ظرفیت های گوناگون به یکدیگر، طبق برنامه، بر اساس شاخص ها و در زمان 

مشخص به میزان مورد نظر راه های روستایی دست یافت.
 جذب سرمایه گذاری

وی یادآور شد: با توجه به تحریم های پیش رو و ضعف در تأمین بودجه که افکار عمومی 
را مشغول خود کرده است، الگوهای متفاوت تأمین منابع و جذب سرمایه گذاران از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
در   BOO و   BOT، BLT مدل های از  استفاده  شهرسازی  و  راه  پیشنهادی  وزیر 
پروژه های حوزه حمل ونقل را از دیگر انتظارات و برنامه های آتی برشمرد و گفت: در این 

راستا نیازمند تعریف شاخص های کارآمدی برای منتج شدن به انعقاد قرارداد هستیم.
وی در پایان تأکید کرد: به منظور تحقق اهداف برنامه پیشنهادی، ثبات در مدیریت، 
جوان گرایی، استفاده از بانوان توانمند و توجه به امانتداری، صراحت و کارآمدی همواره 

مورد توجه است.

معاون پشتیبانی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خبر داد

اختصاص ۲۰۰۰ میلیارد تومان بودجه
 برای 3۶ هزار روستا

معاون پشتیبانی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اعلام کرد: هر ساله حدود ۲000 
میلیارد تومان بودجه برای ۳۶ هزار روستا لحاظ می شود و از سال ۱۳۸۴ با حمایت 
مجلس و پیشنهادات دولت های گذشته مصوب شد که در کنار آن هر ساله ۲00 واحد 

مسکونی روستایی در هر استان بازسازی شود.
هادی درفشی روز پنجشنبه  در مراسم تودیع و معارفه مدیرکل بنیاد مسکن استان 
قزوین اظهار کرد: بنیاد مسکن استان قزوین طی سالهای گذشته تلاش های فراوانی 
داشته است و علاوه بر بازسازی واحدهای مسکونی زلزله زده در استان، در زلزله ورزقان 

و کرمانشاه نیز خدمات شایانی را ارائه داده است.
وی با اعلام  اینکه بازسازی ۳۶00 واحد مسکونی در ۲00 روستای مناطق زلزله زده 
کرمانشاه برعهده بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قزوین بود، تشریح کرد: بخش 
عمده این بازسازی به اتمام رسیده است و تا حدود سه ماه آینده تمام اقدامات مربوط 

به بازسازی واحدهای مسکونی کرمانشاه که برعهده قزوین بود به پایان خواهد رسید.
معاون پشتیبانی بنیادمسکن انقلاب اسلامی با بیان این که به دلیل وسعت روستاها 
شاید سال ها زمان نیاز است که روستاها را به حد اعتدال و آنچه انتظار می رود، برسانیم، 
اضافه کرد: هر ساله حدود  ۲000 میلیارد تومان بودجه برای ۳۶هزار روستای کشور 
لحاظ می شود و از سال ۱۳۸۴ با حمایت مجلس و پیشنهادات دولت های گذشته 
مصوب شد در کنار آن هر ساله ۲00واحد مسکونی روستایی در هر استان بازسازی 

شود.
معاون پشتیبانی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اعلام این که ۷000 میلیارد تومان 
اعتبار برای مسکن روستایی در هر سال در نظر گرفته می شود، تشریح کرد: احداث دو 
میلیون واحد مسکونی روستایی در دستورکار قرار داشت که ۱۷00  واحد تکمیل شده و 

حدود ۳00 واحد از آن نیز در حال تکمیل است.
وی با اشاره به تثبیت جمعیت روستاها تصریح کرد: این امر زمان زیادی را می طلبد و 
در سال های اخیر با اقداماتی و خدماتی که در روستاها انجام و ارائه شده است، شاهد 

بازگشت جوانان و خانواده های روستایی به روستاها هستیم.
درفشی تأکید کرد: در تلاش هستیم تمامی ویژگی های روستاها از جمله پتانسیل 

گردشگری آن ها را در کنار اشتغال روستایی فعال کنیم.
وی افزود: هزار روستا داریم که طرح های هادی بیش از 9۶درصد این روستاها تمام 

شده است.

یک مقام مسئول کارگری:

وزیر کار اولین گام را برای ترمیم دستمزد بردارد
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی معتقد است که اگر وزیر پیشنهادی کار 
برنامه های خود را عملیاتی کند، بخش اعظمی از مشکلات کارگران و کارفرمایان 

برطرف می شود.
فتح اله بیات با اشاره به برنامه های وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حوزه 
کارگری، اظهار کرد: آقای شریعتمداری به موضوع صیانت از نیروی کار و حفظ امنیت 
شغلی و معیشت کارگران اشاره کرد که این مواد جزو دغدغه های اصلی کارگران است؛ 
از طرفی اعلام کرد که حمایت از بنگاه ها و کارخانه های تولیدی را در دستور کار قرار 
می دهد که مورد توجه کارفرمایان و تولیدکنندگان است؛ بنابراین اگر وی حقیقتا به 
این موارد اهتمام جدی داشته باشد، بخش اعظمی از مشکلات کارگران و کارفرمایان 

برطرف خواهد شد.
وی از وزیر جدید کار خواست تا اولین گام را برای ترمیم دستمزدها بردارد و ادامه داد: 
برنامه های وزیر پیشنهادی کار نشان می دهد که او به خوبی مشکلات جامعه کارگری و 
کارفرمایی را رصد کرده  یا دست کم تیم مشاورانش برنامه ای قوی را برای مجلس طراحی 
کرده است، بنابر این اگر بتواند پس از رأی اعتماد مجلس، با برنامه وارد وزارت کار شود، 

موفق خواهد بود.
 رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی ساختار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
را پیچیده و اداره آن را سخت توصیف کرد و گفت: این وزارتخانه به فردی نیاز دارد که 

کارآزموده و با تجربه باشد تا از پس چالشهای موجود برآمده و موانع را برطرف کند.
بیات تقویت تشکل ها و انجمن های کارگری و کارفرمایی را مورد تاکید قرار داد و از وزیر 

جدید کار خواست تا تعامل و ارتباط با تشکل ها را گسترش دهد.
می گیرد  برعهده  را  کار  وزارت  اداره  سکان  که  کسی  هر  از  کرد:  خاطرنشان  وی 
می خواهیم که باورقلبی داشته باشد که وزیر جامعه کارگری، کارفرمایی، بازنشسته، 
حقوق بگیران و بیمه شدگان است. اگر این باور و اعتماد را داشته باشد و جامعه هدف و 

مخاطبانش را درک کند تشکل ها هم از او حمایت خواهند کرد.

رئیس کمیسیون واردات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران گفت: هرگونه عملکرد دستوری در زنجیره 
و فروش،  توزیع  تا  اولیه گرفته  از مواد  تامین خودروسازان 

محکوم به شکست است. 
»فرهاد احتشام زاد« افزود: فشار بر قطعه سازان، شرکت های 
لجستیک، توزیع و فروش در هر بخش، فساد به دنبال دارد 
و هر چقدر این بخش ها ضعیف تر باشند، توانایی پرداخت 

مالیات کمتری خواهند داشت.
وی تاکید کرد: اگر برنامه های پیش  فروش خودروسازان 
فاقد پشتوانه و پیش بینی های لازم باشد که به نظر می رسد 
پیش فروش های اخیر همین گونه بوده است و خودروسازان 
بخواهند فقط از انحصاری که در بازار وجود دارد استفاده 

کنند، با مشکل مواجه می شوند.
به گزارش ایرنا، از آغاز امسال تاکنون شرکت سایپا ۲۷0 
هزار دستگاه خودرو و شرکت ایران خودرو در ۲ برنامه اخیر 

خود ۷۷ هزار و ۱00 دستگاه خودرو پیش فروش کرد.
 خودروهای وارداتی، الگویی برای خودروسازان 

داخلی
رئیس سابق انجمن واردکنندگان خودرو در ادامه اظهار 
داشت: واردات و صادرات، دو بال تجارت هستند و نمی توان 

درهای کشور را به روی واردات کالا بست.
وی به بخشی از فرمایشات رهبر معظم انقلاب در آغاز سال 
9۶ مبنی بر اینکه »کالایی که وارداتش می تواند به عنوان 
الگوی ساخت داخل قرار گیرد، باید وارد شود« اشاره کرد و 
یادآور شد: سهم خودروهای وارداتی از بازار هیچگاه بیشتر از 
چهار تا پنج درصد نبوده، بنابراین می تواند بهترین الگو برای 

تولیدکنندگان داخلی خودرو باشد.
با  از برجام، دولت  از خروج آمریکا  ایرنا، پس  به گزارش 

هدف صیانت از منابع ارزی کشور در شرایط تحریم، واردات 
کالاهای لوکس و غیرضرور و نیز کالاهایی که تولید مشابه 
داخلی دارند را ممنوع کرد؛ خودرو از جمله اقلامی است که 

واردات آن به کشور ممنوع شده است.
 لزوم خصوصی سازی خودروسازان

احتشام زاد ادامه داد: به دلیل تصدی گری دولت و دخالت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در امور خودروسازان بزرگ که 
کرسی های ریاستی، مدیریتی و هیات مدیره آنها را در اختیار 

دارد، اجازه تصمیم گیری آزادانه و عمل در فضای رقابتی به 
خودروسازان داده نمی شود.

وی تاکید کرد: تا زمانی که خودروسازان داخلی به ویژه ۲ 
خودروساز بزرگ که بیش از 90 درصد سهم بازار را در اختیار 
دارند خصوصی نشوند، نمی توان انتظار وقوع معجزه را در 

این بخش داشت.
داشت:  بیان  ایران  اتاق  واردات  کمیسیون  رئیس 
خودروسازان داخلی به دلیل وابستگی خود به دولت، توانایی 

و انعطاف پذیری بالایی ندارند و عمده محصولاتی که تولید 
می کنند نیز کیفیت لازم را ندارد.

احتشام زاد اضافه کرد: اکنون با شرایط بازار انحصاری برای 
خودروسازان داخلی مواجه هستیم به شکلی که مردم انتخاب 
دیگری جز خرید خودروهای داخلی ندارند. بازار خودرو ایران 
و  سایپا  طوریکه  به  است  داخلی  خودروسازان  انحصار  در 
ایران خودرو حدود ۸۷ درصد بازار را در اختیار دارند و سهم 
خودروسازان بخش خصوصی که اغلب به مونتاژ برندهای 
خارجی می پردازند، حدود هشت درصد برآورد می شود؛ پنج 

درصد باقیمانده سهم خودروهای وارداتی است.
 توقف طرح اسقاط خودروهای فرسوده

خارجی  خودروهای  واردات  ممنوعیت  خصوص  در  وی 
صنعت  وزارت  هم  خودرو  واردات  داستان  در  گفت:  نیز 
تصمیم های نادرستی گرفت و هم برخی واردکنندگان تخلف 
کردند و در نتیجه این داستان به ضرر مصرف کنندگان تمام 

شد و واردکنندگان واقعی خودرو نیز سردرگم شدند.
رئیس کمیسیون واردات اتاق ایران ادامه داد: اشتغال بیش 
از ۲0 هزار نفر از کسانی به طور مستقیم یا غیرمستقیم در 
حوزه واردات خودرو مشغول فعالیت بودند، تحت تاثیر این 

تصمیم ها قرار گرفته است.
وی گفت: از آنجا که وظیفه اسقاط خودروها نیز برعهده 
در عمل خروج  واردات  متوقف شدن  با  بود،  واردکنندگان 
با  واردکنندگان  زیرا  شد  متوقف  نیز  فرسوده  خودروهای 
اسقاط خودروها مجوز و تخفیف هایی در امر واردات دریافت 

می کردند.
و  سیستمی  نگرش  هیچگاه  شد:  یادآور  زاد  احتشام 
یکپارچه در این بخش وجود نداشته و در نتیجه نمی توان 

انتظار معجزه داشت

رئیس کمیسیون واردات اتاق ایران : 

عملکرد دستوری در زنجیره تامین خودروسازان محکوم به شکست است 

روابط عمومی بانک مرکزی شامگاه پنجشنبه در بیانیه ای 
از تمهیدات جدید این سازمان برای تامین ارز زائران اربعین 

حسینی خبر داد. 
بانک مرکزی آمده است: در پی مشکلات پیش  بیانیه  در 
آمده در پرداخت ارز زوار اربعین در روز چهارشنبه که عمدتا 
به خاطر قطعی پی در پی اینترنت عراق و محدودیت باجه ها 

شکل گرفته بود، شب چهارشنبه جلسه اضطراری در دفتر 
رئیس کل بانک مرکزی باحضور مسئولین بانک ملی تشکیل 

شد.
بیانیه می افزاید که در این جلسه »تصمیمات مهم و ضربتی 
برای  ویژه ای  بانک مرکزی دستورات  و رئیس کل  اتخاذ شد 
بسیج امکانات و نیروها و اعزام شبانه آننها به عراق و اتخاذ 
روش های متفاوت برای تایید و پرداخت ارز صادر کرد که با 
بانک  همکاری بسیار خوب و قابل تقدیر مدیران و کارکنان 
ملی از صبح پنجشنبه عملیاتی شد و به تدریج مشکل رفع و 

پرداخت ارز روان شد«.
روابط عمومی بانک مرکزی ادامه می دهد: ذخایر دیناری 
بانک  بانک عراقی توسط  تا چند روز پیش در  بانک مرکزی 
شدن  آزاد  از  بعد  بلافاصله  بود.  شده  مسدود  عراق  مرکزی 
منابع، قصد انتقال اسکناس به داخل کشور بود که به دلیل 
مقررات بانک مرکزی عراق انتقال آن مقدور نشد؛ لذا تنها راه 
باقیمانده، تحویل دینار در داخل عراق بود که بانک ملی ایران 

مسولیت توزیع آن را به عهده گرفت.
این گزارش تاکید می کند که بانک مرکزی مبلغ ۲00 میلیارد 

دینار عراق برای این منظور اختصاص داده است.
حرکت کاروان های زائران اربعین حسینی به سمت گذرگاه 
های مرزی شلمچه و چذابه، از اول ماه صفر شروع شده و با 

نزدیک شدن به روز اربعین، شدتی دوچندان گرفته است.
اربعین پارسال حدود ۳۸0هزار زائر از گذرگاه مرزی چذابه 

راهی کربلای معلی و نجف اشرف شدند.

مدیرعامل بانک مسکن گفت: با وجود التهابات اقتصادی حجم 
پرداخت تسهیلات تازه در بخش مسکن در ۶ ماه نخست امسال 

۳۸ درصد رشد کرد. 
ابوالقاسم رحیمی انارکی اظهار داشت: مجموعه مدیران، روسای 
ادارات، کارشناسان و کارمندان بانک مسکن ماموریت دارند در ماه 
های باقی مانده از سال 9۷ برای تطبیق با شرایط جدید اقتصادی 
یک ماموریت محوری را به طور کامل به سرانجام برسانند. مدیرعامل 
بانک مسکن درباره ماموریت سازمانی بانک تا پایان سال 9۷ گفت: 
بهره وری اولویت اول خانواده بانک مسکن برای ماه های پیش 
رو تعریف شده است که بر اساس آن مجموعه نیروی انسانی تنها 
بانک عامل در نظام تامین مالی مسکن لازم است با مجموعه ای 
از اقدامات در چارچوب بهره وری علاوه بر حفظ منابع نسبت به 
افزایش منابع در اختیار بانک مسکن اقدام کند. وی تصریح کرد: 
در این همایش، از یک برنامه ۷ محوری برای تحقق اهداف مرتبط 
با افزایش بهره وری در بانک مسکن از سوی مدیران ستادی برای 
مدیران استانی بانک رونمایی می شود. بر اساس این برنامه پرسنل 
بانک مسکن در سطوح مختلف آموزش های فراگیر برای بهره وری 
فرا خواهند گرفت. رحیمی انارکی با بیان اینکه بانک مسکن در 
دو حوزه جذب منابع و پرداخت تسهیلات در نیمه اول امسال به 
رغم فشارهای اقتصادی توانست روند رو به رشد را ثبت کند، افزود: 
التهابات در بازار های ارز، سکه، طلا، مسکن و خودرو از یک سو 
و همچنین فشارهای بین المللی و تحریم های ظالمانه از سوی 
دیگر، اقتصاد کشور را در نیمه اول امسال تحت تاثیر قرار داد اما 
تدبیر و تلاش شما مدیران بانک و همکاری و همراهی سایر نیروهای 

سازمانی بانک مسکن در ۶ ماهه اول امسال باعث شد مسیر تامین 
مالی بخش مسکن و ساختمان با موفقیت از این التهابات عبور کند. 
مدیرعامل بانک مسکن افزایش بیش از ۳۸ درصدی حجم پرداخت 
تسهیلات تازه در بخش مسکن )معادل 9 هزار میلیارد تومان( را 
نتیجه این تلاش ها دانست. رحیمی انارکی با اشاره به اینکه بانک 
مسکن در طول همه سال های اخیر وارد مسابقه مخرب نرخ سود 
بانکی نشد، گفت: ما همواره به نرخ مصوب شورای پول و اعتبار 
پایبند بوده و هستیم. این تعهد تکلیف شما مدیران استانی را برای 
نوآوری در جذب منابع سنگین تر می کند. وی در بخش دیگری از 
سخنان خود به گزارش ارزیابی عملکرد بانک اشاره کرد و گفت: 
در این گزارش ۴0 شاخص مبنای ارزیابی بانک قرار گرفت که در 

۱۸ شاخه تحقق بیش از ۷0 درصدی اهداف اتفاق افتاده است.

یک اقتصاددان گفت :ما به یک برنامه ملی مبتنی بر پیشگیری از فساد نیاز داریم. در 
شرایط فساد گسترده هر برنامه اصلاحی محکوم به شکست است. باید بسترهای کلیدی 
کسب درآمدهای بی ضابطه رانتی از بین رود و برنامه ای برای مهار فرصت طلبی ها در 
دستور کار قرار گیرد. ما به یک برنامه توسعه گرای مبتنی بر گزینش های بلندمدت برای 

ارتقای بنیه  تولید ملی نیز نیاز داریم.
دکتر فرشاد مومنی در نشست نحوه مقابله با تحریم ها که روز چهارشنبه ۲ آبان در 
فرهنگستان علوم برگزار شد، اظهارداشت : در سطح نظری ما با تقدم رتبه ای مسائل 
سطح توسعه نسبت به مسائل سطح کلان و خرد روبه رو هستیم. اگر در طرز اداره کشور، 
مسائل بنیادی یا مسائل سطح توسعه مورد بی توجهی قرار گیرد، ما شاهد بی ثباتی 
گسترده ای خواهیم بود و آنچه به ویژه طی سه دهه اخیر در اقتصاد سیاسی ایران 
مشاهده می شود، بهترین گواه برای این مسأله است که ما مسائل اصلی را ندیدیم و به 

یکباره با طیف بسیار متنوعی از بحران های کوچک و بزرگ مواجه شدیم.
وی افزود: این سرگیجه ای که در مدیریت اقتصادی کشور مشاهده می شود، در واقع 
بازتاب سهل انگاری های جدی در سه دهه اخیر است. شناخت عالمانه بنیان های 
اندیشه ای به وجودآورنده وضع موجود جزو حیاتی ترین مسائل ماست. ما تا زمانی که 
گستاخی روبه رو شدن با واقعیت هایی که مبنای توزیع منافع در ایران بوده است را پیدا 
نکنیم، نمی توانیم انتظار داشته باشیم که از این شرایط خارج شویم. وجه دیگر، شناخت 
هرچه دقیق تر اهداف و ترفندهای حریف اصلی است. به نظر می رسد که در این زمینه 
نیز ما بیشتر از اینکه با مواجهه خردورزانه روبه رو باشیم با شعار و تبلیغات در برابر برنامه 

هایی مواجه هستیم که برای ما طراحی شده اند.
قادر نیستیم از فرصت های استقلال  کشوراستفاده کنیم 

استاد دانشگاه علامه طباطبایی در ادامه گفت: وجه سوم نیز این است که ما باید 
یک برنامه برای خروج از این وضعیت و رفتن به سمت اهداف توسعه را در دستور کار 
قرار دهیم. اگر بخواهیم موضوع تحریم ها را مورد توجه قرار دهیم، گام نخست باید 
شناخت راهبرد حریف باشد. بر مسیر این شناخت ما می توانیم راهبرد آنها را که مواجهه 

و رویارویی با ما بوده را از راهبرد مقطعی آنها یا همان تحریم ها تفکیک کنیم.
مومنی گفت: برای فهم راهبرد کلی آنها، به اعتبار مجموعه ویژگی هایی که کشورمان 
دارد می توانیم از زمان های دورتری شروع کنیم. از موج اول انقلاب صنعتی تا امروز، 
کارهای برجسته و ممتازی که درباره چرایی تداوم توسعه نیافتگی در ایران صورت 
گرفته، به بهترین شکل، ذیل مفهوم رشد اقتصادی در شرایط نیمه استعماری قابل 
توضیح است. نیمه استعماری تلقی کردن یعنی تحلیل نظا م    وار و نهادمند بلاتکلیفی 
برای اداره کشور. وی افزود: به لحاظ مفهومی، رشد اقتصادی در شرایط نیمه استعماری 
یعنی ما شرایطی را از نیمه دوم قرن هجدهم دنبال کردیم که در چارچوب آن با ما به 

گونه ای برخورد شده که از یک طرف تمام هزینه های یک کشور مستقل را می پردازیم 
اما قادر نیستیم که از فرصت های این استقلال استفاده کنیم و به طور همزمان تمام 
هزینه های یک کشور مستعمره را هم می پردازیم اما قادر نیستیم که از فرصت های ناشی 

از استعمارزدگی هم استفاده کنیم.
نکرده،  تغییر  راهبرد  این  که  ببینیم  بخواهیم  اگر  داد:  ادامه  دانشگاه  استاد  این 
مناسب ترین منبع کتابی است که از طرف کیسینجر و با عنوان »استراتژی آمریکا در قرن 
۲۱« منتشر شد. در این کتاب به جزئیاتی اشاره می شود که آمریکا چگونه کاری می کند 

که نه بتوان احکام زندگان را بر ما جاری کرد و نه بشود تکلیف مردگان را بر ما بار کرد.
نمی توانیم از متغیرهای بیرونی بخواهیم مطابق میل ما رفتار کنند

این کار وابستگی  این کتاب هم می گوید که  افزود: محور دوم مورد اشاره در  وی 
های ذلت آور به دنیای خارج را افزایش می دهد و ایران مستعد اعطای امتیازات بیشتر 
می شود. محور سومی هم که مورد توجه قرار گرفته، این است که ما باید انگیزه را برای 
سرمایه گذاری به ویژه در محورهایی که از نظر بقاء و بالندگی ایران ضروری است، به 

حداقل برسانیم.
استاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: باید این بلوغ فکری حاصل شود که عامل 
بیرونی، عنصر سرنوشت ساز و تعیین کننده نیست. به نظر می رسد که ما با یک خلاء 
معرفتی شدید در این زمینه روبه رو هستیم. به همین خاطر نیز در مواجهه با عامل بیرونی 
دائماً افراط و تفریط را تجربه می کنیم. یکی از استراتژیست های برجسته ژاپن در همین 
زمینه می گوید که متغیرهای بیرونی در کنترل ما نیستند و ما نمی توانیم به آنها رهنمود 
بدهیم که خود را مطابق میل ما تنظیم کنند. یکی از رموز توسعه ژاپن این است که عنصر 
اندیشه  ای برای مواجهه با عامل بیرونی را ۱۷0 سال پیش صورت بندی نظری کردند 

ولی ما همچنان توهم آلود و افراطی و تفریطی با آن برخورد می کنیم.
تجربه اتحاد جماهیر شوروی و فرآیند سقوطش باید به دقت بازبینی شود

وی افزود: ما باید عمیق بررسی کرده و ببینیم چه راهبردهایی اتخاذ کرده ایم که تا این 
اندازه آسیب پذیر شدیم و مسأله بعدی این است که در ساختار رسمی تصمیم گیری 
کشور، چه برنامه و تمهیداتی اندیشیده شده است؟ با کمال تأسف، گزارش هایی که در 
این زمینه در سازمان برنامه و بودجه تهیه شده، چه از نظر شکلی و چه از نظر محتوایی 
وضعیت اسف بار دارد. واقعاً اگر کسی بخواهد به کشور کمکی بایسته کند در درجه اول 
متقاعدساختن مسئولین به ضعف اندیشه ای بسیار جدی ای است که در نظام اجرایی 
و تصمیم گیری کشور وجود دارد. در درجه بعدی نیز ارائه سازوکار برای عملیاتی کردن 

نظرات آنهاست.
مومنی بیان کرد: در این زمینه، تجربه اتحاد جماهیر شوروی و فرآیند سقوطش باید 
به دقت بازبینی شود. اگر مجال بود من توضیحاتی ارائه می دادم تا شدت شباهت 
تکان دهنده آسیب های ما را با آنها مشاهده کنید. اساس ماجرا هم این است که آنها به 
شیوه غلطی با مسائل خود روبه رو می شدند. تجربه موسوم به بهار عربی نیز باید برای 
ایران عبرت های زیادی داشته باشد. متاسفانه ما به جای اینکه از تجربه آن کشورها به 
درستی استفاده کنیم، وارد دعواهای حیدری-نعمتی بر سر لفظ خطاب کننده این 

پدیده شدیم.
برنامه تعدیل اقتصادی، اقتصاد ایران را به سمت زمین گیر شدن پیش می برد 

وی در ادامه گفت: از این موج جدید تحریم ها، ما یک تجربه سال 90-9۱ هم داریم که 
باید با معیارهای علمی مورد توجه قرار گیرد. عنصر گوهرین موج قبلی تحریم ها ماشین 
صنعتی مدرن را در ایران از کار انداخت و محور دوم آن طراحی یک برنامه برای برخورد 
فرصت طلبانه  با خطاهای نظام سیاست گذاری ما بود و محور سومش هم گره خوردن آن 
برخوردها با مجموعه اشتباهات و خطاهایی بود که ما در سه دهه اخیر در اقتصاد کشور 
داشته ایم که ایران را در معرض آسیب پذیری جدید قرار داده است. این اقتصاددان به 
برنامه تعدیل ساختار اقتصادی ایران اشاره کرد و گفت: از نظر بنیان اندیشه ای آن عاملی 
که کشور ما را با آنومی اقتصادی و اجتماعی مواجه کرده، تن در دادن به قاعده های 
برنامه تعدیل ساختاری بوده است. این برنامه، اقتصاد ایران را به سمت زمین گیر شدن 
پیش می برد و تا زمانی که بلوغ فکری در سطح نظام تصمیم گیری ما پدید نیاید که با این 

جهت گیری فاصله بگیریم، نمی توانیم از وضع فعلی خارج شویم.  
جهت گیری های نرخ ارز منافع رانت جویان را نسبت به مردم در اولویت قرار داده است

وی افزود: تحریم به مثابه شوک برون زا است. هر کشوری که بخواهد با شوک های 
برون زا مواجهه خردورزانه داشته باشد باید ساختار نهادی اش مهارکننده رفتارهای 
فرصت طلبانه و برخورداری های غیرمولّد و تشویق کننده ارتقای بنیه تولید صنعتی 
مدرن باشد. وی افزود: بزرگترین تهدیدی که ازطرف نظام قاعده گذاری و اداره کشور 
متوجه ما است، آنهایی هستند که از مناسبات کنونی منابع رانتی سود می برند و در حال 
تلاش جدی برای بازگشت به برنامه تعدیل ساختاری بوده و آن را گزینه مناسب برای 

مواجهه با تحریم ها عنوان می کنند.
مومنی به علائم جدی برای بازگشت به برنامه تعدیل ساختاری اشاره کرد وگفت: طرز 

مواجهه با ذخایر استراتژیک ارزی کشور یکی از این نشانه هاست. این منابع به صورت 
کاملًا بی برنامه و فاقد اولویت تخصیص پیدا می کند و حتی تولید به عملی برای کسب 
رانت تبدیل شده که این محصول بی برنامگی دولت فعلی است. همچنین جهت گیری 
های نرخ ارز که در دستور کار قرار گرفته منافع رانت جویان را نسبت به عامه مردم و 

تولیدکنندگان در اولویت قرار داده است.
دولت برنامه ای برای ارتقاء بنیه تولید ملی ندارد 

وی با بیان اینکه دولت برنامه ای برای ارتقاء بنیه تولید ملی ندارد، یادآور شد: عنصر 
گوهری در انعطاف نظام ملی، خلق فرصت های شغلی مولد توسعه گرا است. به گواه 
مطالعه ای که به مناسبت تحریم ها در وزارت کار انجام شد، پیش بینی شده که اگر آمریکا 
بتواند تمام تحریم های خود را اجرایی کند، حداقل یک میلیون و ۱00 هزار شغل از بین 

می رود و مسئله اشتغال مولد جنبه حاشیه ای پیدا می کند.
این استاد دانشگاه علامه طباطبایی با اشاره به زمزمه افزایش حامل های انرژی، 
عنوان کرد: در چنین شرایطی با فقر گسترده که فاجعه سازی می کند، روبرو خواهیم 
شد و رویکرد کنونی اقتصادی در برابر تحریم ها و اثرات آن بر مردم انفعالی و سفله پرورانه 
است. در حالی که راه نجات ایران از طریق برنامه های توانمندسازی فقرا بر محور بسط 

فرصت های شغلی مولد می گذرد.
به یک برنامه ملی مبتنی بر پیشگیری از فساد نیاز داریم

وی اظهار داشت:  نظام ملی در سطوح بالا، اکنون به گونه ای قاعده گذاری می کند و 
تخصیص منابع می دهد که حتی بدیهیات اولیه برای بقای خودش را هم در بر نمی گیرد. 
توصیه جدی ما این است که باب گفتگوی جدی در این زمینه در دستور کار قرار گیرد و 
برخورد نمایشی و ادا درآوردن در جلسات و تظاهر به گفت و گوی بدون کارکرد بی فایده 
است. حال آنکه باید به جای آن برنامه ریزی برای ارتقای بنیه ی دانایی دولت صورت 
گیرد. امروز حیاتی ترین کار این است که هزینه فرصت مفت خوارگی را در کشور بالا 
ببرند، در حالی که امروز عکس این موضوع عمل می شود و هزینه فرصت تولید و اشتغال 

را بالا می برند.
این استاد دانشگاه گفت: ما به یک برنامه ملی مبتنی بر پیشگیری از فساد نیاز داریم. 
در شرایط فساد گسترده هر برنامه اصلاحی محکوم به شکست است. باید بسترهای 
کلیدی کسب درآمدهای بی ضابطه رانتی از بین رود و برنامه ای برای مهار فرصت طلبی 
ها در دستور کار قرار گیرد. ما به یک برنامه توسعه گرای مبتنی بر گزینش های بلندمدت 

برای ارتقای بنیه  تولید ملی نیز نیاز داریم.
رقبای سیاسی دولت فشار می آورند تا باج گیری کنند

وی با بیان اینکه، تحریم مانند هر شوک برون زایی در بردارنده تهدیدها و فرصت 
هاست، گفت: این ما هستیم که با تمهیدات خود تعیین می کنیم که وجه غالب به سمت 
فرصت ها پیش رود یا تهدیدها. تجربه تاریخی ما نشان می دهد از آنجا که قابلیت های 
نظام ملی و قدرت انعطافش برای مواجهه به موقع و کارآمد در مقابل تغییرات ضعیف 
است، حتی شوک های برون زای مثبت که می تواند فرصت های تاریخی ایجاد کنند را 

به تهدید تبدیل می کنند.
این استاد دانشگاه درباره رقبای سیاسی دولت گفت: امروز در شرایطی قرار داریم که 
رقبای سیاسی دولت تلاش می کنند تا آن را تحت فشار بگذارند. در منطقه پرآشوبی 
که هر لحظه ممکن است در معرض حوادث غیرمترقبه و پیش بینی نشده قرار بگیریم، 
مشخص نیست باید این افراد را با چه عنوانی خطاب قرار داد. زیرا به جای اینکه کمک 
کنند، فشار می آورند تا باج گیری کنند و با کمال تاسف در شیوه انتخاب همکارانی که 
دولت فعلی برگزیده، واضح می بینیم که به دادن امتیازها و باج دادن ها تن در می دهد.

شکل و شمایل جلسه رئیس جمهوری با اقتصاددانان شبیه رجزخواندن بود
مومنی اظهار کرد: سران قوا جلسه اضطراری می گذارند برای آنکه وضعیت بانک ها و 
مؤسسات غیرمجاز را حل کنند و سوبسید می دهند اما برای بانک های مجاز ورشکسته 
حقوق  غیردولتی  و  دولتی  شرکت های  در  که ۱۸ماه  کارگرانی  نمی گذارند.  جلسه 

نگرفته اند را نادیده می گیرند. این مؤسسات غیرمجاز همان رانت جویان هستند.
با اقتصاددانان اشاره کرد و گفت: شکل و شمایل  وی به جلسه رئیس جمهوری 
جلسه رئیس جمهوری با اقتصاددانان شبیه رجزخواندن بود. آقای رئیس جمهوری 
طوری صحبت می کند که انتظار دارد نوبل اقتصاد به او بدهند. با چنین فردی رابطه 
برقرار کردن سخت است. استاد دانشگاه علامه طباطبایی در خصوص اینکه در شرایط 
کنونی برای حل نوسانات ارزی چه باید بکنیم، گفت: همه فارغ از جناح های سیاسی 
باید برای ارتقای دانایی دولت مشارکت کنند، اما مشارکت لوازمی دارد. نباید برای برون 
رفت از بحران  سندهای شکلی رو کنیم که از نظر کیفیت فاجعه آمیز است و روی آن حتی 
مهر محرمانه می زنید.  وی در پایان گفت: با همه محدودیت هایی که برای اقتصاددانان 
مستقل به وجود آورده اند، اما آنها مطالعه ای چندماهه برای ارائه راهکار داشتند و کار 
کارشناسی خود را برای برون رفت از مشکلات تهیه و به رئیس جمهوری دادند، ولی 

رئیس جمهور گفت شخصا نمی توانستم از آنچه ارائه شده، استفاده ببرم.

فرشاد مومنی اقتصاددان :

 باید بسترهای کلیدی کسب درآمدهای بی ضابطه رانتی از بین رود

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای محمدتقی جلیلیان ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده 
است سند مالکیت ششدانگ یک دستگاه آپارتمان مسکونی به مساحت ۱۳5،۳۶ 
مترمربع قطعه ۱ تفکیکی واقع در طبقه همکف به شماره ۱۷۸۶ فرعی ۱۶۷ اصلی 
مفروز از پلاک ۱۶0۸ فرعی از اصلی مذکور جزء حوزه ثبتی شهرستان کرج به شماره 
چاپی ۳5۸۶۴۳ مورد ثبت ۱5۷0۶9 صفحه 5۷5 جلد ۱۱۳5 املاک به نام محمدرضا 
بازرگانی صادر و تسلبم گردیده است سپس برابر سند ۳۱۸۶۶ مورخ ۱۳۷۶/۲/۴ 
دفتر ۳۲ کرح ۲.5 دانگ مشاع از ۶ دانگ به محمدرضا جلیلیان و ۳،5 دانگ مشاع 
از ۶ دانگ به نیم تاج خانم گوهر چیان واگذار گردیده است که مقدار ۳،5 دانگ مشاع 
اخیر از ششدانگ برابر سند شماره ۷0۶5 مورخ ۱۳90/09/۱ دفتر ۱۴۴ کرج به 
محمدتقی جلیلیان واگذار گردیده است ، مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت 
المثنی نموده است لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده ۱۲0 آیین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت 
ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات 
عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت 
اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی تسلیم 

خواهد شد.. م/۱59۷۳
قنبرپور- رئیس اداره ثبت ناحیه 3 کرج 
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رئیس هیأت دوومیدانی استان قم خبر داد
دوومیدانی كار قم در جمع 7 دونده برتر المپیك

رئیس هیأت دوومیدانی استان قم گفت: دوومیدانی كار قم در نخستین تجربه حضور 
در مسابقات المپیك بین هفت نفر برتر رشته 100 متر قرار گرفت.

علی رضایی اظهار كرد: سطح فنی رقابت های رشته دوومیدانی بازی های المپیک 
2018 جوانان جهان در كشور آرژانتین بسیار بالا بود، البته سرمای هوا و شرایط جوی 

نامساعد كمی كار نمایندگان كشورمان را در این مسابقات سخت تر كرده بود.
وی كه مسوولیت سرمربیگری و سرپرستی تیم ملی اعزامی ایران به این پیکارها را بر 
عهده داشت، اضافه كرد: به دلیل اینکه فاصله ثبت زمانی بسیار كم است، بعد از مرحله 
نخست رقابت ها این احتمال وجود داشت كه مهدی رضایی ملی پوش دوومیدانی قم به 

جمع 1۵ نفر برتر راه یافته و صاحب مدال شود.
رئیس هیأت دوومیدانی استان قم افزود: در جریان برگزاری مسابقات دوومیدانی 
و  قم  دوومیدانی  شایسته  نماینده  رضایی  مهدی  دنیا،  جوانان  المپیک  بازی های 
كشورمان در دسته سوم دور مقدماتی رشته 100 متر با ثبت زمان 10 ثانیه و 99 صدم 
ثانیه در گروه خود چهارم شد و در رده بندی مجموع این مرحله با اختلاف زمانی یک 

صدم در مکان نهم ایستاد تا در فینال گروه B بخت خود را برای كسب مدال بیازماید.
وی یاد آور شد: رضایی كه یکی از قهرمانان ارزنده دوومیدانی قم و دارنده مدال برنز 
پیکارهای سال 2018 قهرمانی نوجوانان آسیا در تایلند است، در مرحله نهایی رشته 
100 متر در گروه B با اقتدار تمام رتبه نخست را كسب كرد اما در مجموع امتیازات دو 

مرحله هفتم شد.
رضایی خاطرنشان كرد: عملکرد رضایی در این محله بسیار خوب و خیره كننده بود اما 
متاسفانه شانس كسب مدال را از دست داد و در جایگاه هفتم ایستاد، در حالی كه این 
رتبه در تاریخ ورزش دوومیدانی از یک دوومیدانی كار رده سنی نوجوانان بهترین عملکرد 

محسوب می شود.
وی اظهار كرد: رضایی در مسابقات دوومیدانی المپیک جوانان جهان در ماده 100 
متر ركورد 10 ثانیه و ۵7 صدم ثانیه كه ركورد شخصی خود بود را چهار صدم ثانیه ارتقا 
داد و در مجموع دو مرحله این پیکارها با زمان 21 ثانیه و ۵6 صدم ثانیه به مقام هفتم 

بسنده كرد.

دبیر هیأت اتومبیلرانی و موتورسواری استان قم:

اتومبیلرانان قم قهرمان شدند
دبیر هیأت اتومبیلرانی و موتورسواری استان قم از موفقیت اتومبیلران های قم در كسب 

مقام قهرمانی از رقابت های كشوری این رشته خبر داد.
سیدمهدی صالحی اظهار كرد: در راند اول مسابقات اتومبیلرانی شتاب كه به میزبانی 
شهرضا به انجام رسید، شاهد افتخار آفرینی دو نماینده هیأت اتومبیلرانی و موتورسواری 
استان قم یعنی ابوالفضل محبی و سعید طباطبایی در كسب سه عنوان ارزشمند بودیم.
از  بالاتر  اختصاصی  در كلاس 206  ابتدا  ابوالفضل محبی  وی خاطرنشان كرد: 
دیگر رقبای خود در جایگاه نخست ایستاد و قهرمان شد، سپس در كلاس na به مقام 
قهرمانی دست یافت، ضمن اینکه سعید طباطبایی دیگر نماینده موفق قم بود كه مقام 

قهرمانی كلاس آزاد را به ارمغان آورد.
دبیر هیأت اتومبیلرانی و موتورسواری استان قم در ادامه از اعزام كاروان موتورسواری 
قم به عراق خبر داد و یاد آور شد: موتورسواران قم با عنوان كاروان كربلا در این ایام 

برنامه ریزی سفر به عتبات عالیات و شركت در مراسم های ویژه ماه صفر را انجام دادند.
سعید  حبیب زاده،  حامد  نام های  به  هیأت  این  نماینده  سه  اعزام  به  سپس  وی 
طباطبایی و ابوالفضل ملکیان به مسابقه درگ اتومبیلرانی در استان اصفهان اشاره و 
بیان كرد: نتیجه این اعزام كسب سه عنوان ارزشمند دیگر توسط سعید طباطبایی و 

حامد حبیب زاده در راند اول مسابقات درگ بود.
صالحی ابراز كرد: در این رقابت ها سعید طباطبایی چهره شاخص تیم هیأت قم بود 
كه ابتدا موفق به كسب مقام نخست كلاس 206 اختصاصی شد و سپس در كلاس 
NA مقام سوم را به دست آورد، ضمن اینکه حامد حبیب زاده در كلاس NA روی سکوی 

نخست جای گرفت.
وی در پایان اظهار كرد: قم در هر دو رشته موتورسواری و اتومبیلرانی استعدادهای 
بسیار خوب و افراد علاقمند زیادی دارد، امکانات ما در مجموعه ورزشی یادگار امام )ره( 
قم برای هر دو رشته پیش بینی شده و قم قابلیت كسب مقام  برتر در اكثر رقابت های 

كشوری را دارد.

جهانبخش: قهرمانی در جام ملت ها راحت نیست

موفقیت های آلکمار را در برایتون تکرار می کنم 

هافبک تیم فوتبال برایتون انگلستان گفت: دوست دارم افتخاراتم با آلکمار را در 
باشگاه جدیدم هم تجربه كنم و مطمئن هستم این مهم با تلاش به دست می آید. 
علیرضا جهانبخش كه در فصل نقل و انتقالات از لیگ هلند به برایتون رفت 
تاكنون در 8 بازی برای تیم جدیدش به میدان رفته كه در مجموع 2۵8 دقیقه بازی 
در لیگ برتر انگلستان را تجربه كرده است. جهانبخش سبک لیگ برتر انگلستان 
را كاملا متفاوت با لیگ هلند می داند و معتقد است بازی در لیگ انگلیس كاری 
دشوار است. هافبک تیم ملی فوتبال ایران در گفت و گویی با فارس، در خصوص 
و همچنین  این كشور  در  بازی  انگلیس،  برتر  لیگ  در  آخرین شرایط خودش 

دیدارهای تیم ملی صحبت هایی را انجام داده كه در زیر می خوانید:
 ابتدا از شرایط خودت در انگلستان و برایتون توضیح بده...

شرایطم خوب است، مدتی طول كشید تا با شرایط تیم و فرهنگ جدید آشنایی 
پیدا كنم، اینجا كاملا نسبت به هلند متفاوت است.به همین خاطر رفته رفته 
شرایطم بهتر می شود. در بازی های آخر كامل بازی كردم و حسم به باشگاه خیلی 

بهتر شده است.
 شرایط انگلستان خیلی با هلند فرق می کند؟

تفاوت این دو كشور، از نظر فنی، لیگ، ورزشگاه ها متفاوت است. هلند در 
شرایط مثبتی در فوتبال اروپا قرار دارد ولی در انگلیس همه چیز به فوتبال ختم 

می شود و اهمیت به فوتبال خیلی زیاد است.
  مثل اینکه در انگلیس صبح تا شب در خدمت باشگاه هستید مثل یک 

کارمند...
به، ما در هلند هم این شرایط را داشتیم و این چیز عجیبی نیست.در انگلستان 
این موضوع خیلی جدی تر است چون فوتبال یک بیزینس بزرگ است و آنها 

با نظم و هدفی جدی به فوتبال اهمیت می دهند.در همین بازی گذشته كه 
مقابل نیوكاسل به میدان رفتیم با وجود اینکه حریف امسال خوب كار نکرده ولی 

تماشاگران استادیوم را مملو از جمعیت كرده بودند.
 ظاهرا پاس گل هم در این بازی دادی...

خیلی  ایستگاهی  ضربات  و  كاشته ها  روی  ما  تیم  می كنم.  شکر  را  خدا  بله 
خوب كار كرد.  ما دقیقا روی چیزی كه تمرین كرده  بودیم به گل رسیدم. خیلی 
خوشحالم كه در برد تیم سهم كوچکی داشتم. اهمیت برد ما زمانی مشخص 
می شود كه مقابل نزدیک به 70 هزار نفر در خانه حریف آن هم مقابل تیمی مثل 

نیوكاسل برنده شوید.
ادامه فصل را برای خودت چطور می بینی؟

من در دو بازی قبل به صورت ثابت به میدان رفتم  و شرایط بدی ندارم. همانطور 
كه در ابتدای صحبت هایم اشاره كردم من زمان می خواهم تا در اینجا با شرایط 
به صورت كامل مچ شوم.جای برای پیشرفت بیشتر هست و امیدوارم كه بتوانم در 

شرایط بهتری برای برایتون به میدان بروم.
بگذریم. حالا که در لیگ انگلیس بازی می کنی دلت برای آلکمار تنگ 

نشده؟
سری  یک  رفتم  آلکمار  به  نایمخن  مثل  كوچکتری  باشگاه  از  كه  زمانی 
ذهنیت های مثبت نسبت به تیم قبلم داشتم و توانستم در باشگاه جدید آنها را 
تکرار كنم.آلکمار به باشگاهی تبدیل شد كه حس قبلی بهتری داشتم. به خاطر 
اینکه در آلکمار موفقیت های بزرگی به دست آوردم و از نظر شخصی و تیمی 
همه چیز برایم مثبت بود همیشه حس خوبی نسبت به این باشگاه دارم. در این 
2-۳ سال آنها خیلی به من كمک كردند ولی حالا قدمی جدید برداشته ام و برای 

تیم قبلی ام آروزی موفقیت می كنم. دوست دارم افتخاراتم با آلکمار را در باشگاه 
جدیدم هم تجربه كنم.

وقتی برای دریافت جایزه بهترین بازیکن هلند رفتی پدرت را با خود به این 
مراسم بردی... دلیل این کارت چه بود؟

من همیشه با افتخار گفته ام در این مسیری كه جلو رفتم پدر و مادرم خیلی 
به من كمک كردند، سختی ها، دوری ها و ... خیلی از مسائل را تحمل كردند. 
این كمترین و كوچکترین كاری بود كه می توانستم انجام بدهم. اگر این اجازه را 
داشتم كه از طرف مسئولان می توانستم یک نفر دیگر را با خود ببرم حتما مادرم 
را هم می بردم. قطعا دفعه بعد مادرم را با خودم به مراسم می برم كه برای او جبران 

شود.
 به تیم ملی برسیم. بازی با بولیوی به نظر محک خوبی برای تیم بود...

شد.  خواهد  بهتر  شرایط  باشیم  داشته  دوستانه  بازی  بیشتر  چه  بله.هر 
خوشبختانه بازی در زمین خودمان بود و موفق شدیم به برتری برسیم.در مسیر 
شرایط  این  از  احسن  نحو  به  باید  و  نداریم  زیادی  تمرین  فرصت  ملت ها  جام 

استفاده كنیم.
 با شرایطی که الان در پیش داریم باید در جام ملت ها به عنوان تیمی 
مدعی باشیم. شما با همین شرایط هم به جام جهانی رفتید که بازی های 

کمی از نظر تدارکاتی انجام دادید...
بازی های جام جهانی با جام ملت ها خیلی فرق دارد. جام ملت ها برای مردم 
ایران ممکن است حتی جذاب تر از جام جهانی باشد چون تیم ملی همیشه 
شانس قهرمانی داشته.در این دوره هم چون بازی ها در امارات برگزار می شود و 
این كشور در نزدیکی ایران است قطعا برای فوتبالدوستان جذاب تر خواهد بود.
بازی های جام جهانی برای همه مردم دنیا مهم است چون رسانه ها روی این بازی 

ها زوم هستند.
 کی روش معتقد است حتی دومی هم در جام ملت ها برای ایران کم است، 

نظر خودت چیست؟
با توجه به اینکه در این چند سال مقام اولی آسیا را به صورت پی در پی حفظ 
كردیم و حتما می دانید كه حفظ این رتبه كار سختی است اما در مجموع همیشه 
در راس قاره آسیا بودیم.چون این كیفیت را داریم قطعا انتظارات از ما بالا است 
و امیدوارم خواسته ای كه مردم از ما دارند را به اجابت كنیم. تیم ما تیم خوبی 
است كه پتانسیل خوبی در این چند سال از خودش نشان داده و بدون شک ما از 

مدعیان كسب قهرمانی هستیم.
فارس، رقبایمان چه تیم هایی هستند؟

نمی شود فقط یک یا دو اسم برد. رقبای سنتی ما همیشه استرالیا، كره، ژاپن و 
... هستند و آنها هم برای قهرمانی پا به این مسابقات می گذارند.تمام تیم ها در 
آسیا در حال پیشرفت هستند و واقعیت این است كه هیچ حریفی نباید دستکم 

گرفته شود.
و صحبت پایانی با هواداران فوتبال....

ما هر زمان در ایران حضور داشتیم یا خارج از ایران رفتیم مردم برای ما دلگرمی 
ایجاد كردند. چون ما در جام جهانی عملکرد خوبی داشتیم مردم از ما انتظار 
دارند. همه تیم هایی كه در بالا اسم بردم تیم های مدعی هستند و برای قهرمانی 
پا به مسابقات می گذارند. ما كار خیلی سختی در جام ملت ها داریم و اینگونه 
نیست كه چون بهترین تیم آسیا طی سال های اخیر بودیم راحت بتوانیم در این 
مسابقات قهرمان شویم ولی تمام تلاشمان را انجام می دهیم كه بهترین عملکرد 

را داشته باشیم.

کاپیتان اسبق پرسپولیس:

 از هر نظر از كاشیما بهتریم 
كاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس 
كنیم،  حساب  كه  نظر  هر  از  گفت: 
به  نسبت  بهتری  تیم  پرسپولیس 
كاشیما آنتلرز ژاپن است و می تواند در 
را  تیم  این  فینال لیگ قهرمانان آسیا 

شکست دهد. 
سرخ پوشان  برتری  حیدری  سپهر 
به  تیم  این  صعود  و  قطر  السد  برابر 
فینال رقابت های لیگ قهرمانان آسیا را 
به همه هواداران و مجموعه بازیکنان و 
كادر فنی تبریک گفت و اظهار داشت: 
بودیم  شاهد  را  واقعی  شاهکار  یک 
چرا كه واقعا با دست خالی این اتفاق 
رخ داد، همه ایران دوست داشتند پرسپولیس برنده شود و طلسم نرفتن به فینال بشکند. وی با بیان اینکه برانکو با 
دست های خالی توانست این اتفاق بزرگ را رقم بزند، افزود: تیم پرسپولیس 180دقیقه با تمركز خوب برابر السد در بازی 

رفت، توانست جواز حضور به فینال را به دست آورد. 
كاپیتان اسبق پرسپولیس خاطرنشان كرد: تیمی كه دو بار پشت سر هم قهرمان شده و در آسیا جزء تیم های برتر 

بوده، نمی  شود گفت كه موفقیت هایش شانسی است و امیدوارم این موفقیت ها به كسب جام منجر شود.
تیم فوتبال پرسپولیس روز سه شنبه اول آبان ماه و در دیدار برگشت مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا در ورزشگاه 
آزادی تهران برابر السد قطر به تساوی یک بر یک دست یافت و با توجه به پیروزی یک بر صفر در دیدار رفت، برای 
نخستین بار به فینال لیگ قهرمانان آسیا صعود كرد. حیدری با بیان اینکه همه بازیکنان پرسپولیس خوب بودند، 
ادامه داد: هر بازیکنی در هر پستی بوده و بیشتر از حد توان گذاشتند كه این موفقیت رقم بخورد، البته حضور شایان 
مصلح و شجاع خلیل زاده باعث شده بود تا مدافعان كناری بیشتر به كناره ها متمایل شوند و همین موضوع باعث شد تا 
پرسپولیس در بازی برگشت برابر السد گل بخورد اما در فینال دیگر جای این اشتباه نیست.  سپهر حیدری تصریح كرد: 

در دیدار برگشت اگر دست های بیرانوند نبود، شاید امروز پرسپولیس در فینال هم حضور نداشت.
پیشکسوت پرسپولیس در رابطه با تقابل پرسپولیس و كاشیما آنتلرز در فینال لیگ قهرمانان هم گفت: من بازی این 

تیم ژاپنی را دیده ام، فاكتور مثبت تیم كاشیما سرعت آن است.
وی با بیان اینکه كاشیما در خط حمله خود دو بازیکن جوان و سرعتی دارد، اظهار داشت: اما این تیم در سایر خطوط 
آسیب پذیر است، كاشیما در نیمه نهایی و در مجموع دو بازی رفت و برگشت پنج گل خورد و این نشان می دهد كه 
دفاع این تیم آسیب پذیر است.   حیدری خاطرنشان كرد: از طرفی میانگین قدی این تیم پایین است و باید در بازی 
فینال روی ضربات ایستگاهی كار كنیم، البته با این وجود این تیم روی ارسال ها خطرناک نشان داده و باید پرسپولیس 

»سرجیو« را ببندد و تا ممکن از دادن ضربه ایستگاهی به این تیم خودداری كند.
وی در عین حال تصریح كرد كه پرسپولیس از هر نظر از كاشیما بالاتر است.  حیدری در پایان در مورد شانس قهرمانی 
پرسپولیس هم گفت: تیم پرسپولیس 80 درصد شانس قهرمانی دارد زیرا هم بازیکنان و هم مربیان بهتر و با كیفیت تری 
دارد. كاپیتان سابق پرسپولیس ادامه داد: در دیدار برگشت فینال لیگ قهرمانان پرسپولیس میزبان است و قدرت یار 

دوازدهم در این دیدار می تواند تعیین كننده باشد.

گل محمدی: 

احتمالا از پدیده جدا می شوم 
سرمربی پدیده مشهد می گوید با مشکلات موجود در تیمش، شرایط 

ادامه همکاری وجود ندارد.
یحیی گل محمدی بعد از پیروزی تیمش مقابل نفت مسجد سلیمان در 
واپسین دقایق بازی، در نشست خبری اظهار كرد: پیش بینی كرده بودیم 
كه برابر هواداران نفت بازی دشواری داشته باشیم. توانستیم حریف را 
كنترل كنیم و در نیمه دوم به شرایط بهتری رسیدیم. بازیکنانم با اعتماد 
به نفس بیشتری پاسکاری كردند و موقعیت های بهتری را به دست آوردند. 
فکر نمی كنم به جز اوت و ضربات ایستگاهی، فرصتی به حریف داده 

باشیم.
او تیمش را مستحق پیروزی در این بازی دانست و افزود: بازیکنانم با 
وجود مشکلاتی كه داشتیم، انرژی زیادی گذاشتند و به پیروزی رسیدیم. 
یکی از بهترین بازی های ما در این فصل بود. باید پای این بازیکنان را طلا 
گرفت. بزرگترین انگیزه تیم ما، خوشحالی مردم مشهد است. امیدوارم هر 

چه زودتر مشکلات ما حل شود.
سرمربی پدیده مشهد با اشاره به بدقولی مسئولان در حل مشکلات 
ندارم.  بازیکنانم  چشم  در  كردن  نگاه  روی  دیگر  كرد:  تصریح  تیمش، 
مشکلات زیادی دارند. طاقت همه سر آمده است. احتمالا از این تیم 
جدا شوم. فکر نمی كنم فردا و پس فردا كسی باشد. شاید نمی خواهند 
تیم نتیجه بگیرد. در این مدت، قول های زیادی دادند اما كاری نکردند. 
ادامه دادن با این شرایط برای من میسر نیست. باید ببینیم در روزهای 
آینده چه اقداماتی صورت می گیرد. هر چند با این روند فکر نمی كنم 
اتفاقی بیافتد. گل محمدی درباره شانس قهرمانی تیمش در لیگ برتر 
گفت: این تیم برای قهرمانی بسته نشده است. این روند با وجود مشکلات 
زیاد، حاصل تلاش بازیکنان و همکارانم است. خیلی ها تلاش كردند تا تیم 
جفت و جور شود. تیم یک دستی داریم. ما اهداف و آرزوهای بزرگی داریم 
و تا اخرین نفس برای آن می جنگیم. اینکه در پایان فصل چه جایگاهی 
را حل  باید مشکلات  از دست ما است. مسئولان  باشیم، خارج  داشته 
كنند. باید انگیزه كار كردن وجود داشته باشد. هر چند تا به اینجا هم 
بازیکنان بیشتر از انتظارات مایه گذاشتند. باید ببینیم تا هفته آینده چه 

اتفاقی رقم می خورد اما من نمی توانم ادامه دهم.
سرمربی پدیده مشهد با بیان اینکه مردم و اهالی فوتبال به برنامه "نود" 
است.  گرفته  را  فسادها  از  خیلی ها  جلوی  "نود"  گفت:  دارند،  عادت 
است.  شده  گرفته  آن  پخش  جلوی  و  افتاد  اتفاقات  این  چرا  نمی دانم 
هدف نود ارائه فوتبال پاک در ایران بوده است. برنامه ای كه پربیننده ترین 
برنامه صداوسیما است، نباید متوقف شود. مسئولان صدا و سیما باید به 

مخاطبان و بینندگانش احترام بگذارد.

مربی دروازه بان های پرسپولیس: 
بیرانوند جواب تمرینات سختش را گرفت 
كه  است  معتقد  پرسپولیس  فوتبال  تیم  دروازه بان های  مربی 
تمرینات  بان ملی پوش سرخپوشان مزد  بیرانوند دروازه  علیرضا 

سختی را كه انجام می دهد، گرفت. 
ایگور پانادیچ در رابطه با برتری پرسپولیس برابر السد در مرحله 
فینال  به  سرخپوشان  صعود  و  آسیا  قهرمانان  لیگ  نهایی  نیمه 
این بازی ها گفت: بازی خوبی انجام دادیم و با ارائه یک عملکرد 
منطقی توانستیم به هدفمان برسیم؛ نه تنها بهترین نتیجه تاریخ 
پرسپولیس، بلکه با این شرایط بهترین نتیجه تاریخ فوتبال ایران را 
گرفتیم.  وی در مورد عملکرد علیرضا بیرانوند در این بازی كه منجر 
شد به عنوان برترین بازیکن میدان انتخاب شود، اظهار داشت: 
و  بهترین  از  یکی  تمام مسابقات  بلکه در  بازی  این  در  تنها  نه  او 
در  كرد.  زیادی  كمک  ما  به  و  است  بوده  بازیکنان  تاثیرگذارترین 
این بازی هم كه دیدید او دو مهار فوق العاده داشت كه به ما برای 
صعود به فینال كمک زیادی كرد.  پانادیچ با بیان اینکه بیرانوند 
زمین  بازیکن  بهترین  قطر  السد  برابر  دیدار  در  واقعی  معنای  به 
بود، ادامه داد: او در سطح بالایی دروازه بانی می كند و به همین 
خاطر خوشحالیم كه او به این مقدار خوب است. مربی دروازه بان 
پرسپولیس گفت: علیرضا مزد زحمات و سختی هایش در  های 
تمرینات را گرفت. او در تمرینات هم مانند بازی جدی است و تا 
آخرین لحظه با تمام توان تمرین می كند تا همیشه آماده باشد. او 
در بهترین فرم خود قرار دارد و این به همین خاطر است. پانادیچ در 
خصوص درگیری اش با اعضای نیمکت نشین السد در طول بازی 
هم افزود: مساله خاصی نبود. آنها در طول بازی مدام به برخی 
مسائل اعتراض داشتند. در مجموع موضوع خاصی رخ نداد. وی 
در رابطه با اینکه كاشیما حریف پرسپولیس در فینال شد، گفت: 
فکر نمی كنم كه تیمی قدرتمندتر از السد و الدحیل در آسیا باشد. 
مطمئنا السد از كاشیما تیم قوی تری است و امیدواریم كه قهرمان 

شویم و نتیجه تاریخی را رقم بزنیم.

جنگ مربیان خارجی در ایران؛ 

از دو قطبی كی روش -  برانکو لذت ببرید!
 دوقطبی كی روش – برانکو در ابتدا نگران كننده به نظر می رسید 
اما به مرور مشخص شد كه تقابل این دو نفر با یکدیگر باعث 

پیشرفت و نتیجه گیری فوتبال ایران شده است.
لقب  او  به  فیفا  كه  فوتبال"  "توتال  گذار  پایه  میشل،  رینوس 
"مربی قرن" داده، جمله معروف "فوتبال، جنگ است" را هم از 
خود برجای گذاشته است؛ جنگی كه بین طرفداران، مربیان، 
بازیکنان و حتی ملت های مخلتف وجود دارد و فراتر از مستطیل 
سبز است. یکی از جبهه های جنگی دنیای فوتبال در جامعه 
مربیان رخ می دهد كه نمونه بارز آن در فوتبال انگلیس اتفاق 
می افتد. درگیری هایی كه به نظر می رسد قانون نانوشته فوتبال 
انگلیس است و اگر مربی ای قصد موفقیت در این كشور را دارد 
باید برای خودش دشمن خوبی پیدا كند. از دشمنی های بزرگ 
و  مورینیو  ونگر،  و  فرگوسن  تقابل  به  می توان  انگلیس  فوتبال 
كونته، مورینیو و ونگر و چندین و چند مورد دیگر اشاره كرد كه 

همه این مربیان دوران موفقی در فوتبال انگلیس داشتند.
با  اما  دارد  وجود  بیش  و  كم  پدیده  این  هم  ایران  فوتبال  در 
ورود كارلوس كی روش كه دستیار سرالکس فرگوسن بوده و به 
خوبی در كنار بهترین مربی تاریخ منچستر یونایتد آبدیده شده 
است، تقابل مربیان در ایران وارد مرحله جدیدی شد. كی روش 
و  مربیان مختلف داخلی  با  بارها  ایران  در  در دوران حضورش 
خارجی وارد چلنج شد اما رقیب خوبی پیدا نکرد تا اینکه اختلاف 
نظرها و درگیری های لفظی او با برانکو ایوانکوویچ، سرمربی تیم 

پرسپولیس آغاز شد.
اینکه این اختلاف نظرها از كجا آغاز شد و در مدت دو سال 
چه  آمده،  وجود  به  برانکو  و  كی روش  قطبی  دو  كه  اندی  و 
حرف هایی بین این دو نفر رد و بدل شده، موضوعی است كه 
باعث می شود این گزارش از هدف اصلی خود دور شود. در این 
گزارش سعی شده به دستاوردهایی كه دوقطبی كی روش – برانکو 

برای فوتبال ایران داشته است، پرداخته شود.
هم كی روش و هم برانکو در دوران مشتركی كه در فوتبال ایران 
حضور داشتند، بهترین تیم های تاریخ فوتبال ایران را پایه ریزی 
در  ایران  فوتبال  تاریخ  نتیجه  بهترین  كه  كی روش  از  كردند؛ 
جام جهانی روسیه، آن هم در گروهی سخت كسب كرد تا برانکو 
كه بهترین تیم تاریخ پرسپولیس را با دست  خالی ساخت و الان 

خودش را برای قهرمانی در آسیا آماده می كند.
شاید در ابتدا كه این دو مربی با هم اختلاف نظر پیدا كردند، 
اهالی فوتبال نگران آسیب دیدن تیم ملی و پرسپولیس بودند اما 
اگر به كارنامه این دو نفر پس از آغاز جدالشان نگاه كنند، جز 

موفقیت چیزی در آن دیده نمی شود.
در این مدت، برانکو با پرسپولیس دو بار پیاپی مقتدرانه قهرمان 

لیگ برتر شده، دو بار پیاپی به نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا 
لیگ  فینال  به  توانست  بار  اولین  برای  هم  امسال  و  رسیده 
قهرمانان برسد؛ آن هم در شرایطی كه پرسپولیس از دو پنجره 
نقل و انتقالاتی محروم بود و این تیم مجبور شد با بازیکنان محدود 
و جوانان جویای نامش با رقبای قدرتمند غرب آسیایی اش رقابت 
كند. آن طرف میدان هم، كی روش برای نخستین بار ایران را 
دو بار پیاپی به جام جهانی رساند، تیم ملی را سال ها به عنوان 
در  ایران  تاریخ  نتیجه  بهترین  كرده،  معرفی  آسیا  نخست  تیم 
جام جهانی را در جام جهانی 2018 روسیه در گروهی كه اسپانیا 
)قهرمان  مراكش  و  اروپا(  )قهرمان  پرتغال  جهان(،  )قهرمان 
آفریقا( حضور داشتند، كسب كرد و تا دقیقه آخر بازی مقابل 

پرتغال شانس صعود به دور حذفی این رقابت ها را داشت.

اینکه  برای  كه  می دهد  نشان  مربی  دو  این  دستاوردهای 
تا  كردند  را  تلاششان  تمام  نیاورند،  كم  یکدیگر  با  رقابت  در 
تیمشان بهترین نتیجه را كسب كند؛ رقابتی كه شاید در برخی 
روزها به دشمنی هم كشیده شد اما در نهایت باعث پیشرفت، 
نتیجه گیری و حتی سود مادی فوتبال ایران با توجه به نتایجی 
كه پرسپولیس و تیم ملی كسب كردند، شده است. رقابت بین 
كی روش و برانکو حتی موجب شده تا آن ها حاضر شوند ماه ها 
عقب افتادن حقوقشان را تحمل كنند اما در رقابت با هم پا پس 

نکشند.
شاید مهم ترین اتفاقی كه این روزها برای فوتبال ایران رخ داد، 
لیگ  فینال  به  ایوانکوویچ  برانکو  هدایت  با  پرسپولیس  صعود 
قهرمانان آسیا بود. صعودی تاریخی كه هوداران پرسپولیس باید 
از آن را مدیون اوسیانو كروز، دستیار كی روش باشند.  بخشی 
كروز پیش از جام جهانی با كنایه به باشگاه های ایرانی گفته بود 
كه 7 سال از آخرین حضور ایرانی ها در فینال لیگ قهرمانان آسیا 
می گذرد، پس بهتر از امسال بازیکنانشان را به تیم ملی بدهند تا 
آن ها را برای حضور در جام جهانی آماده شوند. درست یا غلط، 
این اظهار نظر اوسیانو باعث افزایش انگیزه برانکو برای رساندن 
تیمش به فینال لیگ قهرمانان آسیا شد تا حتی با دست های 

خالی هم شده، خلاف صحبت های رقبایش را اثبات كند.
از طرف دیگر، صعود پرسپولیس به فینال آسیا باعث شده تا 
قهرمانی در جام ملت های آسیا از هدفی تیمی به هدفی  شخصی 
برای كی روش تبدیل شود تا در رقابت با همتای پرسپولیسی اش 
عقب نیفتد چون از حالا به بعد ناكامی تیم ملی در جام ملت ها 
برای خودِ شخص كی روش غیرقابل قبول و شکستی بزرگ است.
تمامی این موارد نشان می دهد كه فوتبال ایران از دوقطبی 
كی روش – برانکو بیشترین سود را برده و می برد پس باید كنار 

ایستاد و از این دو قطبی لذت برد.
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یک متخصص مغز و اعصاب د مطرح کرد

دلایل و راه های خلاصی از سرگیجه های 
هنگام بلند شدن

 یک متخصص مغز و اعصاب درباره سرگیجه هایی که افراد با تغییر وضعیت به آن 
دچار می شوند و علت بروز آن ها توضیح داد.

منصوره تقا متخصص مغز  و اعصاب ؛ درباره علت بروز سرگیجه هنگام بلند 
شدن اظهار کرد: هنگامی که از سرگیجه صحبت می شود معانی مختلف ممکن 
است مد نظر باشد؛ از نظر تخصصی سرگیجه واقعی به معنی احساس حرکت و 
چرخش است؛ چه خود فرد حس چرخش داشته باشد و چه حس کند محیط 

اطراف در حال چرخش است.
وی ادامه داد: اگر فردی مبتلا به این گونه سرگیجه ها باشد حتما لازم است به 
متخصص بیماری های مغز و اعصاب مراجعه کند؛ سرگیجه واقعی ممکن است 
به صورت ناگهانی و یا به مرور زمان ایجاد شود که در هر دو مورد نیاز به ارزیابی 

وجود دارد.
این متخصص مغز و اعصاب گفت: در ارزیابی انواع این عارضه، ارتباط سرگیجه 
با وضعیت سر در لحظه بروز اختلال اهمیت بسیاری دارد؛ به عبارت دیگر اگر 
سرگیجه فقط در مواقعی که بیمار سرش را به سمت راست، چپ و یا عقب می برد؛ 
رخ دهد معمولا علت آن خوش خیم و فقط اختلالی در سیستم تعادلی گوش 
داخلی پیش آمده است؛ در این موارد متخصصان گوش و حلق و بینی می توانند 

به درمان فرد مبتلا کمک کنند.
یا  از حالت نشسته  فرد  ایجاد شود که  اگر سرگیجه هنگامی  ادامه داد:  وی 
خوابیده به وضعیت ایستاده درآید، احتمالا دلایل ساده دیگری دارد که از جمله 
شایع ترین آن ها مصرف کم مایعات، کم خونی و پائین بودن فشارخون است و با 
اصلاح موارد فوق مشکل از بین می رود؛ گاهی ممکن است این حالت بسیار 
شدید باشد به طوری که فرد احساس کند در حال بیهوش شدن است یا سرگیجه 
منجر به افتادن او شود؛ در این صورت ممکن است علت عارضه، اختلالی موقت 
در تنظیم وضعیت خون رسانی مغز باشد که اغلب بر اثر تاخیر در تنظیم شرایط 
عروق در حالت های مختلف بدن به وجود می آید و مراجعه به یک متخصص قلب 

و عروق مشکل را حل می کند.
این متخصص مغز و اعصاب بیان کرد: به طور شایع اگر بعد از قرار گرفتن در 
وضعیت نشسته مثلا در حال کار کردن با لپ تاپ برای مدتی طولانی یا باقی 
ماندن در حالت خوابیده که در افراد مسن یا بیمار مدت زیادی طول می کشد، 
ناگهان بایستید؛ دچار سرگیجه می شوید، تصحیح روش زندگی و نوع فعالیت به 

بهبود این نوع اختلال کمک زیادی می کند.
در  و شانه  انجام حرکات کششی گردن  مایعات،  کافی  با مصرف  وی گفت: 
فواصل بین انجام کار، فعالیت متعادل بدنی و پرهیز از بی حرکتی در مرحله اول 
کمک چشم گیری به درمان این عارضه می کند و در صورتی که سرگیجه ها ادامه 

دار باشند؛ لازم است به متخصصان مربوطه مراجعه کنید.

دبیر علمی کنگره تازه های آنژیوپلاستی اورژانس :

درد قفسه سینه را جدی بگیرید 
دبیر علمی کنگره تازه های آنژیوپلاستی اورژانس با اشاره به وقوع سالانه ده ها 
هزار مورد سکته قلبی در کشور گفت: افراد در صورت مواجهه با درد قفسه سینه 

از بالای ناف تا فک، آن را جدی گرفته و سریعاً به پزشک مراجعه کنند. 
شاهرخ کربلایی صالح اظهار داشت: خوشبختانه در حال حاضر بیمارانی که 
دچار سکته قلبی می شوند با هماهنگی  سازمان هایی همچون وزارت بهداشت 
در اسرع وقت اقدامات لازم برای آنها انجام و رگ قلبشان باز می شود که تحقیقات 
ثابت کرده این مسئله به شدت مرگ و میر ناشی از سکته قلبی را کاهش داده و 

افزایش طول عمر فرد را به همراه دارد.
وی افزود: کشورهای مختلف از جمله ایران تمهیداتی را در زمینه کمک رسانی 
سریعتر و بهتر به این بیماران در نظر گرفته اند که راه اندازی دیسپچ اورژانس و 
اجرای طرح 247 با هماهنگی دانشگاه های علوم پزشکی از جمله این اقدامات 

است.
هنوز  البته  داد:  ادامه  اورژانس  آنژیوپلاستی  تازه های  کنگره  علمی  دبیر 
اجرای این طرح  نواقصی دارد و راه برای بهبود همیشه باز است. تاخیر در زمان 
کمک رسانی به بیمار به دو مرحله قابل تقسیم است. مرحله اول عبارت است از 
زمان شروع مشکل) درد( در بیمار تا زمان تماس یا مراجعه و مرحله دوم از زمان 

تماس یا مراجعه تا زمان باز کردن رگ قلب است.
هدف اصلی کاهش مجموع زمانهای مذکور است. کاهش زمان مرحله اول فقط 
با آموزش همگانی حاصل می شود و کاهش زمان مرحله دوم در واقع مسئولیت 
ماست. این زمان  با مراجعه و یا تماس بیمار با ما شروع می شود و مهمترین هدف 

ما، کاهش زمان تماس بیمار تا باز کردن رگ است.
کربلایی صالح گفت: هدف از برگزاری این کنگره این است که بتوانیم کیفیت 
و سرعت خدمت رسانی به بیماران دچار سکته قلبی را بهبود بخشیم و اساتید و 
صاحبنظران برجسته از طریق این کنگره تجارب خود را به اشتراک  گذارند تا 
کیفیت کارها با بهبودی و موفقیت بیشتری همراه باشد. البته موفقیت ایران 
در کمک به این بیماران در مقایسه با کشورهای اطراف مطلوب است اما هنوز 

استاندارد نیست.
می دهد  رخ  کشور  در  قلبی  سکته  هزار  دهها  سالانه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
کشورهای  سایر  همچون  ما   کشور  در  آن  میر  و  مرگ  و  قلبی  گفت: حملات 
خاورمیانه بالا بوده و رتبه اول مرگ و میر را در کنار بیماری  سرطان و تصادفات به 

خود اختصاص داده است.
دبیر علمی کنگره تازه های آنژیوپلاستی اورژانس گفت: قبلاً  کمک به بیماران 
سکته قلبی اکثرا از طریق روش های دارویی انجام می گرفت و علیرغم موجود 
محسوب  فراگیر  روشی  آن،  گهگاه  انجام  و  اولیه  آنژیوپلاستی  امکانات  بودن 
نمی شد اما امروزه به کمک اساتید فن، آنژیوپلاستی اولیه بصورت فراگیر انجام 

می شود.
کربلایی صالح تأکید کرد: افراد در صورت مواجه با درد قفسه سینه از بالای ناف 
تا فک آن را جدی گرفته و سریعاً به پزشک مراجعه کنند و یا با اورژانس تماس 

بگیرند تا اقدامات لازم درمانی در مورد آنها انجام گیرد.

مواد غذایی ارگانیک و کاهش خطر سرطان
متخصصان تغذیه و سلامت بر اساس نتایج یک مطالعه جدید تاکید دارند که 

مصرف غذاهای ارگانیک خطر ابتلا به سرطان را کاهش می دهد. 
به گزارش ایسنا، طبق مطالعه اخیر به طور خاص افرادی که اغلب مواد غذایی 
ارگانیک مصرف می کنند، نسبت به افرادی که هرگز یا به ندرت از این مواد غذایی 
استفاده می کنند، احتمال کمتری برای ابتلا به سرطان پستان پس از یائسگی و 

سرطان خون نوع لنفوم غیر هاجکین دارند.
هزار  به ۶۹  نزدیک  غذایی  رژیم  رابطه  همین  در  فرانسوی  پزشکی  تیم  یک 
بزرگسال را بررسی کردند. داوطلبان این مطالعه که اغلب زنانی با میانگین سنی 
4۰ سال بودند بر اساس میزان مصرف محصولات ارگانیک از جمله میوه ها و 
ادویه جات،  و  آماده، روغن های گیاهی  و ماهی، غذاهای  سبزیجات، گوشت 

مکمل های غذایی و سایر محصولات به چهار گروه تقسیم شدند.
نتایج مطالعه نشان داد افرادی که بیشترین میزان مصرف غذاهای ارگانیک 
را داشتند 2۵ درصد کمتر احتمال ابتلا به سرطان داشته و به طور خاص این 
افراد 7۳ درصد کمتر در معرض خطر ابتلا به سرطان خون لنفوم غیر هاجکین 
و 2۱ درصد کمتر در معرض خطر ابتلا به سرطان پستان پس از یائسگی بودند. 
این کاهش خطر ابتلا به سرطان حتی در افرادی که به میزان کمتری غذاهای 

ارگانیک مصرف می کردند، مشاهده شد.
به گزارش سی ان ان، متخصصان توضیحی احتمالی برای رابطه منفی بین 
مصرف مواد غذایی ارگانیک و خطر ابتلا به سرطان مطرح می کنند و کاهش 

آلودگی های موجود در غذاهای ارگانیک را علت این رابطه می دانند.
از همین رو در صورتی که این یافته ها تایید شود، ترویج مصرف مواد غذایی 

ارگانیک در عموم مردم می توانند راهبردی پیشگیرانه در برابر سرطان باشد.
به گفته محققان اکثر افرادی که در حوزه کشاورزی هم مشغول به کار نیستند به 

واسطه غذاها در معرض آفت کش ها قرار می گیرند.

درمان سیاهرگ های واریسی باید یک سری از عادات سالم را شامل شود که از 
سلامت گردش خون پشتیبانی می کنند. در شرایطی که روش ها و محصولات 
آرایشی مختلفی در دسترس هستند که به محو کردن ظاهر آنها کمک می کنند، اما 
باید برخی قواعد پایه ضروری را برای درمان سیاهرگ های واریسی مد نظر قرار داد.
جدا از مشکل زیبایی شناختی، سیاهرگ های واریسی نشان دهنده بروز مشکل 
در جریان خون هستند. از این رو، افزون بر ظاهر نازیبای پاها، آنها به طور معمول 

موجب احساس سنگینی و درد نیز می شوند.
سیاهرگ های واریسی چه هستند؟ 

سیاهرگ های واریسی، رگ هایی متورم و پیچ خورده هستند که به واسطه تضعیف 
دریچه های تنظیم کننده جریان خون شکل می گیرند. در شرایطی که آنها می 
توانند در هر سیاهرگی رخ دهند، اما اغلب در پاها دیده می شوند. سیاهرگ های 
واریسی همواره به عنوان یک نشانه ناخوشایند طبقه بندی می شوند، زیرا دارای 
ظاهری قرمز یا بنفش رنگ و نمایان در پوست هستند. برای افراد بسیاری این یک 

مشکل سلامت محسوب می شود زیرا محرک بیماری های دیگر است.
علائم 

از شناخته شده ترین علائم سیاهرگ های واریسی می توان به موارد زیر اشاره کرد:
رگ های ملتهب و متورم

احساس سوزش و سنگینی در قسمت پایینی اندام های انتهایی مانند پاها
درد و گرفتگی ماهیچه ای در پاها

احساس خارش در اطراف سیاهرگ های تحت تاثیر قرار گرفته
خونریزی از سیاهرگ های واریسی

تغییرات در پوست یا سفت شدن سیاهرگ
سیاهرگ های واریسی از کجا سرچشمه می گیرند؟ 

زمانی که دریچه های سیاهرگ ها عملکرد درست خود را ارائه نمی کنند، جریان 
خون به سختی از پاها به قلب باز می گردد. از آنجایی که خون دچار رکود می شود، 

سیاهرگ ها ملتهب شده و سیاهرگ های واریسی شکل می گیرند.
با عوامل ژنتیکی در ارتباط هستند، اما سیاهرگ های  اگرچه موارد بسیاری 
واریسی اغلب به واسطه فعالیت جسمانی بیش از حد یا چاقی شرایط وخیم تری 

به خود می گیرند. افزون بر این، مواجهه با آنها بین افراد سالخورده شایع تر است.
از عواملی که بر ظاهر سیاهرگ های واریسی تاثیرگذار هستند می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
- چاقی یا اضافه وزن

- بارداری
- وضع اندامی بد موقع راه رفتن

- نشستن طولانی مدت و انداختن پاها روی یکدیگر
- تغییرات هورمونی ناگهانی

- بیماری های دستگاه گردش خون
قواعد پایه برای درمان سیاهرگ های واریسی 

دنبال کردن یک سبک زندگی سالم بهترین مکمل برای درمان سیاهرگ های 
واریسی و هم به تاخیر انداختن ظهور آنها است. این شامل ایجاد برخی تغییرات در 
روتین روزانه و حذف برخی عادات بد که بر گردش خون تاثیرگذار هستند، می شود.

پرهیز از قرار گرفتن طولانی مدت در وضعیتی یکسان 
حفظ وضع اندامی بدن یکسان برای مدتی طولانی می تواند موجب وخیم تر 
شدن شرایط سیاهرگ های واریسی شود. اگر مجبور هستید به هر دلیلی مدتی 
طولانی را در حالت نشسته یا ایستاده سپری کنید، وقت های استراحت کوتاه برای 

حرکت دادن پاها یا تغییر وضع اندامی را فراموش نکنید.
قرار دادن پاها بالاتر از سطح بدن 

بالاتر قرار دادن پاها نسبت به سطح بدن یک ورزش بسیار آسان است که به درمان 
سیاهرگ های واریسی کمک می کند.

این اقدام موجب شل شدن و آرامش ماهیچه ها و تسهیل بازگشت خون به قسمت 
بالایی بدن می شود. بر همین اساس، انجام روزانه این کار پس از پایان ساعات کاری 

توصیه می شود.
انجام ورزش 

انجام هر گونه فعالیت ورزشی فواید بسیاری هم برای سلامت دستگاه گردش 
خون و هم وزن شما دارد.

از این رو، اگر هدف شما درمان سیاهرگ های واریسی است، دنبال کردن یک 
برنامه ورزشی منظم بسیار مفید خواهد بود.

انجام ماساژ 
یکی از روش های درمانی خوب برای تحریک گردش خون در اندام های انتهایی 
دریافت ماساژهای آرامش بخش است. به واسطه توانایی خود در بهبود گردش 
خون، آنها گزینه خوبی برای کمک به بهبود ظاهر نازیبای این سیاهرگ های متورم 

هستند.
دوش آب سرد 

دوش گرفتن با آب گرم آرامش بخش است. با این وجود، افرادی که با آب سرد 
دوش می گیرند از فواید بیشتری برای گردش خون بهره مند می شوند.

در حقیقت، ریزش آب سرد به صورت مستقیم روی ساق پاها می تواند احساس 
سنگینی و التهاب را کاهش دهد.

پرهیز از پوشیدن لباس های تنگ 
زمانی که به سیاهرگ های واریسی مبتلا هستید، پوشیدن لباس های تنگ توصیه 

نمی شود.
جدا از این مساله، استفاده از این نوع لباس ها به طور کلی توصیه نمی شود زیرا بر 

بدن فشار وارد کرده و مانع بازگشت خون سیاهرگی از پاها به قلب می شود.
بهبود شرایط تغذیه 

یک رژیم غذایی سرشار از اسیدهای چرب امگا ۳، آنتی اکسیدان ها و فیبر غذایی 
می تواند نقش چشمگیری در بهبود سیاهرگ های واریسی داشته باشد.

غذاهایی که حاوی این مواد مغذی هستند گردش خون را بهینه سازی کرده و از 
سلامت قلبی عروقی محافظت می کنند.

پرهیز از الکل و تنباکو 
مصرف الکل و تنباکو پیامدهای منفی بسیاری برای بدن انسان به همراه دارد که 

یکی از آنها بروز مشکلات گردش خون و سیاهرگ های واریسی است.
سموم موجود در محصولات حاوی الکل و تنباکو شریان ها را تخریب می کنند و 

عبور خون از آنها دشوار می شود.

مدت زمان استراحت در بیماری های این فصل

اگر سرما خوردید چند روز باید در خانه بمانید؟
در دنیای پرسرعت این روزها ما تمایلی برای گذراندن زمان کافی برای بهبودی نداریم؛ 
اما در ادامه برایتان می گوییم که چرا نباید هنگامی که بیمار هستیم، برای بازگشت به 
محل کارمان عجله کنیم؟ تقریباً همه ی ما این سناریو را از حفظیم: دچار علائم آنفلوانزا 
یا سرماخوردگی می شویم و بعد از یکی دو روز علائم کم کم بهتر می شوند. مطمئناً دوست 
داریم همچنان در خانه بمانیم و استراحت کنیم تا کاملًا خوب شویم اما تصور کارهای تلنبار 
شده، سِیل ایمیل های کاری که اینباکس را در حال انفجار کرده و ...، باعث می شود صبح 
روز بعد سر کارمان برگردیم. حالمان خوب است و بهتر هم باید بشویم. این طور نیست؟ اما 
احساس می کنیم پاهایمان سست شده و احساس تب مانندی شروع می کند به خزیدن در 
تن و بدنمان! شاید باید چند روز دیگر هم کار را تعطیل کنید. سرماخوردگی، گلودرد، تب و 
لرز و ... . زمان کافی صرف درمان و استراحت کردن می تواند کار سختی باشد، مخصوصاً 
اگر کار پرمشغله ای داشته باشید؛ اما از کجا بدانید چه زمانی بدنتان آن قدر قوی و بازیابی 

شده که می تواند به زندگی عادی اش برگردد؟ 
چرا باید برای بازگشت به محل کار انتظار کشید؟

1. بیماری تان مسری است
همکاران را هم بیمار خواهید کرد! بیماری هایی چون آنفلوانزا یا نوروویروس، به راحتی 
از طریق ذرات ریز در هوا، تماس انسانی و سطوح مشترک منتشر می شوند. طبق گفته ی 
مرکز کنترل و پیشگیری بیماری ها، دوران نهفتگی برای بیماری های معمولی پیش از ظهور 
علائم شروع می شود، یعنی حتی قبل از اینکه بدانید بیمارید می توانید بیماری را سرایت 
دهید. بیماری های واگیردار می توانند به سرعت در میان عموم منتشر شوند، مخصوصاً در 
محل کار اُپن با آشپزخانه ها و سرویس های بهداشتی مشترک. برای همین معمولًا توصیه 
می شود بعد از گذشت 24 ساعت از فروکش کردن تب یا بعد از برطرف شدن کامل علائم 

به محل کارتان برگردید تا احتمال سرایت بیماری وجود نداشته باشد.
2. علائم بیماری و داروهایی که مصرف می کنید کارتان را مختل می کند

شاید فکر کنید حالتان آن قدر بد نیست و می توانید به کارتان ادامه دهید اما ممکن 
است با اشتباهاتی که مرتکب می شوید، بیشتر به سازمانتان ضرر بزنید! زیرا کاملًا هوشیار 
نیستید. برخی از داروهایی که برای بیماری های معمولی چون سرماخوردگی یا آنفلوانزا 
تجویز می شوند می توانند مهارت های ادراکی تان را ضعیف کنند و احساس خواب آلودگی یا 
گیجی به شما بدهند. اگر کارتان جوری است که اجازه ی کوچک ترین اشتباه را نیز ندارید، 
در خانه بمانید تا کاملًا درمان شوید. ضمناً ممکن است محیط کارتان جوری باشد که 

علائمتان را تشدید کند، مثلًا سرد و خشک باشد.
3. حتی زمانی که علائمتان برطرف شده اند بدنتان هنوز به استراحت نیاز دارد

ما معمولًا علامت نداشتن را با سلامتی نرمال اشتباه می گیریم و به بدن یک استراحت 
کافی نمی دهیم. اگر برای برگشتن به کارتان عجله کنید ممکن است بیماری تان دوباره 

برگردد و بدتر گرفتار شوید.
چرا بدنتان بعد از برطرف شدن علائم هنوز هم به استراحت نیاز دارد؟

هرچند ممکن است بعد از برطرف شدن علائم، دیگر بیماری تان را انتقال ندهید اما باید 
یادتان باشد که بدنتان تحت فشار بوده و سیستم ایمنی تان همچنان در حالت جنگ است 
و کاملًا ریکاوری نشده و اگر از خودتان به خوبی مراقبت نکنید این احتمال وجود دارد که 
دوباره مبتلا شوید. مراقبت درست در طول مدت بیماری های معمولی و البته بعد از آن، 
برای برگرداندن سیستم ایمنی به وضعیت نرمال بسیار مهم اند؛ برخی از این مراقبت ها 

در ادامه ذکر شده اند:
* به اندازه کافی آب بنوشید و به تغذیه تان اهمیت بدهید * برای برگشتن به ورزش و 

فعالیت بدنی عجله نکنید * اگر علائمتان بدتر شد حتماً فوراً به پزشک مراجعه کنید
* بعد از برگشتن به محل کارتان، مراقبت های بیشتری لازم است انجام دهید تا دوباره 

مبتلا نشوید * شب ها بیشتر بخوابید تا بدنتان کاملًا ریکاوری شود.

 

محققان ایرانی سطوح دافع باکتری
 ابداع کرده اند

محققان ایرانی در دانشگاه مک مستر کانادا سطوح هوشمندی ابداع کرده اند که  
باکتری و ویروس ها را دفع می کند. چنین سطوحی در علم پزشکی کاربردهای فراوانی 

دارد.
گروهی از محققان ایرانی به رهبری دکتر توحید دیدار سطوح هوشمندی ابداع کرده 

اند که عناصری مانند باکتری، ویروس و سلول های زنده را دفع می کنند.
این کشف اهمیت زیادی در کاربردهای پزشکی دارد. همچنین به کمک آن می توان از  
ایمپلنت هایی مانند پیوندهای عروقی،  دریچه های قلب جایگزین و مفاصل مصنوعی 

بدون ریسک عفونت یا لخته خون استفاده کرد.
این تحقیق کاربردهای زیادی را به سطوح دفع کننده اضافه می کند که در سال 2۰۱۱ 
میلادی ابداع شده اند. این پوشش ها در تلفن های ضد آب و شیشه جلو اتومبیل به کار 
می روند و می توانند باکتریها را از قسمت های آماده سازی غذا دور کنند. اما در حوزه 

پزشکی کاربردهای محدودی دارند.
توحید دیدار محقق ارشد این پژوهش و یکی از اعضای موسسه پژوهش بیماری های  
عفونی دانشگاه مک مستر می گوید: این پژوهش دستاورد بزرگی در حوزه سطوح دافع 
به حساب می آید. ما برای این منظور باید روشی ابداع می کردیم که عناصر مفید را به 

این سطوح پیوند دهد.
از سوی دیگر سارا ایمانی دانشجوی دکتری مهندسی شیمی و یکی از محققان این 
پژوهش می گوید: شاید پوششی که سلول های خونی را دفع می کند بتواند نیاز به 

داروهایی مانند وارفارین را برطرف کند. این دارو از لخته شدن خون اجتناب می کند.
مریم بدو دیگر محقق ایرانی این پروژه می گوید:در علم پزشکی همیشه به ابزاری با 
علمکرد بهتر نیاز است تا بدن انسان آن را رد نکند. این پژوهش دستاورد مهمی در علم 

پزشکی است.

ربات ها در رستوران سوپ سرو می کنند
در شعبه پکن یک مجموعه رستوران زنجیره ای، ربات ها برای پخت و آماده کردن سوپ 

به کار گرفته شده اند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بلومبرگ،  مجموعه رستوران های زنجیره ای در 

چین برای پخت سوپ و پرکردن دوباره ظرف مشتریان از ربات ها کمک می گیرد.
شرکت HaiDiLao International Holding یکی از بزرگترین رستوران های زنجیره 
ای آسیا با همکاری پاناسونیک، کارمندان رباتیک را در رستوان خود در پکن به کار گرفته 

است.
 در این رستوران ربات ها سفارش مشتریان را دریافت و آماده می کنند. همچنین 
گوشت و سبزیجات خام را به مشتریان می رسانند و کاسه هایی از سوپ داغ را برای 
مشتریان می آورند. در رستوران های مذکور مشتریان می توانند  مواد سوپ خود را 

انتخاب کنند.
 مواد انتخابی که شامل گوشت، سبزیجات و غیره هستند، به سوپ افزوده می شوند. 
به گفته شرکت زنجیره ای استفاده از ربات ها از هزینه های کارگر می کاهد و البته 
کارآمدی را افزایش می دهد. همچنین این شرکت قصد دارد ربات ها را در تمام شعبات 

خود در سراسر جهان به کار گیرد.

تولید لپ تاپ با نمایشگر تاشو
تولید   به  منحصر  تاشو  الکترونیک  تولید محصولات  برای  تلاش های سامسونگ 

گوشیهای تاشو نیست و این شرکت در تلاش برای تولید لپ تاپی با نمایشگر تاشو نیز 
هست.

 سامسونگ مذاکرات خود در این زمینه را با تعدادی از شرکت های بزرگ سازنده 
نمایشگر در جهان آغاز کرده و امیدوار است بتواند نمایشگرهایی برای لپ تاپ ها تولید 
کند که نه تنها تاشو هستند،بلکه تجربه کاربری جدیدی را باقابلیت های تازه برای 

علاقمندان در دسترس قرار دهند.
لی مین چئول معاون بازاریابی رایانه های شخصی سامسونگ با اعلام این خبر افزوده 
است لپ تاپ های دارای نمایشگرهای تاشو طراحی های خلاقانه و منحصر به فردی نیز 
خواهند داشت و می توانند به شکل یک تبلت درآیند و به شیوه هایی جذاب برای نمایش 

محتوای چندرسانه ای به کار گرفته شوند.
سامسونگ نام شرکت هایی که در این زمینه با آنها همکاری دارد و همین طور زمان 
عرضه لپ تاپ های تازه و قیمت آنها را اعلام نکرده است. این شرکت سال گذشته 

میلادی حدود ۳.2 میلیون نوع رایانه را در سراسر جهان به فروش رسانده است.
سامسونگ همچنین در تلاش برای تولید رایانه هایی با عمر باتری بیشتر است و به 

تازگی از تولید لپ تاپی خبر داده که عمرباتری آن بعد از شارژ به 2۰ ساعت می رسد.

پژوهشگران دانشگاه تهران ربات مچ  پای هوشمندی را عرضه کردند که قادر است 
بر اساس رفتار ساق پا، رفتار مچ پا را تعیین کند و از این طریق برای هر فردی شیوه راه 

رفتن متفاوتی را ارائه می دهد.
فرهاد رجایی مجری این طرح در گفت وگویی با ایسنا، در این باره اظهار کرد: پروتز 

مچ پای هوشمند فعال برای افرادی است که از زانو به پایین قطع عضو دارند.
وی طراحی مکانیکی را یکی از چالش های اصلی طراحی و ساخت ربات مج پا 
عنوان کرد و ادامه داد: ربات مچ پا ساخته شده برای حرکت به توان بسیار زیادی نیاز 
دارد؛  زیرا اگر قرار باشد توان توسط موتور تامین شود وزن ربات افزایش زیادی حدود 
شش تا هفت کیلو گرم خواهد داشت، از این رو در این پروژه سعی کردیم مکانیزمی 

ارائه دهیم که وزن ربات کاهش یابد.
رجایی "فنر" همراه با "موتور" را از اجزای اصلی این ربات دانست و افزود: برای 
کاهش وزن این ربات تغییراتی در آن اعمال کردیم تا وزن ربات کاهش یابد در واقع به 

گونه ای با استفاده از موتورهای کوچکتر وزن را کاهش دادیم.
مجری طرح با تاکید بر اینکه این موتور نیازهای کاربر برای راه رفتن و دویدن را 
تامین می کند، خاطر نشان کرد: ردیابی تمایل کاربر که چگونه میل حرکتی فرد را 
بفهمید از دیگر چالش های ما در طراحی این ربات بود که برای رفع آن حسگرهایی 
به بدن فرد نصب کردیم تا وقتی فرد شروع به حرکت می کند بر اساس اطلاعات ساق 

پای،  رفتار مچ پا به صورت لحظه ای و در زمان واقعی تخمین زده شود.  
وی با تاکید بر اینکه این سنسورها در ساق پای فرد نصب می شود، یادآور شد: از 
آنجایی که مدل راه رفتن از فردی به فرد دیگر متفاوت و منحصر به فرد است از این رو 

نمی توان از یک شیوه یکسان راه رفتن برای همه افراد استفاده کرد.
این دانشجوی مکاترونیک دانشگاه تهران ادامه داد: برای آنکه بتوان شیوه راه 

پردازش  حسگرها،   قابلیت  از  شود،  ارائه  ربات  این  سوی  از  متفاوتی  رفتن های 
اطلاعات این حسگرها و شبکه های عصبی ارتباطی بین رفتار ساق فرد و رفتار مچ 
استفاده شد؛ چرا که معمولا در این بیماران ساق پا سالم است و این حسگرها با 
پردازش اطلاعات از ساق پا، متوجه می شوند مچ پا باید چه رفتاری خواهد داشت.  

رجایی افزود: این طرح در آزمایشگاه مرکزی پیشرفته دانشگاه تهران انجام شده 
است و در مرحله تجاری سازی قرار دارد و شرکت هایی علاقه مندی خود را برای 
سرمایه گذاری بر روی این طرح اعلام کردند ولی ما قصد داریم در فاز توسعه ای این 

طرح، برخی از وجوه این ربات را ارتقا دهیم.
به  و  هادی  علیرضا  و  تارویردی زاده  بهرام  عالی پور،  خلیل  سوی  از  طرح  این 

سرپرستی فرهاد رجایی اجرایی شده است.

شرکت "Vayyar IMAGING" دستگاهی تولید کرده است که می تواند به هنگام 
زمین خوردن افراد سالمند، هشدار دهد.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیجیتال ترندز، شرکت "Vayyar IMAGING" که در 
زمینه تولید حسگرهای تصویربرداری سه بعدی فعالیت می کند، فناوری خلاقانه ای 

را برای سالمندان تولید کرده است.
این دستگاه به سطح دیوار متصل می شود و به عنوان یک مانیتور عمل می کند.

زمانی که فردی زمین بخورد، دستگاه شروع به کار می کند و به سرعت به چند 
مخاطب اضطراری پیام هشدار ارسال می کند.

اگر فردی که افتاده است، توانایی تکان خوردن نداشته باشد، می تواند از طریق 
دستگاه با آن مخاطب اضطراری مکالمه برقرار کند.

این دستگاه با امواج رادیویی کار می کند.
رئیس شرکت سازنده دستگاه اظهار کرد: تعداد زیادی فرد سالخورده هستند که در 
خانه های خود به زمین می افتند.این در حالی است که در بیشتر موارد نیز دیگران از 

این موضوع آگاهی نمی یابند.
این دستگاه که " Walabot HOME" نام گرفته است، با قیمت 2۵۰ دلار عرضه 

خواهد شد.
در حال حاضر، جمعیت افراد سالمند رو به افزایش است. به همین دلیل نیز 
فناوری های جدید باید در راستای حل این مشکل طراحی و سازگار شوند تا بتوانند 

پاسخگوی این چالش باشند.
گزارشات جدید "سازمان ملل متحد" نشان می دهد که تا سال 2۰۵۰ میلادی 
جمعیت افراد بالای ۶۰ سال دو برابر خواهد شد و در پایان قرن نیز این تعداد ۳ برابر 

می شود.
این به این معنا است که در سال 2۰۵۰ میلادی تعداد افراد سالخورده به 2.۱ 
میلیارد نفر می رسد. این در حالی است که جمعیت این افراد در سال گذشته۹۶2 

میلیون نفر به ثبت رسیده بود.
از جمله دستگاه های فعلی که به هنگام افتادن افراد سالخورده مورد استفاده قرار 
می گیرند، دستبندهایی هستند که به هنگام زمین خوردن سالمند پیام هشدار صادر 

می کنند.
مشکل این دستگاه ها این است که دستگاه فرض می کند فرد مزبور پس از افتادن 

کاملا هوشیار است و خود می تواند با دیگران تماس برقرار کند.

دانشمندان با استفاده از یک فناوری موفق شده اند 
با ادرار انسان یک آجر بسازند که پتانسیل تولید مواد 

ساختمانی سازگار با محیط زیست را دارد.
به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، علوم مدرن در 
انسان  بدن  زائد  مواد  از  که  است  راه هایی  یافتن  حال 
استفاده کند. محققان اخیرا از ادرار انسان برای شارژ 
تلفن های همراه، وسایل نقلیه هیدروژنی و حتی آجرهای 

بیولوژیکی استفاده کرده اند.
در حال حاضر یک تیم از دانشگاه کیپ تاون یک آجر 

توسعه داده است که گفته می شود اولین آجر بیولوژیکی 
جهان است و با ادرار انسان ساخته می شود و توانایی 

استفاده در نیازهای مختلف را دارد.
مشابه  طبیعی  فرآیند  یک  اساس  بر  تکنولوژی  این 
با شکل گیری صدف دریایی به نام "ته نشینی کربنات 
 )microbial carbonate precipitation میکروبی") 
عمل می کند. دانه های شن و ماسه با باکتری ها تجمیع 

می شوند و یک آنزیم به نام "اوره آز" تولید می کنند.
وقتی اوره آز در معرض ادرار قرار می گیرد، یک ترکیب 
درون آن را می شکند که اوره را شکل می دهد و این آن 
واکنش شیمیایی است که کلسیم کربنات را برای تشکیل 
آجر مذکور تولید می کند. مهندسان دانشگاه کیپ تاون 
در طول چند ماه گذشته در حال آزمایش این فرآیند برای 
تولید مواد مختلف با شکل و استحکام متفاوت بوده اند و 

سرانجام موفق به تولید آجرهای مقاوم شدند.
دکتر "دیلون رندال" که در این در سمت چپ تصویر 
قرار دارد، تحقیقاتی را انجام داد که با آزمایش دستورهای 
مختلف، منجر به ساخت آجر ساخته شده با ادرار انسان 

شد.
تیم سازنده می گوید می توان آجرهایی با قدرت های 
متفاوت و بر اساس نیاز مشتری تولید کرد. این محصول 
همچنین دارای مزایای زیست محیطی قابل توجهی 
است؛ زیرا در دمای اتاق شکل می گیرد، در حالی که 
دمای ۱4۰۰  با  کوره هایی  به  نیاز  رایج  آجرهای  تولید 
درجه سانتی گراد دارد سبب تولید کربن دی اکسید و 

نهایتا آلودگی هوا می شود.
از  بیشتر  تولید چیزی  توانایی  دارای  تکنولوژی  این 
آجرهای سازگار با محیط زیست است. تیم سازنده، ادرار 
به عنوان "طلای مایع" توصیف می کند، چرا که دارای 
مقادیر زیادی نیتروژن، فسفر و پتاسیم است که می توان 
از آنها استفاده کرد و به عنوان مواد اولیه برای ساخت 

محصولات مختلف تجاری مورد استفاده قرار داد.
رندال می گوید: کار ما مثالی از هر چیز که خار آید، یک 
روز به کار آید، است. نه تنها راجع به ادرار، بلکه از سایر 
زائدات نیز می توان استفاده های مختلفی کرد. بستگی 

به نحوه تفکر و خلاقیت شما دارد.

ساخت ربات مچ پا هوشمند در دانشگاه تهران

دستگاهی که زمین خوردن سالمندان را اطلاع می دهد

ساخت آجر از ادرار انسان

قواعدی 
برای بهبود 

سیاهرگ های 
واریسی 
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یکی از مراجع تقلید با اشاره به برنامه ریزی دشمنان 
در  گفت:  مرجعیت  و  علمیه  حوزه  تضعیف  برای 
قضیه اخیر فیضیه، بررسی ها نشان داد که این اتفاق 
تصادفی نبوده و با برنامه ریزی انجام شده است. لذا 
باید هوشیاری خود را بالا ببرید و اجازه ندهید حوزه و 

مرجعیت را تضعیف کنند.
آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار اعضای شورای 
عالی حوزه های علمیه، با اشاره به ظرفیت بالای حوزه و 
لزوم استفاده از این ظرفیت برای ساماندهی و مدیریت 
بهتر حوزه گفت: یکی از کارهایی که باید انجام شود این 
است که سنّت های حوزه را حفظ کنید تا تحت الشّعاع 
دیگر فرهنگ ها قرار نگیرد؛ چرا که حوزه خود فرهنگ 

مستقلی دارد و باید این فرهنگ و سنّت حفظ شود.
این مرجع تقلید که دبیری شورای عالی حوزه در 
حوزوی  خدمات  کارنامه  در  نیز  را  گذشته  سال های 
خود دارد افزود: طبق اساسنامه شورای عالی حوزه، 
این شورا مستقل است و این استقلال فقط به معنای 
استقلال مالی نیست بلکه استقلال در تصمیم گیری ها 
و... را نیز شامل می شود و امام راحل نیز بر این استقلال 

تأکید فراوان داشتند.
آیت الله مکارم شیرازی ادامه داد: اگر چه معمولًا دیگر 
استقلال ها بدون استقلال مالی انجام نمی گیرد، لیکن 
باید تلاش شود استقلال همه جانبه شورای عالی و 

حوزه علمیه حفظ شود.
قضیه اخیر فیضیه تصادفی نبوده و با برنامه 

ریزی انجام شده است
ریزی دشمنان  برنامه  به  اشاره  با  تقلید  این مرجع 
در  گفت:  مرجعیت  و  علمیه  حوزه  تضعیف  برای 
قضیه اخیر فیضیه، بررسی ها نشان داد که این اتفاق 
تصادفی نبوده و با برنامه ریزی انجام شده است. لذا 
باید هوشیاری خود را بالا ببرید و اجازه ندهید حوزه و 

مرجعیت را تضعیف کنند.
آیت الله مکارم شیرازی خاطرنشان کرد: شورای عالی 
حوزه، باید ارتباطش با مراجع را پر رنگ تر و پیوندش را 

با آنان بیشتر کند.
وی با بیان اینکه در گذشته علما و مراجع از موقعیت 
بالایی برخوردار بودند افزود: انتظار می رود اکنون نیز در 

نظام جمهوری اسلامی این امر تقویت شود.

آیت الله مکارم شیرازی با اشاره محدودیت های حوزه 
قم و نیاز حوزه به تخصص گرایی در حوزه بیان داشت: 
پذیرش طلاب مبتدی را به شهرستان ها واگذار کنید تا 

حوزه قم بتواند در سطح بالاتری فعالیت کند.
درس خارج حوزه باید کنترل و ساماندهی شود 

وی در ادامه افزود: از آنجایی که قم مرکز حضور فضلا 
شده،  لذا شهرستان ها خالی مانده و این موجب آسیب 
پذیرتر شدن است؛ بنابراین باید این موضوع بررسی 

شود و طرحی اجرایی برای آن اندیشیده شود.
خارج  دروس  به  اشاره  با  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
حوزه اظهار کرد: درس خارج حوزه نیز باید کنترل و 

ساماندهی شود.
با اشاره به فشارهای اقتصادی و  این مرجع تقلید 
هزینه های جاری حوزه افزود: در مدیریت حوزه برنامه 
ریزی شود و حتی المقدور هزینه ها کنترل و کاهش 
یابد و با کوچک سازی ساختار نیز می توان هزینه  ها را 

کاهش داد.
جامعه مدرسین بر رساله های مدعیان مرجعیت 

نظارت داشته باشد 
ارشد  مدیریت  به  اشاره  با  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
شورای عالی بر نهادهای تبلیغی و حوزی گفت: شورای 
و  متولی اصلی مدیریت حوزه  به عنوان  عالی حوزه 
سازمات  بر  کامل  نظارت  باید  دینی  تبلیغ  نهادهای 
نیز داشته  و حوزه خواهران  تبلیغات  تبلیغات، دفتر 

باشد.
آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به معضل مدعیان 
مرجعیت و انتقاد از وضعیت انتشار رساله های عملیه 
در جامعه افزود: باید از جامعه مدرسین حوزه علمیه 
خواسته شود، بر رساله های مدعیان مرجعیت نظارت 
بیشتری داشته باشند چرا که تصور گروهی از این تکثیر 

و انتشار این رساله به دنبال تضعیف مرجعیت هستند.
و  به دستاوردها  با اشاره  پایان  تقلید در  این مرجع 
پژوهش های با ارزشی که در حوزه صورت گرفته است 
گفت: باید روزی یا هفته ای در سال برای حوزه وجود 
و فعالیت هایی که  تا در آن دستاوردها  باشد،  داشته 

انجام شده به اطلاع مردم برسد.

گزارشی از دومین جلسه کمیته اجرایی ستاد اربعین، 

دفاترغیر رسمی عامل تاخیر صدور روادید 
زائران در قم بود 

 در دومین جلسه کمیته اجرایی ستاد تسهیلات اربعین قم که روز پنجشنبه در سالن 
جلسات فرمانداری برگزار شد، آخرین وضعیت ثبت نام راهپیمایی اربعین حسینی و 
همچنین برنامه های پیش بینی شده برای اسکان و خدمات دهی به زائران مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت و دفاتر غیر رسمی به عنوان عامل تاخیر صدور روادید زائران اعلام شد. 
به گزارش ایرنا،فرماندار قم در این جلسه با ابراز خرسندی ازگزارش کمیته ثبت نام و 
اعزام ستاد اربعین استان، افزایش آمار ثبت نام کنندگان از طریق سامانه سماح و دفاتر و 
مراکز رسمی و معتبر را نشان از استقبال  مردم و پایبندی به آنها به قانون دانست و اظهار 
داشت: خوشبختانه امسال با توجه به جدیت و اهتمام مسئولان درنظارت بر روند ثبت 

نام و صدور روادید ، زائران در مرز با مشکل مواجه نمی شوند.
رضا سیار با اشاره به نظارت و پیگیری دقیق فرایند ثبت نام و صدور روادید از سوی مراکز 
زیارتی و دقت لازم برای شناسایی متخلفان و برخورد با آنها از سوی دادستانی و دستگاه 
های مربوطه، سامان دهی کلیه مراکز و واحدهای غیر مجاز در پذیرش، اسکان و اقامت 
زائران را مورد توجه قرار داد وافزود: باید درطول سال و مواقع مختلف ازفعالیتهای مراکز 
غیر مجاز جلوگیری کنیم، تا در زمان های مهم و حساس مانند اربعین که با خیل عظیم 
و گسترده زائران روبرو هستیم، مشکلات کمتری داشته باشیم. رئیس کمیته اجرایی 
ستاد تسهیلات اربعین قم گفت: پس از چند روز بی نظمی ایجاد شده در صدور ویزا در 
استان، هم اکنون با مدیریت و کنترل مطلوب اوضاع، زائران در کمتر از 48 ساعت روادید 
خود را دریافت می کنند، و از آنجا که برخی از مردم در روزهای پایانی برای سفر به کربلا 

تصمیم می گیرند، باید تدبیری بیندیشیم که از این نعمت محروم نشوند.
وی همچنین با تقدیر از اقدام کمیته بهداشت و درمان و امداد ستاد مذکور افزود: 
در موضوع تامین خدمات بهداشتی و درمانی زائران توسط دانشگاه علوم پزشکی، 
مرکز بهداشت و هلال احمر کارهای خوبی صورت گرفته و با توجه به حساسیت حوزه 
بهداشت باید فعالیت های خود را بیش از پیش افزایش دهیم. فرماندار قم، میزان کمک 
ها و مشارکت های مردمی و حضور مستمر خیران در عرصه ارائه خدمات به زائران در 
مصلای قدس و قرارگاه مردمی اربعین را برغم برخی مشکلات اقتصادی خوب ارزیابی 
کرد و گفت: با توجه به ضرورت رعایت مسائل امنیتی، مقرر شد تا حرم حضرت معصومه 

)س( فقط زائران عادی خود را پذیرش کند.
زائر سرای کوثر در صحن جواد الائمه حرم حضرت معصومه )س( ظرفیت اسکان 700 
تن را دارد. فرماندار قم با اشاره به اسکان زائران غیر ایرانی بویژه پاکستانی درمصلای 
قدس افزود:مسجد جمکران نیز ازجنبه های مختلف برای اسکان این زائران امکانات 

خوبی دارد که باید از این ظرفیت نیز استفاده شود.
وی افزود: تمرکز زائران غیر ایرانی در یک نقطه از شهر از نقطه ضعف های برنامه 
ایرانی در مصلا،  ریزی های صورت گرفته برای اسکان بود، ولی حضور زائران غیر 
فارغ از دغدغه های امنیتی و ترافیکی، به لحاظ دسترسی آسان تر به حرم حضرت 
معصومه)س( دارای نکته های مثبتی نیز است. فرماندار قم با تاکید بر اتخاذ تصمیم 
ها و تدابیری که درکاهش ازدحام زائران موثر است، افزود: راه آهن استان و همچنین 
اتوبوس رانی خدمات خوبی را برای عصر روز اربعین و بازگشت زائران در دستور کار دارند.
مدیرکل حج و زیارت قم و رئیس کمیته ثبت نام و اعزام ستاد تسهیلات زائران اربعین 
نیز در این جلسه با بیان اینکه ثبت نام زائران در قم از چهارم مهرماه آغاز، ولی صدور 
روادید به دلیل تاخیر در استقرار کنسولگری عراق، با حدود سه هفته تاخیر انجام شد، 
گفت: تاکنون 80 هزار تن از طریق سامانه سماح برای زیارت اربعین ثبت نام کردند، 
که برای 77 هزار تن آنها روادید صادر شده است، که پیش بینی می شود، این آمار تا 
پایان عملیات ثبت نام از زائران به 110 هزار تن برسد. مهدی صالحی دخالت دفاتر غیر 
رسمی ثبت نام را از جمله مشکل ها و موانع ایجاد شده برای تسریع در روند صدور ویزا 
عنوان کرد، و افزود: هشت دفترکه به صورت غیر رسمی اقدام به صدور روادید داشتند، 
شناسایی شدند، که از این تعداد 2 دفتر روادید جعلی صادر می کردند. وی با بیان اینکه 
مراکز متخلف به مراجع قضایی معرفی ، ولی هنوز گزارشی از بازداشت متخلفان اعلام 
نشده است، افزود: استیکری که این دفاتر برای ثبت نام استفاده می کنند، مجاز و برای 

کنسولگری عراق است، ولی مهر و امضای آنها تقلبی است. 
مدیرکل حج زیارت قم گفت: سرویس هایی هم برای ثبت نام طلبه های جامعه 
المصطفی ارائه شده، و هم اکنون قم پنجمین استان کشور از نظر ثبت نام زائران اربعین 
است، و در بیست و هشتم مهرماه نیز با حدود 23 هزار ثبت نام، رکوردار ثبت نام زائران در 
کشور شد.  حجت الاسلام محمد باقر ولدان رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه قم 
نیز در بخشی از این جلسه با اشاره به پذیرش بیش از32 هزار زائر غیر ایرانی از 6کشور 
درقرارگاه اربعین گفت: امسال آمار زائران پذیرفته شده در مصلای قدس نسبت به سال 
گذشته درهمین زمان 35 درصد افزایش پیدا کرده که پیش بینی می کنیم، تا پایان 

طرح پذیرش زائران اربعین به 140 هزار تن افزایش پیدا کند.
معاون اجرایی تولیت مسجد مقدس جمکران نیز با اشاره به پیش بینی زائر سرایی به 
مساحت 16 هزار متر مربع برای زائران ایرانی و زائر سرای 900 مترمربعی برای زائران غیر 
ایرانی گفت: درحال حاضر ظرفیت زائر سرای زائران ایرانی جمکران 6هزار و 200 تن و 

گنجایش زائر سرای زائران خارجی 400 تن است.
احمد حاجی زاده افزود: روزانه چهار هزار پرس صبحانه در بین زائران ایرانی و خارجی 
که برای عزیمت به عراق در جمکران اسکان یافتند، توزیع می شود که طی روزهای اخیر 

به 13 هزار پرس رسیده است.
مهدی فراهانی معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم نیز دراین 
جلسه با اشاره به اهمیت موضوع ارایه خدمات بهداشتی و امدادی در قرارگاه مردمی 
اربعین در مصلای قدس گفت: درحال حاضر هیچ مشکلی برای تامین داروی مورد نیاز 
زائران اسکان داده شده در این مکان نداریم. مهدی فراهانی افزود: تعداد 52 خودروی 
آمبولانس،10 دستگاه موتور آمبولانس وبالگرد از سوی دانشگاه علوم پزشکی قم برای 
خدمات دهی به زائران پیش بینی شده ولی با توجه به موقعیت خاص استان باید برای 

خدمات درمانی در درون استان بویژه در زمان بازگشت زائران نیز تدابیری اعمال شود.
رئیس مرکز بهداشت قم نیز دراین جلسه با بیان اینکه این مرکز به طور ویژه و با مشارکت 
دستگاه های دیگر کار نظارت و بازرسی بهداشتی مکان های مختلف استان از جمله 
نمازخانه ها، پمپ بنزین و رستوران ها را انجام می دهد، گفت: 14 هزار استیکر آموزشی 

در رابطه با نکته ها و مسائل بهداشتی چاپ و توزیع شده است.
محمد جواد باقری با اشاره به حضور زائران خارج و داخل کشور در قم افزود: برغم 
بهداشتی بودن توزیع غذا در ظروف یک بار مصرف، امسال به دلایل اقتصادی این کار 
از طریق ظروف استیل صورت می گیرد، ولی کنترل بهداشتی دقیقی بر روی آن انجام 

خواهد شد.

 رئیس سازمان نقشه برداری کشور :

عکسبرداری هوایی از قم پس از 6 سال 
اجرایی می شود 

رئیس سازمان نقشه برداری کشور گفت: آخرین عکسبرداری هوایی قم مربوط به 
سال 1391 است که این سازمان آمادگی دارد تا پایان سال جاری نقشه برداری و عکس 

برداری از سطح استان را اجرایی کند. 
مسعود شفیعی روز پنجشنبه در حاشیه سفر یک روزه خود به قم در گفت و گو با 
خبرنگاران، با تاکید بر به روزرسانی نقشه های قم به عنوان عاملی ضروری در توسعه 
زیرساخت ها، افزود: در تلاش هستیم برای کلانشهرها، هر پنج سال و برای شهرستان 

ها هر 10 سال عکسبرداری هوایی صورت گیرد.
وی ادامه داد: با توجه به این که قم سرعت رشد و توسعه بالایی دارد و نقشه های این 
استان چند سالی است که به روز نشده است، در صورت فراهم شدن مقدمات، سازمان 
نقشه برداری کشور آمادگی دارد تا قبل از پایان امسال اقدام به عکس برداری هوایی در 
سطح این استان نماید. رئیس سازمان نقشه برداری کشور ثبت تغییرات سرزمینی در 
دوره های مختلف را از جمله وظایف این سازمان دانست و گفت: تصاویر هوایی و نقشه 
های این سازمان علاوه بر ثبت تغییرات سرزمینی و فراهم کردن امکان برنامه ریزی دقیق 

به عنوان اسناد معتبر قابل ارائه است.
 علما و مراجع نقش مهمی در آگاهی دادن به مردم دارند

وی در ادامه با اشاره به نقش علما و مراجع تقلید در آگاهی دادن به مردم گفت: همه، 
بحران خشکسالی را به عنوان یک ابرچالش پذیرفته اند ولی موضوع فرونشست به عنوان 
یکی از تبعات این بحران کمتر مورد توجه قرار گرفته است. شفیعی با تاکید بر ضرورت 
فرهنگ سازی برای جلوگیری از روند فعلی فرونشست زمین تاکید کرد: فرونشست تنها 
به صورت نقطه ای نیست بلکه یک وسعت چند کیلومتری را نیز شامل می شود که ادامه 
این روند موجب می گردد تا در برخی مناطق کشور شاهد فرونشست 2 متری طی 
10 سال آینده باشیم. وی در پایان گفت: دیدار با علما و مراجع تقلید در راستای بیان 
گزارشی از عملکرد و وظایف این سازمان، استفاده از رهنمودهای آنها و همچنین تشریح 

برخی نگرانی ها در حوزه تغییرات سرزمینی بود.

استاندارقم:

 نقشه های قم به روزرسانی شود 
استاندار قم، آخرین نقشه برداری این استان را متعلق به سال 91 دانست و گفت: به 

روزرسانی نقشه های قم به عنوان عاملی مهم در توسعه زیرساخت ها ضروری است. 
سید مهدی صادقی روز پنجشنبه در دیدار با رئیس و معاونان سازمان نقشه برداری 
کشور در استانداری قم، با تاکید بر استفاده از نقشه های دقیق هوایی به منظور برنامه 
ریزی صحیح برای توسعه، اظهار داشت: هم اکنون شهرداری قم اقدام هایی برای به 
روزرسانی نقشه ها را در دستور کار دارد.وی ادامه داد: با هماهنگی شهرداری قم امکان 
بهره مندی از ظرفیت های سازمان نقشه برداری کشور برای توسعه این استان وجود 
دارد.وی همچنین با ابراز نگرانی از روند سریع فرونشست زمین در برخی دشت های قم 
اظهار داشت: برخی از آنها از 50 سال پیش جزو دشت های ممنوعه تقسیم بندی شده 

که نشان از وضعیت بحرانی این مناطق دارد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم تصریح کرد؛

لزوم توجه به فرهنگ بسیجی در کار کشاورزی
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: فرهنگ بسیجی و بحث جهادی باید 

با کار و تلاش به سمت مزارع کشاورزی پیش برود.
محمدرضا طلایی در جلسه شورای حوزه بسیج شهید علی محمدی سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم ضمن عرض تسلیت به مناسبت فرا رسیدن اربعین حسینی، اظهار 
کرد: ساماندهی و اقدامات خوبی در مجموعه بسیج و خانواده جهاد کشاورزی استان 
انجام شده است. وی ادامه داد: رویکرد بسیج در مجموعه وزارتخانه و سازمان جهاد 
کشاورزی استان به سمت مسائل روز و براساس وظایف ما پیش رفته و ورود مجموعه 
بسیج به مسائل تخصصی و فنی جهاد کشاورزی، اتفاق جدید و خوبی است که باید 
تقویت شود. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم تصریح کرد: شرایط کشور به 
شکلی است که همه اسم جنگ روی آن می گذارند و کلمه اقتصادی را به آن اضافه 
می کنند. وی با بیان اینکه امروز در اتاق های فکر و برنامه های دشمنان کشور موضوع 
جنگ اقتصادی مطرح است، ابراز کرد: در جنگ اقتصادی ما به عنوان وزارت جهاد 
نقش  دارای  داریم،  برعهده  که  مردم  غذایی  امنیت  و  وظیفه  براساس  و  کشاورزی 
مهمی هستیم.  وی ادامه داد: فرهنگ بسیجی و بحث جهادی باید با کار و تلاش به 
سمت مزارع کشاورزی پیش برود و کارها در این راستا انجام شود. طلایی با اشاره به 
در پیش بودن هفته بسیج گفت: برنامه ها و اقدامات لازم در هفته بسیج در سازمان 
جهاد کشاورزی استان قم برگزار خواهد شد. وی یادآور شد: مجموعه بسیج سازمان با 
همکاری مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی استان قم، برنامه های 

هفته بسیج را در بخش ها با حضور بهره برداران بخش کشاورزی برگزار کند.
* وظیفه جهاد سنگین تر از بقیه مردم است

جهاد  سازمان  فقیه  ولي  نمایندگي  حوزه  مسؤول  خاک،  عباس  حجت الاسلام 
کشاورزی استان قم نیز در این جلسه عنوان کرد: طی چهار ماه اخیر که در سازمان 
جهاد کشاورزی استان حضور دارم، از عملکردها رضایت دارم ولی لازم است شرایط 
بهتر شود. وی ادامه داد: در وضعیت سخت و حادی قرار داریم که باید با تلاش و همت 

مضاعف به کشور کمک کنیم.
مسؤول حوزه نمایندگي ولي فقیه سازمان جهاد کشاورزی استان قم تصریح کرد: سپاه 
در اوج قرار دارد ولی سازمان جهاد کشاورزی نیز همواره یکی از بال های محکم و قوی 

انقلاب بوده است.
حجت الاسلام خاک عنوان کرد: سازمان جهاد کشاورزی به دلیل اقدامات خوبی که 
انجام داده به راحتی می تواند سیر عملکرد و کارنامه 40 ساله اش در انقلاب اسلامی را 
بیان کند چراکه این سازمان در زمان جنگ 5 قرارگاه پشتیبانی، 57 گردان مهندسی 
رزمی، 540 هزار رزمنده، 3300 شهید، 23009 جانباز، 1200 آزاده و ... داشته است.
وی یادآور شد: در شرایط کنونی کشور لازم است سازمان جهاد کشاورزی جدی تر و 
بهتر به مسائل بسیج ورود کند؛ هر فردی در کشور وظیفه سنگینی دارد ولی وظیفه ما 

جهادی ها سنگین تر است.
* سازمان جهاد کشاورزی هنوز بوی ایثار و شهادت می دهد

همچنین سرگرد پاسدار حسین حسن پور، مسؤول بسیج ادارات استان قم در این 
جلسه عنوان کرد: ما با تمام ادارات کل استان و شهرستان قم ارتباط و شناخت داریم و 
می توانیم بگوییم که مهندس طلایی، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم یکی از 
بهترین ها در مجموعه مدیریت استان و نمونه هستند که عملکردشان مورد تقدیر است.

وی تصریح کرد: یکی از ادارات استان که هنوز بوی از خودگذشتی، ایثار، شهادت 
می دهد و اداره ارزشی در خود جمع کرده، مجموعه سازمان جهاد کشاورزی استان و 

وزارت جهاد کشاورزی است.

مدیر آب و خاک و امور فنی مهندسی سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبر داد؛

اجرای روش های آبیاری نوین در 12 هزار 
هکتار از باغات  و مزارع قم

مدیر آب و خاک و امور فنی مهندسی سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به  
اینکه 21 هزار هکتار باغ و 65 هزار هکتار کشت زراعت در استان داریم، گفت: از سال 

92 تاکنون 12 هزار هکتار آبیاری نوین در قم انجام شده است.
اسدالله مرتضوی با اشاره به اقدامات زیربنایی آب و خاک امور کشاورزی اظهار کرد: 
از محل اعتبارات سال 96 حدود 11 کیلومتر شبکه آبیاری زهکشی، 15 کیلومتر 
لوله گذاری انهار، 4050 هکتار آبیاری تحت فشار و همچنین احیاء و مرمت 50 رشته 

قنات در استان قم انجام شده است.
وی ادامه داد: از سال 92 تا 96 مبلغ 850 میلیارد ریال در سامانه های نوین آبیاری 
و اصلاح روش های آبیاری در راستای مصرف بهینه آب در استان قم هزینه گردید که 
این رقم بیش از اعتبارات سال 84 تا 92 بود و در سال 96 دولت برای اجرای هرهکتار 
آبیاری تحت فشار به مبلغ 100 میلیون ریال و برای آبیاری کم فشار 45 میلیون ریال 
کمک بلاعوض پرداخت میکند و در سال 97 این رقم افزایش می یابد این موضوع نشان 
دهنده توجه و اهتمام دولت به موضوع مصرف بهینه آب به ویژه در بخش کشاورزی  

می باشد.
مدیر آب و خاک و امور فنی مهندسی سازمان جهاد کشاورزی استان قم تصریح کرد: 
ظرفیت راندمان آبیاری کشاورزی استان قم در حال حاضر به برکت طرح های اجرا شده 
به 50 درصد رسیده که این آمار نسبت به میانگین کشوری 5 درصد بالاتر و از برنامه های 
پیش بینی شده استانی جلوتر هستیم. وی افزود: بر اساس سند ملی آب، نیاز خالص 
کشت سبز و محصولات کشاورزی استان قم تقریبا 345 میلیون متر مکعب است که 
بخشی از این منابع آبی از طریق چاه های عمیق و نیمه عمیق و حدود 25 درصد از 

طریق آب های سطحی، چشمه و قنات تامین می شود.
مدیر آب و خاک و امور مهندسی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: با وجود 
مشکلات کمی و کیفی آب در بخش کشاورزی که ناشی از کاهش بارندگی و برداشت 
های بی رویه به سبب احداث سازه های تامین آب کوچک و بزرگ در بالادست  رود خانه 
های قمرود و قره چای در خارج حوضه سیاسی قم می باشد ولی بخش کشاورزی 
استان با اقدامات توسعه سامانه های نوین آبیاری توانست بخشی از این مشکلات را 
کاهش دهد،  همچنین وی عنوان داشتند ، مصرف آب در بخش کشاورزی حدود 670 
میلیون متر مکعب در سال از طریق چاه ها و چشمه و قنات ها و آب های سطحی انهار 
برآورد می شود که اگر بخواهیم به میزان آب قابل برنامه ریزی کشاورزی استان برسیم 
باید راندمان آبیاری کل را  با اجرای روش های نوین آبیاری حداقل به 70 درصد افزایش 
دهیم و بودجه ای که برای این منظور لازم هست به مراتب از هزینه های تامین آب کمتر 
است. وی بودجه مصوب استان در بخش کشاورزی برای توسعه سامانه های نوین آبیاری 
و اصلاح روش های آبیاری در سال 97 را 350 میلیارد ریال اعلام نمود و تاکنون 180 
میلیارد ریال آن تخصیص داده شد و افزود: هدف کمی پیش بینی شده در اقتصاد 

مقاومتی برای استان قم در سال97 درسطح 2880 هکتار می باشد .

مدیر جدید جهاد کشاورزی شهرستان قم 
معرفی شد

مدیر جدید جهاد کشاورزی شهرستان قم طی مراسمی معرفی شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان قم، مراسم تودیع و معارفه 
مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان قم با حضور محمدرضا طلایی، رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم و حجت الاسلام عباس خاک، مسؤول حوزه نمایندگي ولي فقیه 
سازمان جهاد کشاورزی استان قم برگزار شد. حسین کوه خضری که در گذشته رئیس 
مرکز خدمات جهاد کشاورزی بخش کهک بود، با حکم محمدرضا طلایی، به عنوان مدیر 
جدید جهاد کشاورزی شهرستان قم منصوب شد. پیش از این، هادی مومنی نسب به 
مدت چهار سال مدیر جهاد کشاورزی شهرستان قم بود که اکنون به عنوان مدیر توسعه 
بازرگانی معرفی شد.  محمدرضا طلایی، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم در 
این مراسم به همکاری مدیران و اعضای این سازمان با مردم تاکید کرد و گفت: درب 
اتاق های ما باید برای خدمت رسانی به مردم باز باشد تا نظرات و صدای آنها را شنیده، به 

حرف هایشان گوش کرده و مباحث مطرح شده را مورد پیگیری قرار دهیم. 
وی تاکید کرد: ما باید رسالت خود را در قبال 12 بهره بردار بخش کشاورزی استان قم 
انجام دهیم و به شکل مطلوبی با آنها ارتباط برقرار کنیم و همچنین با توجه به شرایط 
اقتصادی کنونی کشور، به آنها آرامش خاطر دهیم تا کارشان را با قدرت بیشتری دنبال 
کنند. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به جابه جایی های انجام شده 
در بخش هایی از این سازمان ابراز کرد: ان شاالله با تغییرات انجام شده سازمان جهاد 

کشاورزی رو به جلوتر از قبل حرکت می کند و نتایجی بهتر از گذشته می گیرد.

مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری  خبرداد

فعالیت ۵ سوله مدیریت بحران در قم
مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم از فعالیت پنج سوله مدیریت بحران 

در این شهر خبر داد.
علی اکبر رحیمی گفت: در حال حاضر پنج سوله مدیریت بحران در حال فعالیت است 
که مورد بهره برداری عادی قرار گرفته است. وی ادامه داد: این سوله ها در زمان عادی 

مورد استفاده ورزشی و در زمان بحران مورد استفاده اضطراری قرار می گیرد.
مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم بیان کرد: 2 سوله مدیریت بحران 
در منطقه 2، یک سوله در منطقه چهار و یک سوله در منطقه سه در حال احداث است، 

همچنین یک سوله نیز در منطقه هشت پردیسان ساخته می شود.
وی اضافه کرد: زمینی در منطقه یک برای احداث سوله مدیریت بحران اختصاص 
داده شده است که به زودی عملیات احداث آن آغاز می شود، همچنین در منطقه 6 نیز 

به زودی عملیات احداث سوله مدیریت بحران آغاز می شود.
رحیمی بیان کرد: سوله های مدیریت بحران به منظور اسکان اضطراری احداث 

نمی شود بلکه در زمان های اضطراری به پشتیبانی می پردازد.

قائم مقام شهردار قم گفت: یکی از رویکردهای اصلی 
سازمان باید این باشد که کار موازی با نهادهای فرهنگی 
شهر انجام ندهد، سازمان باید به حوزه هایی وارد شود که 
نهاد دیگری از پس آن بر نیاید و یا باری بر زمین مانده باشد 

و آن را بلند کند.
جدید  مدیرعامل  معارفه  مراسم  در  معتمدی  ابراهیم 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم، با تاکید بر اینکه 
حوزه فرهنگی در شهرداری باید به جایگاه اصلی خود 
برسد اظهار کرد: نگاهی که امروز در حوزه فرهنگی در 
شهرداری ها به وجود آمده سبقه زیادی ندارد و به همین 
پیشینه  و  شرایط  همان  درگیر  همچنان  برخی  خاطر 
گذشته هستند که این مساله کار در حوزه فرهنگی در 

شهرداری را سخت تر می کند.
و  انسجام  ایجاد  و  فرهنگی  امور  ساماندهی  وی 
هماهنگی در فعالیت های این بخش را جزو ماموریت های 
اصلی سازمان فرهنگی شهرداری عنوان کرد و افزود: باید 
کاری بشود تا بدنه شهرداری با حوزه فرهنگی آشناتر و 

همسوتر شود.
اعتماد ویژه ای به سازمان فرهنگی در بین نهادهای 

فرهنگی ایجادشود
از  یکی  را  شهروندی  فرهنگ  قم  شهردار  قائم مقام 
رسالت های اصلی این سازمان دانست و تصریح کرد: قم 
به سبب جایگاه رفیع فرهنگی و مذهبی که دارد ظرفیت 
و استعداد ویژه ای دارد که سازمان باید به دنبال شناسایی 
پیشبرد  برای  آنها  مشارکت  از  و  بوده  ظرفیت ها  این 

برنامه های فرهنگی در شهر و کشور استفاده کند.
وی ادامه داد: یکی از رویکردهای اصلی سازمان باید این 
باشد که کار موازی با نهادهای فرهنگی شهر انجام ندهد، 
سازمان باید به حوزه هایی وارد شود که نهاد دیگری از پس 

آن بر نیاید و یا باری بر زمین مانده باشد و آن را بلند کند.
به سبقه سازمان فرهنگی ورزشی  با اشاره  معتمدی 

شهرداری قم بیان کرد: در زمان ورود تیم جدید مدیریت 
شهری به قم حدود 7 ماه بود که سازمان فرهنگی تعطیل 
بود و با حضور آقای موسوی نژادیان اقدامات خوبی انجام 
شد و پس از ایشان نیز آقای رفیعی وارد سازمان شدند و 
کارهایی انجام شد اما در حال حاضر نیازمند این هستیم 
که اعتماد ویژه ای به سازمان فرهنگی در بین نهادهای 

فرهنگی ایجاد کنیم.
شهرداری باید به تعهدات خود در خصوص امور 

مالی عمل کند 
وی با تاکید بر اینکه شهرداری باید به تعهدات خود در 
مسائلی  از  یکی  گفت:  کند  عمل  مالی  امور  خصوص 
که باید مورد توجه قرار گیرد این است که امور اداری و 
فرآیندهای دقیق مالی در سازمان به طور کامل رعایت 

شود.
قائم مقام شهردار قم تعامل را یکی از اصول کار در حوزه 
امسال  برنامه  مهم ترین  افزود:  و  کرد  عنوان  فرهنگی 
سازمان فرهنگی، جشنواره چله سرو است که باید با قدرت 
پیگیری شود و پیش بینی های لازم نیز در این زمینه صورت 

گرفته است.
وی لزوم استفاده از نخبگان فرهنگی شهر قم را مورد 
توجه قرار داد و افزود: اگر نتوانیم از ظرفیت های فرهنگی 
قم به درستی استفاده کنیم تبدیل به یک سازمان اداری 

بی اهمیت می شویم.
معتمدی بیان کرد: کار سازمان فرهنگی برنامه ریزی و 
نظارت بر کارهای فرهنگی است و اجرا باید به متخصصان 

امر سپرده شود.
وی تصریح کرد: تمام کسانی که در سازمان فرهنگی کار 
می کنند باید دغدغه فرهنگی داشته باشند و به دنبال کار 

اداری و کارمندی نباشند.
قائم مقام شهردار قم با تاکید بر اینکه سازمان فرهنگی 
کشور  فعال  سازمان های  جایگاه  به  باید  قم  شهرداری 

برسد گفت: در حوزه مالی و پشتیبانی، شهرداری تمام 
پیش بینی ها را انجام داده و باید کارها با کمترین قیمت و 

بیشترین کیفیت انجام شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر 

قم  مطرح کرد
لزوم پرهیز از فضاسازی منفی در کارهای فرهنگی 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم  نیز 
در این مراسم گفت: باید از فضاسازی های منفی و نگاه به 

دیگران در کار فرهنگی پرهیز شود.
حسن مالکی نژاد با تاکید بر اینکه کار باید برای خدا و 
خودسازی باشد، اظهار کرد: خدمت به مردم باید برای 
خدا و در مسیر خودسازی باشد و همه باید به دنبال تحقق 

این هدف در کار خود باشند.
سازمان   نیروهای  برای  خودسازی  اینکه  بیان  با  وی 
فرهنگی در اولویت است، گفت: سازمان فرهنگی چشم 
شهرداری است و نگاه همه به این سازمان است و کارهای 

این سازمان در بین مردم جنبه مهمی دارد.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم با 
با سازمان های  فرهنگی  در سازمان  کار  اینکه  بر  تاکید 
دیگر شهرداری متفاوت است، تصریح کرد: کار فرهنگی 
نگاه مالی نمی پذیرد و باید به دنبال این باشیم که کاری که 

می کنیم اثرگذار باشد.
وی با بیان اینکه باید از فضاسازی های منفی و نگاه به 
دیگران در کار فرهنگی پرهیز شود، اظهار کرد: امروز روز 
کم کاری نیست؛ زمانی که رهبر انقلاب از 5 صبح تا 10 
شب کار می کنند، ولایت پذیری ما این نیست که کمتر کار 
کنیم. این انقلاب با خون شهدا بالنده شده و امروز باید با 

کار و خدمت به مردم بالنده تر شود.
مالکی نژاد با بیان اینکه سازمان  فرهنگی باید همچون 
چشمه باشد و کار از آن بجوشد، خاطرنشان کرد: تک تک 

افراد فعال در سازمان فرهنگی باید اینگونه برخورد کنند.
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

استفاده از ظرفیت های مردمی در کارهای فرهنگی 
قم  شهرداری  ورزشی  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
را  فرهنگی  کارهای  در  مردمی  از ظرفیت های  استفاده 
الزامی دانست و گفت: افق دیدها در فعالیت های فرهنگی 
در شهر باید یکسان شود تا بتوانیم اثرگذاری بیشتری در 

برنامه ها داشته باشیم.
ابوالقاسم مقیمی با بیان اینکه شهرداری در سال های 
اخیر در حوزه فرهنگی ظرفیت خوبی پیدا کرده است، 
اظهار کرد: نوع فهم از فضای فرهنگی و برنامه های این 
بخش در شهر قم و شهرداری تغییر و تحول پیدا کرده 
کارهای  در  نظم  رعایت  ضرورت  بر  تاکید  با  است.وی 
تاکید  انقلاب  رهبر  که  همانطور  کرد:  بیان  فرهنگی 
کردند نباید در کارهای فرهنگی متوقف بود و نوآوری را 
فراموش کرد؛ ما در مجموعه سازمان فرهنگی نیازمند 
ستاد کوچک، چابک و فعال هستیم.مدیرعامل سازمان 
از ظرفیت های  فرهنگی ورزشی شهرداری قم استفاده 
مردمی در کارهای فرهنگی را الزامی دانست و گفت: افق 
دیدها در فعالیت های فرهنگی در شهر باید یکسان شود 
تا بتوانیم اثرگذاری بیشتری در برنامه ها داشته باشیم.وی 
بیان کرد: ما بهترین  زمان های عمر خود را در فضای اداری 
می گذرانیم و اگر در این زمان اثرگذار نباشیم عمر خود را 

هدر داده ایم.

قائم مقام شهردار قم در مراسم معارفه مدیرعامل جدید سازمان فرهنگی ورزشی :

سازمان فرهنگی ورزشی از کار موازی با نهادهای فرهنگی پرهیز کند

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه:

اجازه ندهید حوزه و مرجعیت را تضعیف کنند 

آیت الله صافی گلپایگانی در دیدار اعضای شورای عالی حوزه:
استقلال حوزه های علمیه در تمام ابعاد محفوظ باشد

 آیت الله صافی گلپایگانی با اشاره به هویت اصلی حوزه، گفت: حوزه مقاصد بزرگی 
دارد که باید این مقاصد حفظ شده و نباید اجازه دهیم به این هویت و مقاصد، خدشه 

ای وارد شود.
اعضای شورای عالی حوزه های علمیه با حضور در بیت حضرت آیت الله صافی 

گلپایگانی با این مرجع تقلید دیدار و گفت وگو کردند.
در ابتدای این دیدار، برخی از اعضای شورا، به بیان گزارشی از فعالیت ها و برنامه 

ها پرداختند و رهنمودهای حضرت آیت الله صافی گلپایگانی را راهگشا دانستند.
آیت الله صافی گلپایگانی نیز با تقدیر و تشکر و ابراز مسرت از این دیدار،  حوزه های 
علمیه را میراث حضرات ائمه علیهم السلام و علمای سلف دانست و گفت:حوزه  
علمیه از ابتدا تا انتها، متعلق به حضرت ولی عصر عجّل الله تعالی فرجه الشریف 

است و امانتی در دست ماست. باید در حفظ و نگاهداری از آن تلاش کنیم.
وی با اشاره به هویت اصلی حوزه، بیان داشت: حوزه مقاصد بزرگی دارد که باید 
این مقاصد حفظ شود. نباید اجازه دهیم به این هویت و مقاصد، خدشه ای وارد 
شود. خیال نکنیم می توانیم هویت جدیدی بیاوریم که جایگزین آن مقاصد  شود. 

این حوزه میراث است و باید آن را حفظ کنیم.
آیت الله صافی گلپایگانی با بیان توضیحاتی در اهمیت ابعاد مختلف حوزه ها، 
اظهار داشت:  استقلال حوزه، مطلب بسیار مهمی است که اولًا خودمان بدانیم 
مستقل هستیم و هم دیگران این را بدانند. تمام زندگی علمای سلف ما هم بر این 
اساس بوده است. استقلال حوزه از همه جهات باید محفوظ باشد چه استقلال 
علمی، چه استقلال در اظهار رٲی، استقلال مادی و دیگر ابعاد مربوط به این امر. 

باید به این نکته توجه جدی داشت.
این مرجع تقلید قسمت دیگری از سخنان خود را به بیان اهمیت و محوریت قرآن و 
روایات در حوزه اختصاص داد و تأکید کرد: بر مسأله فقه و اصول باید تمرکز بیشتری 
داشته باشیم. باید تفسیر و حدیث در حوزه ها رواج بیشتری پیدا کند. هر آنچه بر 
محور قرآن و روایات اهل البیت علیهم السلام باشد، باید در حوزه ها غالب شود، اگر 

طلاب عزیز ما به آیات و روایات تسلط داشته باشند، می توانند پاسخگوی شبهات 
بوده و در مقام دفاع از دین، انجام وظیفه نمایند.وی با بیان اینکه همه مراجع و علما 
و شورای عالی حوزه ها، با هم متحد هستند و اختلافی در مقاصد وجود ندارد، ابراز 
امیدواری کرد: اقدامات و زحمات اعضای محترم شورا، برای حضرت ولی عصر 
عجّل الله تعالی فرجه الشریف باشد چرا که اول کسی که از اقدامات خوب شما 
مسرور می شوند آن حضرت هستند و اگر خدای ناکرده در جایی موجبات ناراحتی 
باشد، اول کسی که ناراحت خواهند شد وجود مبارک ایشان هستند.در پایان این 
جلسه، برخی مباحث و مسائل درباره برنامه های حوزوی، به طور خصوصی مطرح 

شد و آیت الله صافی توصیه های مهمی در این باره کرد.
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آیا نخست وزیر پاکستان حسن نیت خود را به ایران اثبات می کند؟ 

پرونده میرجاوه؛ آزمون عمران خان 
ربوده شدن 14 نفر از نیروهای هنگ مرزی جمهوری اسلامی در میرجاوه و انتقال 
آنان به خاک پاکستان، ضمن اینکه مجددا موضوع امنیت مرزی را برجسته کرد، محک 
و آزمونی برای »عمران خان« نخست وزیر جدید این کشور است تا حسن نیت خود را 

به ایران اثبات کند. 
از زمان ربوده شدن نیروهای هنگ مرزی کشورمان در نقطه صفر مرزی با پاکستان 
چند روز می گذرد اما هنوز اقدام جدی و در خور انتظار از سوی این کشور همجوار 

صورت نگرفته است. 
بامداد 24 مهرماه بود که خبر ربوده شدن چند تن از بسیجیان و نیرو های هنگ مرزی 
میرجاوه در یک پایگاه مراقبتی مرزی در رسانه های مختلف انعکاس یافت و پس از آن، 
گروهک تروریستی »جیش العدل« با انتشار دو تصویر از نیروهای ربوده شده در کانالی 

منتسب به خود، مسئولیت این اقدام را برعهده گرفت.
در واکنش به آن، سپاه بیانیه منتشر کرد که در آن بر اقدامات جدی نیرو های دفاعی 
و امنیتی مستقر در مناطق مرزی در عملیات تعقیب اشرار، تروریست  ها و عوامل نفوذی 
دشمن اشاره شد. ضمن اینکه بیانیه مذکور از دولت پاکستان می خواست با اشرارو 
تروریست هایی که در جوار مرز های آنان لانه کرده و از سوی برخی کشور های مرتجع 
شرور و تروریست پرور منطقه حمایت و به کارگیری می شوند، برخورد جدی داشته و به 

سرعت نسبت به آزادی و تحویل مرزبانان اقدام کند.
تا کنون مقامات ایران و پاکستان در سطوح مختلف دیپلماتیک تلاش هایی را برای 
نجات ربوده شدگان انجام داده و وزارت امور خارجه پاکستان نیز در بیانیه ای ضمن ابراز 
نگرانی از این حادثه آورده است که ارتش های ایران و پاکستان تحت مکانیسم مشترکی 
که سال گذشته در خصوص آن به توافق رسیدند، در حال فعالیت و همکاری هستند تا 

بدانند که این نیروهای مرزبان ایرانی در چه مکانی هستند.
یکی از مهمترین مسائل مرتبط با این کشور دوست و همسایه بحث حفظ امنیت 
مرزها است و به ندرت می توان جلسه و نشستی را میان مقامات تهران و اسلام آباد 

مشاهده کرد که در آن موضوع امنیت مرزها مطرح نشده باشد.
این نخستین بار نیست که گروهک تروریستی مذکور به ربایش مرزبانان کشورمان 
اقدام می کند. 1٨ بهمن 1392 نیز پنج سرباز دیده بان کشورمان در مرز جکیگور 
سیستان وبلوچستان مفقود شدند که مسئولیت آن را گروه تروریستی جیش العدل بر 
عهده گرفت؛ پرونده ای که در نهایت با آزادی چهار سرباز و شهادت یک نفر دیگر بسته 
شد و رایزنی ریش سفیدان بیش از هر موضوعی در پایان یابی گروگان گیری اثرگذار بود. 
همچنین اردیبهشت ماه امسال نیز این گروهک تندرو در جریان درگیری با مرزبانان 
کشورمان در میرجاوه، 9 نفر را به شهادت رسانده، دو نفر را مجروح و یک تن دیگر را به 
گروگان گرفتند. پس از وقوع این رویداد تروریستی، »حسن روحانی« رییس جمهوری 
کشورمان در نامه ای خطاب به »محمد نواز شریف« نخست وزیر وقت پاکستان با اظهار 

تاسف از این حمله، خواستار پیگرد قانونی عاملان این اقدام تروریستی شد. 
اقدام دیگر جمهوری اسلامی احضار »آصف دورانی« سفیر پاکستان در تهران به 
وزارت امور خارجه و ابلاغ مراتب اعتراض به سفیر این کشور بود. در جریان احضار سفیر 
پاکستان به وی اعلام شد که جمهوری اسلامی ایران قویا انتظار دارد طرف پاکستانی 

اقدامات جدی و اساسی برای بازداشت تروریست ها و مجازات آنان انجام دهد. 
این رویداد تروریستی زمینه را برای سفر هیات مشترک سیاسی، نظامی و امنیتی به 
همسایه شرقی فراهم کرد. این نخستین باری بود که هیاتی در این سطح از کشورمان 
عازم اسلام آباد شد تا به صورت جدی مسائل مرزی را پیگیری کند. اهمیت این سفر 
را می توان از ترکیب هیات ایرانی و طرف مذاکره خارجی دریافت. در هیات اعزامی 
جمهوری اسلامی ایران در کنار وزیر امور خارجه، شخصیت های موثر دیگری همچون 
سردار »غلامرضا محرابی« معاون رییس ستادکل نیروهای مسلح، سردار »قاسم رضایی« 
فرمانده مرزبانی نیروی انتظامی جمهوری اسلامی، »محمدحسین ذوالفقاری« معاون 
امنیتی وزارت کشور و »علی اوسط هاشمی« استاندار سیستان و بلوچستان نیز حضور 

داشتند. 
در دولت تدبیر و امید روابط ایران با کشورهای همجوار رو به بهبودی و گسترش نهاد 
و سفر فروردین ماه 1395 رئیس جمهوری کشورمان به پاکستان از جمله گام های رو 
به جلوی دولت با هدف گسترش روابط دوجانبه با این کشور همسایه بود. این نخستین 
دیدار رسمی یک رییس جمهوری ایران از پاکستان در 14 سال گذشته به شمار می رفت 

که دست کم به امضای شش سند همکاری انجامید.
هر چند سندهای همکاری بیشتر در حوزه اقتصادی بود اما در جریان این سفر دو 
روزه، گفت وگوهایی نیز در ارتباط با مسائل مرزی میان دو کشور انجام شد و رییس 
جمهوری در این باره اظهار کرد: بدون، تردید امنیت پاکستان امنیت ما است و امنیت 
ایران امنیت پاکستان، مخصوصا برای امنیت مرزهای شرقی ایران و مرزهای غربی 

پاکستان باید بیش از گذشته تلاش کنیم. 
در انتخابات پارلمانی پاکستان که پنجشنبه 4 مرداد امسال برگزار شد و عمران خان 
رهبر حزب »تحریک انصاف« به پیروزی دست یافت و در جایگاه نخست وزیری قرار 
گرفت، امیدها برای گسترش روابط دوجانبه تهران و اسلام آباد افزایش یافت؛ رخدادی 
که ٨ شهریورماه »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان را راهی اسلام آباد کرد.

در جریان سفر ظریف به پاکستان دیدار و گفت وگوهای مهمی انجام گرفت که 
ملاقات با »عمران خان« نخست وزیر جدید، »شاه محمود قریشی« وزیر امور خارجه، 
»اسد قیصر« رییس مجلس ملی، ژنرال »قمر جاوید باجوا« فرمانده ارتش و »اسد عمر« 
وزیر امور اقتصاد و دارایی پاکستان برجسته بود؛ دیدارهایی که به صورت جداگانه انجام 
گرفت تا تکه های پازل مناسبات ایران و پاکستان یکی پس از دیگری در کنار یگدیگر 
قرار گیرد.در همین ارتباط، وزیر امور خارجه کشورمان در پایان سفرش به پاکستان و 
پس از بازگشت به تهران در توییتر خود به دیدارهای انجام شده اشاره کرد و نوشت »در 
هشتمین سفرم به پاکستان، افتخار داشتم اولین وزیر خارجه  ای باشم که به دیدار دولت 
جدید پاکستان رفتم. در این سفر بر گسترش روابط دوجانبه، منطقه  ای و بین  المللی 

تاکید شد. همسایگان اولویت ما هستند.«
اینک با توجه به اینکه ربوده شدگان و همچنین تروریست ها در خاک پاکستان 
هستند، مسئولیت بیش از هر طرفی بر عهده اسلام آباد و نخست وزیر جدید این کشور 
است. از آنجا که این نخستین رخدادی مرزی است که در دولت جدید پاکستان اتفاق 
افتاده، مواضع عملکرد عمران خان در قامت نخست وزیر جدید از اهمیت بالایی برخوردار 
است . بنابراین انتظار می رود عمران خان ضمن توجه جدی به این پرونده، به امنیت 

مرزی خود با ایران همانند مرزهای خود با هند و افغانستان بها دهد. 

تحلیلی بر سخنرانی رئیس جمهور ترکیه؛

چرا اردوغان درباره قتل خاشقجی
 همه چیز را نگفت؟

 عربی پست نوشت: روزنامه انگلیسی گاردین طی گزارشی تصریح کرد که رئیس 
جمهور ترکیه از تمام اطلاعات موجود در مورد قتل جمال خاشقجی پرده برداری نکرد تا 
بتواند از این مساله برای وارد کردن فشار بیشتری به ریاض، در راستای سرنگونی، ولیعهد 

سعودی یا حداقل کاهش نفوذ و قدرت او، استفاده کند.
اردوغان مدعی بود که سخنرانی اش از حقیقت کامل قتل خاشقجی رونمایی می کند، 
اما در سخنانش به جزئیات ماجرا اشاره ای نکرد. به نظر می رسد ترکیه که از پروتکل 
دیپلماسی، حق حاکمیت و مصونیت سفارت های کشور های خارجی در خاک خود آگاه 
است، مستقیما در مورد هر عملیات شنود غیرقانونی که در کنسولگری عربستان اتفاق 
افتاده باشد، نگران است، از این رو اقدام به انتشار برخی اسناد مربوط به قتل خاشقجی، از 

طریق رسانه های ترک کرد.
اردوغان نمی تواند به صورت علنی نشان دهد که از قرار گرفتن مملکت سعودی در 
شرایطی سخت و آزار دهنده، خوشحال است و با توجه به اینکه نتایج تحقیقات ترکیه 
می تواند پیامد های سیاسی و دیپلماتیک بسیاری برای ترک ها داشته باشد، رئیس جمهور 

این کشور تا کنون با احتیاط با این مساله برخورد کرده است.
لیست سوالاتی که اردوغان در صحبت هایش در مورد مکان وجود جسد جمال 
خاشقجی و هویت افرادی که در این جنایت نقش داشته اند، مطرح کرد؛ برای تاثیرگذاری 
برنامه ریزی نشده بود. بلکه سوالات مذکور، همان نکاتی را در برداشت که رئیس جمهور 

ترکیه انتظار داشت ملک سلمان از، ولیعهد سعودی، پسر خود، بپرسد.
در واقع، سخنرانی اردوغان به معنای زمینه سازی برای متوجه کردن مسئولیت قتل 
خاشقجی به بن سلمان بود؛ چرا که رئیس جمهور ترکیه تصریح کرد که موسسات 
امنیتی و اطلاعاتی اسنادی در دست دارند که ثابت می کند این قتل به شکلی برنامه 

ریزی شده اتفاق افتاده است.
شاید هدف اردوغان آن است که پادشاه سعودی را در این مورد قانع کند که تنها 
راه نجات ابروی عربستان، برکناری، ولیعهد یا حداقل محدود کردن اختیارات اوست. در 
نهایت، به احتمال زیاد، اردوغان و مدارکی که پلیس ترکیه در دست دارد، سرنوشت بن 
سلمان را مشخص خواهد کرد و سخنرانی روز سه شنبه اردوغان، تنها شراره نخستین 

این آتش را روشن کرد.
آماندا سلوت مسئول سابق وزارت خارجه آمریکا، در اندیشکده بروکینگز واشنگتن 
می نویسد: »هدف نهایی اردوغان، وارد آوردن بیشترین ضرر ممکن به بن سلمان است، 
تا آنجا که یا به کلی از منصبش برکنار شود یا اینکه سیطره وی بر سیاست خارجی 
عربستان، به حداقل برسد؛ و با توجه به اینکه دایره اختیارات ترکیه به تنهایی برای رسیدن 
به این مهم کافی نیست، آنکارا امیدوار است که رئیس جمهور آمریکا یا پادشاه عربستان، 

در این باره اقدامی کنند.«

نکتـه

با اینکه اعضای شورای شهر پنجم تلاش می کنند از اظهارنظر 
درباره گزینه های احتمالی شهرداری تهران خودداری کنند و 
نگذارند مثل دوره قبل شایعات فراگیر شود، اما نام برخی افراد 
برای تکیه زدن بر بالاترین کرسی شهرداری تهران هر روز از گوشه 
و کنار شنیده می شود، بی آنکه صحبت از کاندیداتوری هر یک از 

آنها جدی تلقی شود. 
شهرداری تهران در یک سال گذشته دچار فرازونشیب های 
زیادی شده و اگر بگوییم؛ تغییرات پی درپی، حواشی و مسائل 
بیرونی سبب شده از کار اصلی خود بازبماند، گزاف نگفته ایم. 
شورای شهر تهران همه تلاش خود را کرد تا محمدعلی افشانی، 
شهردار تهران باقی بماند، اما به نظر می رسد این تلاش ها به ثمر 

ننشسته و شمارش معکوس برای تغییر افشانی آغاز شده است.
*  افشانی تازه در پروژه ها فعال شده بود

محمود میرلوحی )عضو شورای شهر پنجم( در گفت وگویی 
در این رابطه می گوید: در طول دو ماه گذشته همه تلاش خود 
را کردیم که شهردار تهران جابه جا نشود، اما متاسفانه موفق 
نبودیم. چند دلیل داشتیم که با استناد به آن ها شهردار تهران 
نباید بازنشسته می شد؛ یکی از دلایل ما ماده ٨۰ قانون شوراها بود 
که قانونی خاص است و نحوه نصب شهردار، کناره گیری و پایان 

خدمت او را به دقت مطرح کرده است.
وی ادامه می دهد: دلیل دیگرمان بند )ج( ماده ۷1 قانون 
خدمات کشوری بود که براساس آن وزرا و معاونان رئیس جمهور 
از قانون منبع بکارگیری بازنشستگان مستثنی شده اند. ما فکر 
می کردیم از آنجا که  شهردار هم طراز وزراست، مساله با این ماده 
حل می شود. قرائن هم نشان می داد، حرف ما شنیده شده و به 

آن توجه صورت گرفته است.
میرلوحی با بیان اینکه در مدت 14 ماه دو شهردار و یک 
سرپرست را تجربه کردیم، اظهار می کند: بنابراین حق داشتیم 
گله کنیم که چرا اینقدر از پارلمان های محلی و حمایت از شوراها 
سخن می گویند، اما در عمل به گونه دیگری رفتار می کنند.انتظار 
داشتیم حساسیت چندانی متوجه شهردار تهران نشود، چراکه 
براساس قانون افراد تا ۶۰ سال سن و 35 سال خدمت، می توانند 
به کار خود ادامه دهند؛ این یعنی اگر کسی 59 سال داشته باشد 
یا 34 سال خدمت کرده باشد، ادامه کار او منعی ندارد. آقای 
افشانی هم هنوز به ۶۰ سال نرسیده است و این یکی از دلایلی بود 

که انتظار داشتیم حساسیت چندانی متوجه او نشود.
 عضو شورای شهر تهران اضافه می کند: دلیل آخر ما شرایط 
شهر بود. آقای افشانی به تازگی در پروژه ها فعال شده و مدیرانش 
به تازگی مستقر شده اند. درمورد شهردار جدید هم تغییرات ماه ها 

به طول می انجامد و تا به مسائل واقف شود، ماه ها گذشته است.
 میرلوحی می گوید: آقای قالیباف طی 12 سال 123 هزار 
میلیارد پول خرج کرد و 5۶ هزار میلیارد تومان بدهی به بار آورد. 
متاسفانه برخی می خواهند این 14 ماه اخیر را با آن 12 سال 
مقایسه کنند. باید دید آقایانی که به این 14 ماه انتقاد دارند، اگر 
با شرایط ما مواجه بودند و در زمان آنان شهرداران به سرعت 
تغییر می کردند، چقدر می توانستند کار کنند.احساس ما این است 
که در طول این 14 ماه با توجه به اینکه شهری با بدهی ها و 
پروژه های نیمه تمام باقی مانده بود، کارهای خوبی صورت گرفته 

است.
ادامه می دهد: تغییرات عمده ای در شیوه  این عضو شورا 
تصمیم گیری به کار گرفته ایم و تکیه مان روی اولویت هایی است 
که مدنظر مردم است. در حال حاضر مساله مردم حمل و نقل 
عمومی، آلودگی هوا، نظم، بهداشت و محیط زیست شهرشان 
است. در این مدت مصوباتی گذرانده ایم که به نفع مردم بود. 
همین که توانسته ایم در مساله باغات ورود کنیم و در طول این 
14 ماه باغات از بین نرفت و حفظ شد و همین که شهرداری 
دیگر بدهی بار نیاورد و پولی استقراض نکرد تا کارهایی غیراز 
مصوبات و مقررات انجام دهد، یعنی عملکرد شهرداری در این 14 

ماه خوب بوده است.
*  شهرداری مدام حالت انتظار دارد که برای تهران سم 

است
محمد حقانی )عضو سابق شورای شهر تهران( هم در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا با بیان اینکه متاسفانه شورای پنجم در انتخاب 
شهردار بدبیاری آورده است، می گوید: چشم امید خیلی از افراد 
به عنوان مدیری که کارهای کلانی در کشور انجام داده، به آقای 
نجفی بود، اما ایشان به خاطر سلامتی خود با مشکلاتی مواجه 
شدند. همچنین با آمدن آقای افشانی کسی تصور نمی کرد، 
مجلس قانونی مثل قانون منع بکارگیری بازنشستگان تصویب 

کند.
وی می افزاید: به هر حال شهرداری طی این مدت مدام حالت 

انتظار داشته و این برای تهران سم است.
حقانی معتقد است: اگر شخص جدیدی که شورای پنجم 
انتخاب می کند، فردی اجرایی باشد و از بدنه شهرداری اطلاعات 
داشته باشد و شهر را بشناسد، از همان روز اول و دوم می تواند 
کار انجام دهد؛ در غیر این صورت خود را مشغول صدور ابلاغ و 

جابه جایی می کند که در کشور ما سنت شده است.
وی در رابطه با انتخاب شهردار بیان می کند: این بار شورای 
پنجم دو سه هفته فرصت دارد تا فرد مناسب را انتخاب کند و 
می تواند با توجه به یک سری شاخص ها که لازمه یک شهردار 
مقتدر، قانونگرا و شهرشناس است، نسبت به این انتخاب اقدام 
کند، اما اگر باز هم بخواهند در اتاق دربسته بنشینند و به صورت 

حزبی و جناحی عمل کنند، اشتباه خواهند کرد.
*  شهردار جدید باید در بدنه شهرداری تیم داشته 

باشد تا افراد جدید را وارد نکند
حقانی می افزاید: موضوعی که در انتخاب شهردار بسیار مهم 
است، شناخت شهردار نسبت به شهرداری است. شهردار باید 
در بدنه شهرداری تیم داشته باشد؛ این به آن معنا نیست که 
به صورت هیات مدیره ای عمل کند؛ بلکه به این معناست که 
تیمی مجرب و آشنا با امور داشته باشد و این از شاخص های مهم 

است.
به  را  زیادی  افراد  جدید  شهردار  هر  می دهد:  ادامه  وی 
شهرداری وارد می کند و این شهرداری را تضعیف می کند. وقتی 
خود شهرداری نیرو دارد، آوردن افراد از بیرون بدنه را تضعیف و 
سرخورده می کند. به طور مثال اگر من چندین سال در شهرداری 
کار کرده باشم و صلاحیت مدیریت داشته باشم؛ آنگاه از بیرون 
شهرداری کسی را بالای سر من بیاورند، من نمی توانم چنین 
چیزی را بپذیرم، در چنین شرایطی زیرمجموعه هایی که مدیر 
جدید را قبول ندارند، ضعیف عمل خواهند کرد و ناراضی خواهند 

بود.
*  شهرداری تهران در ۱۴ ماه اخیر کار قابل عرضه ای 

نداشته است
مرتضی طلایی )عضو شورای شهر چهارم( درباره عملکرد 
شهرداری تهران طی 14 ماه گذشته معتقد است: ارزیابی از افکار 
عمومی نشان می دهد مردم از عملکرد شورای دوره پنجم و به 
تبع آن شهرداری رضایت ندارند و این به طور عمومی  مشهود 
است؛ نه تنها در سطح عوام جامعه، بلکه در سطح جریان های 
سیاسی هم همینطور است. حتی جریان های سیاسی اصلاح طلب 
با اینکه خودشان برای انتخاب اعضای شورای پنجم تلاش کردند، 

از عملکرد این شورا و شهرداری ناراضی هستند.
طلایی در گفت وگو با ایلنا با اشاره به اینکه شهرداری تهران در 
طول این 14 ماه کار قابل عرضه ای نداشته است، اظهار می کند: 
اقدامات شهرداری در طول این مدت اتمام پل ها و بزرگراه هایی 
بوده که 9۰ درصد آن ها در گذشته انجام شده بود. شهرداری در 
چند ماه اخیر چه کاری انجام داده است؟ به عنوان مثال نیمه 
شمالی بزرگراه صیاد شیرازی )حدفاصل تقاطع بزرگراه شهید 
بابایی تا تقاطع بلوار ارتش به همراه تقاطع های چهارگانه مسیر( را 

به بهره برداری رسانده که قبلا انجام شده بود و تنها 1۰ درصد از 
آن باقی مانده بود. برای همین موضوع پروپاگاندا به راه انداختند 
و فضای شهری را با تبلیغات خود پوشش دادند که پیامد این 

اقدامات بی اعتمادی مردم است.
طلایی درباره عملکرد شورا طی 14 ماه اخیر اظهار می کند: 
چند ایراد اساسی وارد است. یکی از ایرادات این است که این 
شورا سیاسی رفتار می کند. نگاه و اظهارنظر سیاسی از ویژگی های 
شورای پنجم است. دیگر ایراد شورای پنجم به چالش کشیدن 
مدیریت گذشته است که باعث شد وقت قابل توجهی از شورای 

پنجم صرف اثبات این مساله شود.
دوره نشاط خدم افشانی تمام شده و این در حالی است که 
مدیریت شهری تهران یک مدیر جهادی و شبانه روزی می خواهد. 
نمی توان با شهرداری تهران رفتار اداری داشت، اما متاسفانه در 

حال حاضر به صورت اداری مدیریت می شود.
*  افشانی اختیاری برای کار کردن ندارد

عضو سابق شورای شهر تهران با بیان اینکه ایراد دیگری که به 
شورای پنجم وارد است، انتخاب های آن است، می گوید: بسیاری 
از دلسوزان از ابتدا معتقد بودند آقای نجفی برای شهرداری مناسب 
نیستند و یکی از دلایل آن کسالت جسمی  ایشان بود. این به آن 
معنا نبود که آقای نجفی فاقد صلاحیت هستند.در انتخاب دوم 
هم شورای پنجم مرتکب اشتباه شد. آقای افشانی مدیر باسابقه ای 
هستند، اما استنباط کارشناسان بیرونی در آن زمان این بود که 

شورا ناچار شد ایشان را به عنوان شهردار انتخاب کند.
و  پنجم  شورای  درونی  منازعات  می دهد:  ادامه  طلایی 
به یک  باعث شده اند شورا  گروه های سیاسی داخلی آن که 
مجمع الجزایر تبدیل شود و هر بخش از شهرداری متعلق به یکی 
از جزایر آن باشد، مسائل را پیچیده کرده است. شهردار تهران باید 
اختیار کامل داشته باشد، اما متاسفانه آقای افشانی اختیاری برای 

کار کردن ندارد.
وی با اشاره به تغییر محمدعلی افشانی به دلیل اجرای قانون 
منع بکارگیری بازنشستگان عنوان می کند: ایشان دیگر دوره 
نشاط خدمتش تمام شده و این در حالی است که مدیریت 
شهری تهران یک مدیر جهادی و شبانه روزی می خواهد. نمی توان 
با شهرداری تهران رفتار اداری داشت. متاسفانه در حال حاضر 
شهرداری تهران به صورت اداری مدیریت می شود. مثلی هست 
که می گوید اگر شتری را که با بار در حرکت است، بنشانند، 
بلند کردنش خیلی سخت می شود. اکنون شهرداری تهران چنین 
حالتی پیدا کرده و نشسته است و بار دیگر بلند کردنش کار شاقی 

است.
*  عدم قبول پست شهرداری از سوی برخی افراد، 

تعارف است
او تصریح می کند: البته پیامد هر جابه جایی در شهرداری ها 
توقف و سکته در اداره شهر است که به آن شوک وارد می کند. هر 
جابه جایی، دوره ماقبل و مابعد دارد. طی چند ماهی که سخن از 
جابه جایی آقای افشانی بوده، سیستم متوقف شده و همه منتظرند 
تا ببینند چه اتفاقی می افتد. پس از جابه جایی هم مدیر جدید 
مدتی را به تغییر تیم اختصاص می دهد و باز هم مجموعه منتظر 
می نشیند تا ببیند چه اتفاقی می افتد. می توان گفت هر جابه جایی 

در شهرداری یک سال رکود و توقف را در مدیریت شهری به 
ارمغان می آورد.

طلایی درباره انتخاب شهردار آینده می گوید: به نظر می رسد 
یک نگاه وجود دارد که تلاش دارد محسن  هاشمی  را به عنوان 
شهردار انتخاب کند. همچنین یک نگاه دیگری وجود دارد که 
استعفای آخوندی، وزیر مسکن، راه و شهرسازی را اقدامی در 

راستای شهردار شدنش تلقی می کنند.
وی با اشاره به اینکه این افراد اعلام کرده اند تمایلی به قبول 
پست شهرداری ندارند، گفت: این ها تعارفات مرسوم است و 
همیشه وجود داشته است. به اعتقاد من هردو این افراد تمایل 

دارند شهردار شوند.
عضو سابق شورای شهر تهران می گوید: شورای شهر پنجم 
مجموعه ای چندحزبی است؛ حزب اتحاد ملت ایران اکثریت آن 
را تشکیل می دهد و حزب کارگزاران  حداقل رای را داراست. از 
همان ابتدا تلاش گسترده ای شد تا محسن  هاشمی  شهردار تهران 
شود، اما ایشان اکثریت شورا را به همراه نداشت و به نظر می رسد؛ 

هنوز هم رای زیادی ندارد.
*  اعضای شورا مسائل حزبی و سلیقه ای را کنار بگذارند

علی رستمیان )نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس( در 
گفت وگویی می گوید: عملیات و کارهای اجرایی در زمان قالیباف 
خیلی محسوس تر بود. در دوره ایشان در خیابان ها و بزرگراه ها 
شاهد شتاب بیشتر کارهای عمرانی بودیم و خدمات و هتلینگ 
شهر به چشم می آمد، اما در طول 14 ماه اخیر کارها کمی  قفل 
شده است. احساس می شود کارها خوابیده اند. البته دوره آقایان 
نجفی و افشانی خیلی کوتاه بود و شاید همین باعث شده جنب و 

جوش قبلی را در مدیریت شهری شاهد نباشیم.
وی در رابطه با گزینه های احتمالی شهرداری می گوید: ایران 
پر از استعداد است و آنقدر نخبه دارد که اگر اعضای شورای شهر 
مسائل حزبی و سلیقه ای را کنار بگذارند، می توانند فردی مناسب 

را به عنوان شهردار تهران انتخاب کنند.
در این میان برخی هم معتقدند؛ زمان شهردار بودن نجفی و 

افشانی آنقدر کوتاه بوده که نمی توان قضاوتشان کرد.
*  تغییر شهرداران کار درستی نیست

محمدرضا صباغیان بافقی )عضو کمیسیون شوراها و امور 
داخلی مجلس( در این خصوص به خبرنگار ایلنا می گوید: مدت 
مدیریت آقایان نجفی و افشانی بسیار کوتاه بود و به همین دلیل 

نمی توان کار آنان را قضاوت کرد.
این عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس در رابطه 
با اپیدمی شدن تغییرات مدیریتی در شهرداری تهران می گوید: 
به هر حال تغییر شهرداران کار درستی نیست، اما قانون منع 
بکارگیری بازنشستگان قانون درستی است و امیدواریم اعضای 
شورای پنجم این بار شخصی را برای شهرداری در نظر بگیرند که 
مثل آقای نجفی کسالت نداشته باشد و مثل آقای افشانی نزدیک 
سن بازنشستگی نباشد تا فرد جدید بدون مشکل در شهرداری 

تهران باقی بماند.
*  گزینه های احتمالی شهرداری تهران پس از افشانی

از همان لحظه ای که محمدعلی نجفی استعفای خود را به 
شورای شهر تهران داد، گزینه های جایگزینی اش پشت سر هم 
ردیف شد؛ محسن هاشمی رفسنجانی، محمدرضا عارف، حسین 
مرعشی، پیروز حناچی، محمود حجتی، عباس تقی زاده خامسی، 
حبیب الله بی طرف، محمدعلی افشانی از جمله این گزینه ها 
بودند. شورای شهر پنجم هنوز سخنی در رابطه با گزینه های 
احتمالی شهرداری پس از محمدعلی افشانی نگفته، اما علی اصغر 
مونسان، عباس آخوندی، محسن  هاشمی ، علی ربیعی، سید مناف  
هاشمی و پیروز حناچی از جمله نام هایی است که در حال حاضر 
به عنوان گزینه های احتمالی شهرداری تهران در گوشه و کنار 
شنیده می شود. البته گفته می شود، ربیعی و آخوندی هم در سن 
بازنشستگی قرار دارند و به همین دلیل شهردارشدن آنان بسیار 

بعید است.
گفته ها حاکی از آن است که احتمال دارد در جلسه یکشنبه 
آتی شورا صحبت هایی در رابطه با انتخاب شهردار مطرح شود. 
امید آن می رود که شورای پنجم این بار کسی را انتخاب کند که 

بهانه ای برای تغییر او وجود نداشته باشد.
با تمام این اوصاف آنچه برای مردم اهمیت دارد، این نیست 
که چه شخصی شهردار تهران شود. برای مردم نتیجه مهم است 
و اینکه بالاخره یک روز شهرداری تهران از این عدم ثبات بیرون 
بیاید و به جای مسائل حاشیه ای و سیاسی به وظیفه اصلی خود 

که توسعه شهر و رفع آسیب هاست، بپردازد.

اختـلاف میـان حـزب کارگـزاران و دولت یک بـار دیگر بالا 
گرفتـه و ایـن طور که معلوم اسـت، حسـن روحانـی در دوگانه 
کارگـزاران و اعتـدال و توسـعه انتخـاب خـود را کـرده اسـت.  
هرچقـدر هـم که واعظی تکذیب کنـد و توضیح دهد که نقش 
جهانگیـری در دولـت کـم رنـگ نشـد؛ گلایه های بی سـابقه 
اسـحاق جهانگیـری در جمـع صادرکننـدگان و مصاحبه های 
اخیر غلامحسـین کرباسـچی دبیرکل حزب کارگـزاران حاکی 
از انباشـت دلخـوری هـا میان این حـزب اصلاح طلـب و آقای 

رئیس جمهور اسـت. 
زخمـی که امروز سـر بـاز کرده همان اسـت کـه در ابتدای 
اردیبهشـت  ایجـاد شـد. روحانـی 3۰  کار دولـت دوازدهـم 
بـا روحانـی 29 اردیبهشـت و قبـل از آن یکـی نبـود. رئیـس 
جمهوری که هشـت سـاله شـدن دولت خـود را مدیـون دفاع 
جانانه کاندیدای پوششـی اش بود،  بعد از انتخابات جهانگیری 
، حـزب متبـوع جهانگیـری و حتـی جریـان سیاسـی متبـوع 
جهانگیـری را فرامـوش کـرد. او در چینش کابینه تـوازن میان 
»جهانگیـری، کارگـزاران و اصـلاح طلبان« و »اعتدال توسـعه، 
نوبخـت، واعظـی و یـاران« را رعایـت نکـرد و در خـلاف جهت 
اصـلاح طلبـان چرخیـد. برخـلاف انتظـار، جانفشـانی هـای 
جهانگیری در کارزار انتخابات موجب ارتقا و تقویت جایگاه وی 
در دولـت نشـد. حتی برعکس، فرماندهی تیـم اقتصادی دولت 

نیـز از وی گرفتـه و به حلقه نیاوران سـپرده شـد. همین شـد که اصـلاح طلبان گله 
گـذاری را آغـاز کردنـد و کارگزارانـی هـا هم جلـودار انتقـاد از دولت شـدند. به عنوان 
نمونـه حمیدرضـا جلایی پـور در گفت وگویی بـا روزنامه اعتمـاد تضعیف جهانگیری 
را خطـای بـزرگ و بـه ضـرر دولـت دانسـت و با تشـبیه آن بـه »ایجاد تـرک در بدنه 
سـیلندر موتـور ماشـین« گفـت: »ممکن اسـت در ارزیابی مـان از یک خـودرو به این 
نتیجـه برسـیم کـه به درسـتی کار می کنـد؛ غافـل از اینکه یـک تـرک در آن افتاده 
اسـت. این موتور در فشـار و سربالایی ممکن است ناگهان از کار بیفتد. ساده، روشن و 
تجربی بگویم. مثلا آقایان واعظی، نهاوندیان، ابوطالبی و آشـنا افراد محترمی هستند. 
خیلـی هم بـرای دولت آقای روحانی مغتنم هسـتند. ولی هیچ کدام یـک دهم کار و 

نقـش کلیـدی ای کـه آقـای جهانگیری می توانـد بازی کنـد، بـازی نمی کنند.«

* مخالفت جهانگیری با ارز ۴200 تومانی
اولیـن نشـانه هـای کدورت میـان جهانگیری دولـت با گمانه زنـی هایی مبنی بر 
اسـتعفای وی همـراه بود. برخی از اصلاح طلبان نگران تبعـات ادامه همکاری با دولت 
بودنـد و بـه معـاون اول بی اختیار توصیه می کردند حسـاب خـود را از دولت روحانی 
جدا کند و به فکر انتخابات 14۰۰ باشد. جهانگیری اما چنین نکرد. خواست خودش 
بـود یـا )به گفته برخی منابع خبری غیر رسـمی( توصیه سـید محمد خاتمی؛ فرقی 
نمـی کنـد. او در دولت ماندنی شـد و سـنگینی بار ضعف مدیریتـی در عرصه اقتصاد 
را بـه دوش گرفت. خاصه آن وقت که سـینه سـتبر کـرد و از ارز 42۰۰ تومانی گفت.

اصـلاح طلبان از یک سـو سـپردن این مسـئولیت به جهانگیـری را مقدمه ترمیم 
روابـط او و دولـت تلقی کردند و از سـوی دیگر نگران شـدند. نگـران اینکه پیامدهای 
عـدم موفقیت در سـامان دهی بـازار ارز دامن آنان را بگیرد. چنانچه کرباسـچی اخیرا 
در گفـت وگویی با روزنامه شـرق سـعی کـرد گناه این تصمیـم را از دامن جهانگیری 

و اصـلاح طلبـان پـاک کند و گفـت: »این آقـای روحانی بود که بـه آقای جهانگیری 
فشـار آورد و گفـت او بایـد نـرخ ارز چهارهـزارو 2۰۰ تومانـی را اعـلام کنـد. در همان 
جلسـه آقـای روحانـی به آقـای جهانگیری گفت دولـت یعنی آقای جهانگیـری! این 
در حالـی بـود که دوسـتانی کـه به جهانگیری مشـورت می دادند، گفته بودنـد با این 

تصمیم مخالف هسـتند و خود او موافقت چندانی با این مسـئله نداشـته اسـت.«
صمیمیـت میان دولت و مهـره کارگزاران ، حتی بعد از اعلام تصمیـم ارزی دولت 
هم چندان دوام نیاورد و شـروع تغییرات در کابینه نشـان داد که روحانی سـر سـازش 
بـا اصـلاح طلبـان ندارد. آقای رئیس جمهـور بعد از مواجهه با موج گسـترده انتقادات 
و درخواسـت های ترمیم کابینه دسـت به یک اقدام نمایشـی زد و به جای سـازمان 
برنامه ، سـخنگویی دولت را از نوبخت گرفت. این اقدام آب پاکی را روی دسـت اصلاح 
طلبـان و بـه خصوص کارگزارانی ها ریخت. معلوم شـد که روحانی حـالا حالا در برابر 
تغییـر تیم اقتصـادی دولت مقاومت خواهد کرد. چندی بعد که ناگزیر به تغییر شـد 

نیـز بر همان مدار سـابق و مطابـق نظر اعتدال و توسـعه ای ها عمل کرد. 

* سهم بیشتر اعتدال و توسعه
گفتـه مـی شـد که اعضـای کارگـزاران بـه دنبـال گرفتن پسـت هـای اقتصادی 
هسـتند و به دولت فشـار می آورند اما گمانه زنی در مورد وزرای پیشـنهادی روحانی 
بـرای وزارت خانـه های اقتصاد، رفاه، راه و مسـکن حاکی از ناکامـی آنان در این اعمال 
فشـار کـردن ها بـود. نگرانی روزنامـه سـازندگی از »تکثیر نوبخت« شـاهد این مدعا 
اسـت. اظهارات اخیر کرباسـچی در مورد عدم مشـورت با جهانگیری پیش از معرفی 

وزرا نیـز نمونه دیگـری از دلخوری کارگزارانی ها اسـت. 
نامـه رئیـس جمهور بـه مجلس و معرفـی وزرای چهارگانـه نیز دسـت روحانی را 
در ایـن بـازی بیشـتر رو کـرد. علـی رغـم هم شـنیده ها »رضا ویسـه« در فهرسـت 
نهایـی نبـود ، ویسـه خـود از کرسـی وزارت صمـت صـرف نظر کـرده اسـت. گویا او 

تکیـه نـزدن بر آن صندلـی را به وزارتی که اختیار تغییر منشـی 
خود را نداشـته باشـد، ترجیح داده اسـت. به گفته منابع خبری 
غیر رسـمی شـرط واعظی برای دادن آن وزارتخانه به ویسـه این 
بـوده که مدیر ایران خودرو تغییر نکند! همین شـرط باعث شـد 
کـه وزیر مـورد علاقـه کارگزاران عطـای این پسـت را به لقایش 

ببخشـید و میـدان را بـه گزینه اعتدال و توسـعه دهد.

* روابط شکرآب دولت و کارگزاران
فقط این نیسـت و رویارویی اخیر کارگزاران و اعتدال توسـعه 
را بایـد شـاخصی بـرای ارزیابـی نسـبت دولت بـا هر یـک از این 
دو حـزب به شـمار آورد. اصلاح طلبان کهنـه کار در کارگزاران از 
اسـتراتژی اقتصادی دولت انتقاد کردند و جوانان اعتدال توسـعه ، 
عصبانی شـدند! درست اسـت که کرباسچی پاسخ دادن به بیانیه 
آن ها را در شـان کارگزاران ندانسـت و آن بازی را تمام کرد اما تا 
همیـن جای کار هم معلوم شـد که رئیس دولـت در زمین کدام 

حزب و جریان سیاسـی بـازی می کند.
عـدم حضور دبیـرکل کارگزاران در جلسـه روحانـی با اصلاح 
طلبـان نیـز نشـانه دیگری از شـکرآب بـودن روابط ایـن حزب و 
دولت اسـت. کرباسـچی علت این غیبت را جلسـه ای در وزارت 
کشـور کـه پیش تـر هماهنگ شـده بـود، بیان کـرده امـا  تیره 
و تـار بـودن روابـط کارگـزاران و دولـت را از دلخوری مسـتتر در 
جمـلات کرباسـچی مـی توان فهمیـد . آنجا کـه می گویـد: » از نظر مـن این چنین 
نبـود کـه حضور و عـدم حضور من نقش خیلی تعیین کننده ای داشـته باشـد. ... این 

جلسـات حالت تشـریفاتی دارد و خیلـی در رفتار روحانی تأثیرگذار نیسـت.«

* نقش اول و دوم دولت
محمـود واعظـی رئیـس دفتـر رئیـس جمهـور که نقـش موثـر و قابل تاملـی در 
تصمیـم گیـری های دولت و به کرسـی نشـاندن تمایـلات حزب متبـوع خود یعنی 
اعتـدال و توسـعه دارد، در حاشـیه تـازه ترین جلسـه هیـات دولت به شـایعه جدایی 
جهانگیـری از دولـت، واکنـش نشـان داد و تاکید کرد که نقش  جهانگیـری در دولت 
یازدهـم و هـم دوازدهـم » بسـیار پررنگ و تعیین کننـده« بوده اسـت. واعظی که به 
نظـر مـی رسـد ، در عمـل نقش نفر اول دولـت را بازی کـرده و در تصمیم گیری ها و 
انتصابات تاثیرگذاری بسـیاری دارد، در واکنش به شـایعه استعفای جهانگیری گفت: 
»ایشـان نفـر دوم دولـت اسـت و وظیفه همـه وزرا و همـه اعضاء دولت این اسـت که 
با ایشـان هماهنگ باشـند.«ایفای نقـش دوم در کابینه ای که نقش اولـش را واعظی 
بـازی مـی کنـد اما آن چیزی نیسـت که جهانگیـری و کارگـزاران می خواهـد. برای 
همیـن هـم وقتی جهانگیـری از نداشـتن اختیار تغییر منشـی خود می گویـد تا به 
نادیـده گرفتـن شـدن در انتخـاب وزرای جدید کنایه بزند؛ کرباسـچی بیـش از همه 
خرسـند می شـود. آنقدر که بگوید »من چون به آقای جهانگیری علاقه مند هسـتم، 
نمی خواهـم در جایگاهـی باشـد که از نیـرو، توان و تخصص او اسـتفاده نشـود ... اگر 
کسـی این قـدر اختیار ندارد که منشـی خـود را تغییر دهد، چگونه می خواهد سـتاد 
اقتصاد مقاومتی را فرماندهی کند و تصمیماتی بگیرد که مردم به حل مشکلاتشـان 
امیـدوار شـوند، بنابراین مصلحت ایشـان و کشـور این اسـت که بررسـی کنـد اگر بر 
اسـاس مسـئولیت خود، اختیار نـدارد، ادامه حضـورش در دولت تأثیرگذار نیسـت.«

آغاز شمارش معکوس برای تغییر افشانی 

کاندیداهادوبارهبرایشهرداریتهرانصفمیکشند

چرا اعضای کابینه یک به یک از کنار رییس جمهور می روند؟ 
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هر زنى كه شوهرش را در كار حج و جهاد یا علم 

آموزى ، كمك كند ، خداوند به او همان پاداشى را 

مى دهد كه به همسر ایوّب علیه السلام داده است

شنبه - 5 آبان 1397- سال بیست و یکم - شماره  4675

عضو گروه کنترل محاسبات سازمان 
و  ساخت  گفت:  قم  مهندسی  نظام 
سازهای زیادی در محدوده گسل های 
قم صورت گرفته، در حالی که طبق 
مطالعات ریزپهنه بندی شده این شهر، 
احداث ساختمان در این مناطق باید 

محدود باشد. 
روی  ایران  افزود:   ، کریمی  مجید 
تقریبا  و  دارد  قرار  زلزله خیز  کمربند 

تمام شهرها کم و بیش در معرض خطر 
زلزله قرار دارند که قم هم از این موضوع 

مستثنی نیست.
وی اضافه کرد: بر اساس مطالعات 
انجام شده، در شهر قم سه گسل اصلی 
بالقوه فعال شامل گسل شادگلی به طول 
18 کیلومتر، گسل خضر)شهرک قدس( 
به طول 22 کیلومتر و گسل شمال قم به 

طول 40 کیلومتر وجود دارد.

وی ادامه داد: این گسل ها توانایی 
ایجاد زلزله به بزرگی 6.5 ، 6.7 و 6.9 
ریشتر را دارند که نشان دهنده این است 
که قم از نظر لرزه خیزی باید به صورت 

جدی مورد توجه قرار گیرد.
تاکید کرد: ساخت و ساز  کریمی 
در محدوده گسل ها باید با حساسیت 
دقیق  مطالعات  با  و  شود  انجام  زیاد 
محدوده های خطرناک نزدیک گسل را 

شناسایی کرد.
باید در مناطقی که  به گفته وی، 
و  دارد  وجود  سطحی  گسل  احتمال 
تقریبا حریم 300 متری از این گسل 
را  ساز  و  ساخت  ممنوعیت  هاست، 
رعایت نمود و در سایر قسمت ها با در 
گسل،  نزدیک  حوزه  آثار  گرفتن  نظر 
محدود  سازهای  و  ساخت  به  نسبت 

اقدام کرد.

همایش روز کارشناس با حضور مسئولان دادگستری مدیران استان و اعضای 
کانون کارشناسان رسمی دادگستری استان قم در سالن همایش های بعثت خانه 

جوانان قم برگزار شد.
به گزارش خبرنگارما ،در آغاز این همایش تمامی اعضای کانون کارشناسان 
رسمی دادگستری استان قم سوگند نامه کارشناسی مبنی بر بی طرفی،بی 
غرضی،راستی و درستی در ارائه نظر و عدم کتمان حقیقت و توجه به رازداری را در 

شغل و رسالت خود قرائت کردند.

رئیس کانون کارشناسان رسمی دادگستری استان قم اعلام کرد
عضویت 244 کارشناس در 35 رشته 

درکانون کارشناسان رسمی دادگستری استان قم 
در این همایش مهندس امراله زند رئیس کانون کارشناسان رسمی دادگستری 
استان قم با گرامیداشت روز کارشناس عنوان کرد:قانون کانون کارشناسان رسمی 
دادگستری مصوب 18 فروردین 81 بوده که در قالب 41 ماده و 39 تبصره به 

تصویب مجلس شورای اسلامی وقت رسیده است.
تشکیل  استان  مراکز  در  ها  کانون  قانون  این  کرد:طبق  تصریح  وی 
،غیر  ،مستقل  دارای شخصیت حقوقی  لحاظ جایگاه  از  کانون  می شوند، 
دولتی،غیر انتفاعی و غیر سیاسی است و توسط ارکانی در هر استان شامل 
مجمع عمومی و هیات مدیره و بازرسان و دادسرا و دادگاه انتظامی اداره 
دادگاه  ریاست  عنوان  به  دادگستری  کل  اداره  از  نماینده  دو  و  شود  می 
انتظامی و نماینده اداره کل دادگستری در مراسم سوگند نمایندگان اداره 

کل دادگستری حضور دارند.
زند بیان کرد: تعداد244 کارشناس رسمی در 35 رشته عضو کانون کارشناسان 
رسمی دادگستری استان قم هستند منتها کارشناسان فعال که پروانه ها را تمدید 
کرده اند 204 نفر بوده و مابقی یا مهمان هستند و یا هنوز تمدید نکرده و یا گرایش 
رشته شان به گونه ای است که در طول سال کار کمتری به آن ها ارجاع داده 
می شود.وی  افزود :تمامی نیاز استان در امور تخصصی توسط کارشناسان رسمی 

داگستری قابل پیگیری است.
وی خاطرنشان کرد:همچنین 53 کارشناس در رشته های مختلف در سال 95 

پذیرش شده اند که به تدریج به جمع کارشناسان افزوده می شوند.

* کارشناسان همانند یک پایگاه تخصصی و علمی برای دستگاه قضا 
موثر هستند 

رئیس کانون کارشناسان رسمی دادگستری استان قم عنوان کرد:کارشناسان 
همانند یک پایگاه تخصصی و علمی برای دستگاه قضا موثر هستند و گزارشات 

کارشناسی برای محاکم قضائی و دستگاه اجرایی و مردم اهمیت زیادی دارد.

* بیش از 3500 مورد مراجعه و گزارش کارشناسی  درسال جاری 
داشته ایم 

وی اظهار کرد:به طور متوسط در سال جاری در 7 ماه بیش از 3500 مورد 
مراجعه و گزارش کارشناسی داشته ایم که مستقیم از خود کانون ارجاع شده و 

این آمار به غیر از بحث دادگاهها و محاکم است و این نشان دهنده اهمیت کار و 
گستردگی نظر کارشناسی در میان مردم است و امیدواریم بتوانیم خدمات ارزنده 

ای را در مسیر رسالت خود ارائه دهیم.
زند گفت:امور کانون به طور مستقیم و مستقل در استان پیگیری می شود و تمام 
فرآیند از اجرای سوگند تا نظرات کارشناسی و دادگاهها و محاکم و تخلف از سوی 

کارشناسان در خود استان مورد رسیدگی قرار می گیرد.
وی افزود:کمیسیون های اعطای صلاحیت نیز در کانون تشکیل می شود 
و  هر کارشناس در صلاحیت های مختلف می تواند کارشناسی کند و به مرور 
زمان این صلاحیت ها را اخذ می کند همچنین کارگروههای تخصصی برای 
برنامه های آموزشی و برنامه های مورد نیاز هر رشته تخصصی در استان برنامه 

ریزی می کنند.
رئیس کانون کارشناسان رسمی دادگستری استان قم بیان کرد:کارگروه آموزش 
و نظارت بر رفتار حرفه ای کارشناسان نیز فعال است که تذکرات لازم را ارائه می 
دهد ضمن اینکه دادسرای انتظامی و دادگاه انتظامی به طور مستقل درکانون استان 

نیز فعالیت دارند.

کمیسیون های اعطای صلاحیت نیز در کانون تشکیل می شود و  هر 
کارشناس در صلاحیت های مختلف می تواند کارشناسی کند و به مرور 
زمان این صلاحیت ها را اخذ می کند همچنین کارگروههای تخصصی 
برای برنامه های آموزشی و برنامه های مورد نیاز هر رشته تخصصی در 

استان برنامه ریزی می کنند

وی در مورد اهداف کانون خاطرنشان کرد:ایجاد زمینه لازم برای تشکل و جذب 
نیروهای متخصص و متعهد به منظور ارائه خدمات کارشناسی و تلاش در جهت 
تعمیم و تامین عدالت، فراهم آوردن موجبات تعالی علمی و تجربی کارشناسان عضو 
و تنظیم و اداره امور کارشناسان و نظارت مستمر بر رفتار و عمل کارشناسان که به 

طور مستمر و همیشگی در کانون فعال اند از جمله اهداف کانون است.
رئیس سازمان مدیریت وبرنامه ریزی استان قم :

کارشناسان نقش مهمی در پیشبرد 
اهداف عمرانی و اقتصادی دارند

در ادامه این  همایش مهندس سید حسن رضوی رئیس سازمان مدیریت 

و  آمار  روز  همچنین  و  کارشناس  روز  تبریک  با  قم  استان  ریزی  وبرنامه 
برنامه ریزی عنوان کرد:کارشناسان نقش مهمی در پیشبرد اهداف عمرانی 

و اقتصادی دارند.
وی تصریح کرد:اگر به دیدگاههای برنامه ای توسعه نگاهی داشته باشیم در 
حدود 80 سال در کشور قدمت برنامه ریزی به سبک جدید وجود داشته است و به 
دنبال توسعه در راستای اهداف برنامه های متعدد بوده ایم و دقیقا ده برنامه را پشت 
سر گذاشته ایم که از این تعداد 5 برنامه برای قبل از انقلاب به عنوان برنامه عمرانی 

و 5 برنامه برای بعد از انقلاب است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم عنوان کرد:امید است در شرایط 
جدید و حساسیت رهبری و تکالیف و اختیاراتی که به سرای قوا دادند بتوانیم با 
استفاده از همه ظرفیت ها منابع انسانی و ظرفیت نخبگان کشور و کارشناسان کشور 
بتوانیم باقی مانده برنامه ششم با سرلوحه قرار دادن اقتصاد مقاومتی که مورد تاکید 
رهبری بوده در این شرایط بحران را پشت سر بگذاریم و آینده ای درخشان را برای 

کشور و آینده کشور رقم بزنیم.

رئیس کل دادگستری استان قم :
باید مباحث آمار و بودجه را برای کارشناسان تبیین کرد

در این همایش حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی رئیس کل دادگستری 
استان قم نیز بیان کرد:باید مباحث آمار و بودجه برای کارشناسان به خوبی تبیین 

شود تاثیر کارشناسان در عرصه عمران و اقتصاد غیر قابل انکار است.
وی اظهار کرد:یک سری آمارهای کلی در بودجه وجود دارد که نیاز به نظر 
کارشناسی دارد با هماهنگی لازم با کارشناسان می توان زمینه گستردگی عمران 

در استان را فراهم کرد.
حجت الاسلام والمسلمین خلیلی خاطرنشان کرد:کارشناسان در هر عرصه ای 
اثرگذار هستند و کارشناسان اقتصادی و یا در حوزه عمران می توانند در پیشبرد 

اهداف موثر باشند.

ضرروت ارجاع پرونده به کارشناس نیز موضوعی مهم است کار 
کارشناس مشابه کار فقاهت است به طوری که در موضوع شناسی آگاهی 

و اطلاعاتی که کارشناس دارد اگر ملزم به حکم نشود عادلانه نیست

وی گفت:ضرورت کار کارشناسی در حوزه قضائی دارای ابعاد مختلفی است و 
میزان قلمروی قضاوت به صورت محدود یا نامحدود و در دو حوزه حکم و موضوع 

قابل بررسی است.
رئیس کل دادگستری استان قم اظهار کرد:ضرروت ارجاع پرونده به کارشناس 
نیز موضوعی مهم است کار کارشناس مشابه کار فقاهت است به طوری که در 
موضوع شناسی آگاهی و اطلاعاتی که کارشناس دارد اگر ملزم به حکم نشود 

عادلانه نیست.
وی عنوان کرد:موضوع دیگر آن چگونگی نظارت بر کار کارشناس است یعنی 

همان طور که بر قاضی نظارت است بر کارشناسان نیز نظارت صورت گیرد.

یک عضو سازمان نظام مهندسی قم: 

احداث ساختمان در حریم گسل های قم باید محدود باشد 

همایش بزرگداشت روز کارشناس در قم برگزار شد

آشفتگی قیمت ها در بازار مسکن! کاریکاتور

بهروز فیروزى

نامحـرمانه
انتقاد آیت الله علوی گرگانی از گسترش آپارتمان سازی 

 یکی از مراجع تقلید با تاکید بر اینکه باید در ساخت و ساز ساختمان ها، قوانین مهندسی رعایت 
شود گفت: رعایت قوانین مهندسی موجب می شود که حق مردم از بین نرود. آیت الله محمدعلی 
علوی گرگانی دردیدار رئیس سازمان نقشه برداری کشور، با تاکید بر اینکه کوتاهی هایی در بحث 
نقشه برداری و برنامه ریزی ها در مناطق پرجمعیت و مذهبی کشور صورت گرفته است، اظهار کرد: 
در گذشته کسانی که وارد شهرهایی مثل مشهد یا قم می شدند گنبد بارگاه امام رضا)ع( و حضرت 
معصومه)س( را می دیدند اما امروز کاری کرده اند که کسانی که وارد شهر می شود این فضا برایشان 
تداعی نمی شود.وی با تاکید بر اینکه در ساخت  و سازهای شهری قوانین مهندسی رعایت نشده است 
تصریح کرد: شرایط به طوری بوده که هر کس هر طور که خواسته ساخت و ساز انجام داده و این 
نوع طراحی با عدالت اجتهادی سنخیت ندارد و در حقیقت در ساخت و سازها در حق همدیگر ظلم 
کرده اند.این مرجع تقلید آپارتمان سازی را سیاستی انگلیسی و با هدف بیرون کردن زن از خانه و 
ترویج بی بندباری عنوان کرد و گفت: دشمن این کار را آغاز کرد و به هدفش برای تسری این کار 
به دنیا رسید و این شرایط در کشور ما نیز رشد پیدا کرده است.وی با تاکید بر اینکه باید در ساخت 
و ساز ساختمان ها، قوانین مهندسی رعایت شود، بیان کرد: رعایت قوانین مهندسی موجب می شود 
که حق مردم از بین نرود. معتقدیم انسان ها نسبت به یکدیگر حقی دارند و یکی از احقاق حقوق این 

است مهندسی ساختمان سازی رعایت شود.
 

نسخه جلیلی برای توسعه صنایع 
سعید جلیلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در  دیدار با  صنعتگران مطرح صنعت فولاد 
کشور گفت: علی رغم گلایه هایی که امروز در زمینه اقتصاد کشور به حق مطرح است اما یک 
مجموعه عظیم و چشمگیر از موفقیت های صنعتی نصیب ملت ما شده است که صنعت فولاد کشور 
با توجه به آنچه شما مطرح کردید، نسبت به سال های گذشته خود بسیار پیشرفت داشته است. 
عضو شورایعالی امنیت ملی، موفقیت های بزرگ در نمونه هایی از عرصه های نرم افزاری و سخت 
افزاری را مایه عبرت سایر عرصه هایی دانست که احساس ضعف در آنها نمود دارد. جلیلی صنایعی 
چون موشکی و هسته ای کشور را که در طراز جهانی دارای جایگاه قابل توجه هستند، از جمله ی 
این نمونه های الگویی خواند که میتوان با نگاه به روند پیشرفت آنها به سایر صنایع نیز جان تازه ای 
بخشید. عضو شورای راهبردی روابط خارجی جمهوری اسلامی ایران با اشاره به وضعیت فعلی اقتصاد 
کشور و لزوم به حداقل رساندن فشار ها و تهدید های خارجی ابراز داشت: بسیاری از این تهدید ها 
زمینه ساز تقویت بنیه کشور شده اند و خواهد شد؛ چرا که برای رفع آنها راهی جز تقویت خود نداریم.

حساب های مسدود دایی باز شدند
پیش بین وکیل علی دایی در پرونده مربوط به کمک های مردمی زلزله زدگان به خبرآنلاین گفت: 
با مذاکراتی که با مسئولان محترم قضایی داشتیم ، از دیروز حساب های آقای دایی از مسدودی 
خارج شدند تا روند کمک به بازسازی دهکده روله مالان با وقفه روبرو نشود.« این طور نبوده که 
بخواهند یا بتوانند )هلال احمر( این پول ها را بگیرند و فشاری هم در این زمینه نبوده است چون واقعا 
این کمک ها مردمی بودند و مسئولیت کامل شان بر عهده علی دایی. فشاری هم راستش من ندیدم. 
شایعات مربوط به مسدود شدن کمک ها به دلیل بدهی دایی صحت ندارد. اصلا علی دایی تسهیلاتی 

نگرفته بوده که قرار باشد به ازایش پولی از حساب های زلزله زدگان کسر شود.

کنایه علم الهدی به جهانگیری
حجت الاسلام سیداحمد علم الهدی ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه مشهد در جوار بارگاه 
منور رضوی گفت: همه قدرت نظام ما به دلیل وابستگی مردم است و این مهم صرفاً با شفافیت 
ادامه پیدا می کند. مشکلات را با مردم مطرح کنید و راستش را بگوئید. بعد از 5 سال یک آقایی از 
مسئولان بگوید اختیار تغییر منشی هم نداشتم و این روراستی نیست. شما 5 سال است برنامه ریز و 
سیاست گذار ید و اگر اختیار انتخاب منشی نداشتی چرا ماندی؟ مانع را برای مردم چرا عنوان نکردید؟ 

هوا سرد می شود 
مدیرکل شبکه پایش سازمان هواشناسی کشور اعلام کرد: هوا این هفته در سراسر کشور به 
نسبت هفته های گذشته بویژه در مناطق شمالی به نسبت سرد می شود و بیشینه دمای هوای 
پایتخت به 16 درجه سانتی گراد می رسد. »مسعود حقیقت« از روز شنبه پنجم آبان ماه به نسبت 
هفته های گذشته هوا به تدریج در کل کشور بویژه در نیمه شمالی کشور نسبتا سرد می شود به 

طوری که بیشینه دمای هوای پایتخت به 16 درجه سانتی گراد کاهش خواهد یافت. 

معاون معماری و شهرسازی شهردار قم خبر داد:

مخالفت با تجهیز کارگاه  برای احداث 
مسیر عبور قطار سریع السیر از قم 

و  راه  کل  اداره  گفت:  قم  شهردار  شهرسازی  و  معماری  معاون 
شهرسازی به درخواست مجری پروژه قطار سریع السیر تهران، قم اصفهان 
پیگیر تجهیز کارگاه در مسیر پروژه بوده که با توجه به اینکه این اداره 
کل جزئیات مسیر و اسناد آن را در اختیار شهرداری قرار نداده، با تجهیز 

کارگاه موافقت نکرده ایم.
غلامرضا جانقربان با اشاره به آخرین وضعیت تعیین مسیر قطار 
سریع السیر تهران-قم-اصفهان، اظهار کرد: مطالعات مختلفی در خصوص 
این پروژه از سوی اداره کل راه و شهرسازی و وزارت راه صورت گرفته و با 
توجه به نحوه عبور قطار از شهر قم، مسیرهای مختلفی تعیین شده بود.

وی با تاکید بر اینکه تاکنون هیچ مکاتبه رسمی از سوی وزارت راه و 
شهرسازی و نهادهای تابعه در خصوص مسیر عبور قطار سریع السیر از 
قم با شهرداری نشده است، تصریح کرد: اخیرا اداره کل راه و شهرسازی 
برحسب درخواست مجری طرح درخواست تجهیز کارگاه در مسیر پروژه 
را داشته که این مسیر تاکنون به صورت رسمی به عنوان گزینه نهایی 
اجرای پروژه به مدیریت شهری ابلاغ نشده است.معاون شهردار قم اذعان 
کرد: گویا مقرر است مسیر قطار از تهران اتوبان امیرکبیر را قطع کرده و 
پس از عبور از بلوار خلیج فارس و شهرک قائم، بلوار پیامبر اعظم را قطع 
کرده و نهایتا از مسیر کوه دوبرادران و پردیسان به سمت اصفهان حرکت 
کند.وی بیان کرد: هنوز اسناد تصویب این مسیر به شهرداری اعلام نشده 
و هیچ جزئیاتی درخصوص نحوه اجرا از جمله مقاطع پروژه، نوع اجرا و... 

در اختیار شهرداری قرار نگرفته است.

میرهادی خبر داد

پیش بینی تمهیدات لازم برای 
خدمت رسانی به زائرین اربعین در قم

مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم گفت: پیش بینی 
تمهیدات لازم برای خدمت رسانی به زائرین اربعین در قم صورت گرفته 

است.
سیدمحسن میرهادی با بیان اینکه با توجه به برنامه ریزی صورت 
گرفته ستاد اربعین در شهرداری قم شکل گرفته است، اظهار کرد: با 
توجه به حضور خیل عظیم زائرین در شهر قم در آستانه اربعین در 
سه بخش برنامه ریزی شده است.وی با اشاره به قرارگیری شهر قم در 
شاهراه مواصلاتی مرکز کشور گفت: به طور کامل پیش بینی لازم برای 

خدمتگزاری به زائرین انجام شده است.
مدیرکل هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه 
شهرداری مشارکت ویژه ای با قرارگاه اربعین برای خدمت رسانی به زائرین 
اربعین دارد، افزود: حوزه پشتیبانی قرارگاه اربعین بر عهده شهرداری است 

و تلاش داریم حمل و نقل زائرین را انجام دهیم.
وی ادامه داد: پارکینگی نیز در اختیار مصلی قرار گرفته تا زائرین 

بتوانند خودروهای خود را در این فضاها پارک کنند.
میرهادی با اشاره به حضور خیل عظیم زائرین خارجی در شهر قم 
بیان کرد: برنامه ریزی شده تا اتوبوس های این زائرین در پارکسوارهای 
شهر مستقر شده و حمل و نقل آنها به وسیله ناوگان درون شهری انجام 

شود و از ترافیک درون شهر نیز جلوگیری شود.
وی گفت: برنامه ریزی شده تا در این فرصتی که زائرین در قرارگاه 
اربعین مستقر می شود تور قم گردی و بازدید از بقاع متبرکه امامزادگان و 

فضاهای معنوی و مذهبی شهر داشته باشیم.

اخبــار

امام جمعه موقت قم گفت: پیاده روی 
اربعین یک رزمایش عظیم است که چشم 
دشمنان اسلام و بدخواهان امت اسلامی 
را کور می کند و هر کس در هر جایگاهی 
که باشد باید برای بزرگداشت این حرکت 

تلاش کند. 
در  سعیدی  محمد  سید  الله  آیت 
خطبه های این هفته نماز جمعه شهر 
مقدس قم افزود: زائران اربعین لبیک گوی 
ندای مظلومانه »هل من ناصر ینصرنی« 

حضرت اباعبدالله الحسین)ع( هستند. 
امام  اربعین  زیارت  به  اشاره  با  وی 

حسین)ع( و درس هایی که از این زیارت 
ارزشمند به دست می آوریم، خاطرنشان 
کرد: بیداری جامعه و هدایت بندگان خدا، 
از اهداف اصلی قیام عاشورا بوده و حضرت 
اباعبدالله الحسین)ع( در این جهت، سنگ 

تمام گذاشتند. 
سعیدی با بیان این که گاهی بیداری 
جامعه و رهایی انسان ها از جهالت، خون 
می خواهد که بتواند بنیان ستم همچون 
حکومت بنی امیه را ریشه کن کند، اظهار 
داشت: دشمنان و دنیاپرستان در برابر امام 
حسین)ع( آخرت خود را به مطامع ناچیز 

دنیوی فروختند.
حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
معصومه)س( همچنین ضمن قدردانی 
از همه تلاش ها و اقدام ها در قرارگاه 
اربعین قم، گفت: موکب داران  مردمی 
ایرانی مستقر در کشور عراق باید مراقب 
باشند که حرمت میزبان را رعایت کنند 
و نوع و شکل پذیرایی ها نباید موجب 
حاشیه  و  شود  عراقی  عزیزان  رنجش 
های این اقدام های ارزشمند نیزبه خوبی 

سنجیده شود. 
سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 

با اشاره به سالگرد تصویب قانون  خود 
امام  کرد:  تصریح  کاپیتولاسیون، 
خمینی)ره( با تقوای الهی و سیاسی کم 
نظیر و با شجاعتی مثال زدنی در برابر 
این قانون استعماری ایستادند و بر سر 

دشمنان ملت ایران فریاد کشیدند. 
سعیدی افزود: شاخصه تقوای سیاسی 
این است که سیاستمدار کشور اسلامی 
نان به نرخ روز نخورد، اهل زد و بند با 
دشمنان نباشد و به خاطر وابستگی به 
احزاب و گروه ها، علیه منافع ملت و کشور 

قانونی تصویب نکند و تصمیمی نگیرد.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم: 

همه برای بزرگداشت پیاده روی اربعین تلاش کنند 


